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Avl VČERAJŠNJEM MEDMINISTRSKEM SESTANKU

MINISTER LAURICELLA JE PREDLOŽIL NAČRT 
ZA REŠEVANJE KRITIČNIH VPRAŠANJ STANOVANJ
Načrt predvideva šest predlogov in bodo izračunali finančna bremena, ki ne 
bodo privedla do novih davkov - Kritični kongres mladinskega gibanja KD

RIM, 3. — Danes je bil v palači Chigi medministrski sestanek 
Posvečen vprašanjem stanovanj. Sestanku je predsedoval Colombo, 
udeležili pa so se ga ministri Ferrari Aggradi, Giolitti, Preti, Restivo, 
iauricella, Reale in Donat Cattin. Prisotna sta bila tudi guverner 
B*nca d'ltalia in generalni državni računovodja Stammati.

Po sestanku je minister za javna 
dela Lauricella izjavil novinarjem, 
d« so obravnavali njegov predlog 
o reševanju stanovanjskih vprašanj, 
fci pa ga je predložil že pred časom.

predlog vsebuje naslednje po
drobnosti:

1. Obnovitev izvajanja zakona št.
Z67, ki predvideva področja pri
marnega in sekundarnega urbani
ziranja ter olajšane postopke.

2. Nove norme za nakup zem
ljišč ne samo za gradnjo stano
vanjskih hiš temveč tuš šol in 
bolnišnic.

3. Novo finansiranje gradnje sta- 
®°vanjskih hiš.

4. Podaljšanje zapore najemnin 
*a tri leta.

5. Združitev in preureditev usta
nov, ki se ukvarjajo z gradnjo sta- 
hovanj in to v triletnem razdobju.

6. Enotno programiranje vseh u- 
bfepov za gradnjo stanovanj in to- 
tej tudi programov GESCAL.

Glede izvajanja zakona št. 167 
Sre tudi za zagotovitev zemljišč 

urbanizacijo in za potrebne so- 
olalne služnosti. V tej zvezi so po
oblastili zakladnega ministra, da 
Bračuna, koliko sredstev bo po
sebnih za izvajanje tega zakona.

Novinarji so v tej zvezi vpraša- 
11 ministra, če bodo za izvajanje 
penjenega načrta potrebni novi 
davki, kar je minister odločno za
oral in dejal, da izhajajo iz že 
Prej predvidenih izdatkov in o- 
Jobrenih sredstev, ki znašajo za 
“iletje 1.200 do 1.500 milijard lir.
.Kasneje se je tudi izvedelo, da 
“° prišlo po vsej verjetnosti do 
novega sestanka v torek, kolikor 
?odo do takrat končani vsi računi 
m bodo rešene še nekatere podrob
nosti med zainteresiranimi ministri.

Minister za zdravstvo Maniotti 
3® danes na sedežu ministrstva 
Jbrajel predsednika vsedržavne fe
deracije zbornice lekarnarjev prof.
'-ainnavo, katerega so spremljali 
br&dsedndk in drugi predstavniki 
*oderfarme. Mariotti je sprejel na 
Janije zahteve in je zagotovil, da 

bo predložil v preučitev gene- 
mirnemu ravnatelj,stvu za farma- 
dovtske zadeve ministrstva, da se 

vključi v okvir predvidene 
Zdravstvene reforme. Izdelani pred
li bodo predmet politične oce- 

še prej pa se bodo o njih raz
tovarjali s predstavniki kategorije.

Danes se je nadaljeval kongres 
mladinskega gibanja KD, na kate- 
bom prihajajo vedno bolj do izm- 
** ostre kritike na sedanje stanj o 
»KD in še zlasti na vladna poli
co ter načelne kritike levega 
?Outra. Prišle so do izraza trditve,
'bot da Je «inteirklasdzem zgodo- 
Vttiska laž» in da je napačno tako 
bo^njevati kristjana. Glede odno- 
f*>v med državo in cerkvijo je bi- 
® poudarjena avtonomija in ladč- 

KD, ki se je ne sme podce
njevati. Napadli so sile reakcije 
j? konzervatdzem v KD, da ne bo-
J3 Prevladale v stranki ter izved- 
?reakcdonamd načrt, ki lahko po- 
bbšhe itaUjo za deset let nazaj.

Predsednik vlade Colombo je po- 
kongresu dolgo pismo, ki v 

5jodno ljubeznivem in prijatelj- 
banu skuša kongres zavreti 
osnovnih obtožb na račun 
centra in vlade, kateri pred

enje. Colombo pravi, da gre za 
.mre, kd imajo zgodovinske kore

nje in ki izhajajo iz četrsto- 
7“hih izkušenj. V tej zvezd govori 
jbem, da nikjer ni prišlo do zdra
he celotne levice In da levi cen- 
‘er valorizira svojo demokratično

ki so jih povzročile skupinice Am 
bonesijev, ki zahtevajo neodvisnost 
in katerim so se pridružile levi
čarske skupine, ki obstajajo na 
Holandskem. Do najostrejših inci
dentov je pralo, ko je predsednik 
Suharto govoril članom komisij za 
zunanje zadeve parlamenta.

Moro v Tunisu
RIM, 3. — Zunanji minister Moro 

je danes odpotoval z letalom v Tu
nis, kjer bo 4. do 6. septembra na 
uradnem obisku. Jutri se bo sestal z 
zunanjim ministrom in drugimi mi
nistri, pojutrišnjem pa ga bo spre
jel predsednik republike Burgiba.

MOSKVA, 3. — Generalni tajnik 
sovjetske partije nadaljuje svoje 
potovanje po republikah osrednje 
Azije in je danes prispel v mesto 
Frunze, ki je glavno mesto repu
blike Krigizija.

Novi italijanski 
konzul v Kopru 
obiskal Reko

REKA, 3. — Novi italijanski ge
neralni konzul v Kopru dr. Onofrio 
Gennaro Messina, ki je zamenjal 
prejšnjega konzula dr. Maria Ales- 
sija, je danes obiskal županjo Reke 
profesorico Nedo Andriič. Med raz
govorom sta obravnavala vprašanja 
»skupnega interesa*. Še prej je kon
zul Messina obiskal založniško pod 
jetje «Edit», kjer se tiska glasilo 
italijanske manjšine v Jugoslaviji 
»La voce del popolo* in razne knji
ge v italijanščini.

Novi italijanski generalni konzul 
je obiskal tudi nadškofa Reke Vik
torja Buriča in nato položil venec 
na pokopališču, kjer je pokopano 
večje število italijanskih vojakov,

prispel z letalom v Nizozemsko na 
enodnevni uradni obisk. Letališče 
in mesto je bilo izredno močno 
zastraženo, tako da je nudilo po
dobo mesta v obsedenem stanju, 
saj je že v ponedeljek prišlo do 
resnih incidentov, ko so nekateri 
begunci z otoka Ambonezi napadli 
indonezijsko veleposlaništvo.

Indonezijskega predsednika je na 
letališču sprejela kraljica Julija
na, s katero se je Suhairto odpe
ljal s helikopterjem v kraljevo pa
lačo. Tu so se pričeli politični raz
govori s predsednikom holandske 
vlade Plet de Jongom in zunanjim 
ministrom Lunsom.

Kljub izrednim policijskim ukre
pom je prišlo do resnih izgredov,

POGAJANJA O MIRU NA BLIŽNJEM VZHODU V RESNI NEVARNOSTI

Izrael izsiljuje washingtonsko vlado
Golda Meir: ZDA naj ukažejo odstranitev egiptovskih raketnih izstrelišč nameščenih po pre

mirju - Poziv zunanjega ministrstva ZDA za čimprejšnje nadaljevanje pogajanj
JERUZALEM, 3. — O današnji izredni seji Izraelske vlade ni bilo 

objavljeno nobeno uredno sporočilo. Ve pa se, da so obravnavali 
izključno vprašanje pogajanj o miru na Bližnjem vzhodu v luči 
»ameriških ugotovitev, da so Egipčani kršili premirje* ter zahtev 
obrambnega ministra Dayana, da morajo ZDA zahtevati »odstranitev 
egiptovskih raketnih izstrelišč, ki so bila nameščena na področju 
premirja po vstopu v veljavo dogovora o prekinitvi ognja*.

V dobro obveščenih jeruzalemskih krogih pa so sporočili, da je 
izraelska vlada danes baje sklenila počakati, kakšno stališče bo glede 
»kršitve premirja* zavzela vvashingtonska vlada. Zato pravijo, da bo 
izraelska vlada šele nato zavzela 
svoje dokončno stališče v pogledu
pogajanj za mir z Arabci.

V resnici pa je Izrael že dobil 
prvi odgovor, ki ga je zahteval, in 
sicer, da je vvashingtonska vlada u- 
radno sporočila, «da so Egipčani 
kršili premirje*. Kot vidimo torej, 
se Izrael ne zadovoljuje s tem in 
vztraja, da mora ameriška vlada 
zahtevati od Egipta in Sovjetske 
zveze, da umaknejo raketna izstre-

lišča, »ki so bila nameščena ob 
Sueškem prekopu med premirjem*, 
kot to trdi še danes izraelska vlada. 
Izraelci torej še naprej izsiljujejo 
Washington in s tem zavlačujejo 
nadaljevanja pogajanj o miru v 
New Yorku, ker resno ogroža uspeh 
te ameriške pobude. V Izraelu so 
sporočili, da se bo vlada ponovno 
sestala v nedeljo in da do takrat 
njihov zastopnik na pogajanjih v

New Yorku ne bo odpotoval iz 
domovine, če se bo sploh še naprej 
udeležil pogajanj.

Iz New Yorka poročajo, da so 
ZDA danes uradno obtožile Egipt 
in Sovjetsko zvezo kršitve sporazu
mov o prekinitvi ognja na Bližnjem 
vzhodu in zahtevale, da se te kr
šitve takoj prenehajo. V izjavi a- 
meriškega zunanjega ministrstva je 
med drugim rečeno, da ZDA nada
ljujejo z opazovanjem od blizu rav
novesja sil na Bližnjem vzhodu in 
da ne bodo dovolile, da bi bila var
nost Izraela ogrožena. Politični o- 
pazovalci v New Yorku ugotavlja
jo, da Washington upa s tem svo
jim stališčem pomiriti izraelsko raz- 
kačenost in pripraviti izraelsko vla 
do, da se odloči nadaljevati mi 
rovne razgovore pod okriljem Zdru
ženih narodov. Isti krogi poudarjajo.
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PODROBNOSTI O BOMBNEM ATENTATU V ATENAH

Bomba je eksplodirala v rokah 
atentatorjev: Milančanke in Ciprčana

ATENE, 3. — Danes so se izve
dele podrobnosti o bombnem aten
tatu, do katerega je prišlo včeraj 
v Atenah na parkirnem prostoru 
ameriškega veleposlaništva. Življe
nje sta izgubila oba atentatorja 
25-letmi Ciprčan Gdorgio Tsekuris 
ln 31-letna Italijanka Maria Elena 
Angelom!, kd ju je bomba raznesla, 
ko sta jo v avtomobilu priprav
ljala in nameščala vSgalnl meha

nizem.
Atentatorja sta prispela v Grčdijo 

iz Italije 11. avgusta s trajektom 
iz Brimddisija v Atras, od tu sta 
se z avtomobilom odpeljala v 
Atene.

Včeraj sta bila z avtomobilom 
znamke vollkswagen švedske regi
stracije pred veleposlaništvom in 
sta urejala unnd mehanizem, ko je 
prišlo do eksplozije, pri kateri sta

Simulirana jedrska 
eksplozija: eden mrtev 
in dva pogrešana

FRANCISCO, 3. — Pri po- 
simulirane jedrske eksplozi- 
izgubila življenje ena oseba, 

JJ6 Pa sta pogrešani in neka dru- 
w Pa je precej hudo ranjena.

Arnoriške oblasti opravljajo si- 
^fcane jedrske poskuse blizu 

San elemente, kakih sto km 
j? San Diega. Eksplozije, oprav
ki10 z navadnimi eksplozivi. 

.Glasnik ameriške mornarice je 
, «vil, da je eskplozlja blizu ladje, 
S?1 so bali štirje moški, povzro
či določene okvare na vrvi, ki 
" vezala čoln ob pomol, vsled če- 
?®Je posadka padla v morje. A- 
^Hška mornarica skuša ugotoviti 
. beorui poskusi odpornost ladijskih 
^Junov proti jedrskim eksplozijam.

Suharto na obisku 
v Nizozemski

Haag, 3. — Indonezijski pred- 
edndJt general Suharto je danes

RIM, 3. — Predlagatelja zakona 
o razvezi zakona liberalni poslanec 
Baslini in socialist Fortuna sta od
povedala sodelovanje na televizijski 
oddaji, ki bi morala biti v teh dneh 
in kjer bi se »spopadla* s predstav
nikoma fronte proti razporoki. Šlo 
bi za dve oddaji, prva na temo 
«Otroci», druga pa »Razporoka da, 
razporoka ne*. Fortuna je izjavil, 
da nima nobenega smisla pričeti z 
debato, ki bo samo delna. Posl. 
Baslini pa je podčrtal, da je tele
vizija do sedaj vodila pravno cenzuro

proti pobudam Italijanske zveze za 
razporoko (LID).

Vprašanje razveze zakona prihaja 
v kritično fazo, saj obstajajo zago
tovila laičnih strank, da se bo pri
čela 9. septembra v senatu zaključ
na razprava o zakonu, katerega je 
že odobrila poslanska zbornica. 
Včeraj je skupina pristašev organi
zacije LID prenehala z gladovno 
stavko in je ob tej priložnosti pri
šlo do demonstracije z napisi po 
rimskih ulicah, kot je to tudi raz
vidno iz objavljene slike.

PREDSEDNIK TURSKE VLADE V JUGOSLAVIJI

Razgovor s predsednikom Titom 
in obisk Demireta v Sloveniji
Kardelj je sprejel delegacijo SP D Zahodne Nemčije

BEOGRAD, 3.
Predsednik republike maršal Tito 

je danes dopoldne na Brionih spre
jel predsednika turške vlade Su
lejmana Demirela. V daljšem raz
govoru. ki so se ga med drugim 
udeležili tudi turški zunanji mini
ster Čalajangil, Mitja Ribičič in 
državni tajnrk Mirko Tepavac so 
izmenjali misli o dvostranskih vpra
šanjih, o evropskih vprašanjih, o 
evropski varnosti, o bodoči konfe
renci v Lusaki, jubšlejnem zaseda
nju svetovne organizacije in drugih 
vprašanjih skupnega interesa. Po 
razgovorih je predsednik Tito pri
redil gostu kosilo. Popoldne je De- 
rrirel s soprogo In ostalimi člar.i 
delegacije prispel na kratek obisk 
v Slovenijo. Visokega gosta so ob 
prihodu v Ljubljano pozdravili pred
sednik izvršnega sveta Slovenije 
Stane Kavčič in drugi zastopniki 
političnega življenja Slovenije. Po 
kratkem zadržanju v Ljubljani je 
Demirel odpotoval v Kranj, kjer si 
.je ogledal obrate «Iskre».

Sinoči je Demirel v hotelu »Me
tropol* v Beogradu priredi sloves
no večerjo v čast predsednika Mit
je Ribičiča. Med večerjo sta pred
sednika izmenjala zdravici, v ka
terih sta poudarila pomen doseda
nje izmenjave mišljenj, opozorila na 
zadovoljiv razvoj dvostranskih od
nosov in izrazila upanje, da bodo 
vloženi obojestranski napori za na 
daljnjo razširitev medsebojnih od 
nosov.

Član izvršnega broja predsedstva 
ZKJ in član sveta federacije Ed
vard Kardelj je danes dopoldne v 
dvorcu Strmolj pri Tržiču sprejel 
delegacijo socialdemokratske stran 
ke Zahodne Nemčije in se zadržal 
s člani delegacije v daljšem raz
govoru. Razgovora so se tudi ude
ležili predsednik CK ZK Slovenije 
Franc Popit, predsednik republiške 
konference SZDL Slovenije Janez 
Vipotnik in druge osebnosti.

Predsednik republike maršal Tito 
je na podlagi zakona o pomilostitvi 
podpisal odlok, s katerim se ukinja 
kazenski postopek proti britanskemu 
državljanu Rogeru Collinu Shaples, 
ki je bil obtožen vohunstva, ker 
je blizu vojaškega letališča zbiral 
vojaške podatke.

Predsednik turške vlade Demirel ob prihodu v Beograd skupno s pred
sednikom ZIS Ribičičem

da ZDA ne nameravajo zahtevati koli «diktat*, je Dayan poudaril,

bila oba na mestu mrtva. Fantu 
je odtrgalo glavo, žensko pa zmeč
kalo, da je ni bilo spoznati. Poli
cija meni, da sita nameravala pred 
veleposlaništvom pustiti avtomobil 
in se odpeljati z letalom takoj iz 
Aten, ker so med ostamdik našli tu
di dve letalski vozovnici še za isti 
dan. Našli so tudi štiri potne li
ste, tako da sta se pri vhodu pri
javila z lažnimi imeni, pri izhodu 
pa bi pokazala originalne potne 
liste.

Grška policaja pravi, da sta aten
tatorja pripadala grškemu osvobo
dilnemu gibanju (PAK), ki spada 
v okvir gibanja, ki ga vodi An- 
drea Papandreu in da so hoteli s 
tem atentatom dokazati, da obsta
ja v Grčiji široko odporniško gi
banje. To so seveda podietjske ve
sti, ki lahko tudi temelje na želji, 
da se kompromitira Papendreua. 
Policija je istočasno sporočila, da 
so izvedli vrsto aretacij, oziroma 
da so aretirali osebe, ki jih su
mijo, da pripadajo omenjenemu 
gibanju in osebe, ki so bile v sti
ku z obema atentatorjema. Niso 
pa povedali, koliko oseb so are
tirali.

Maria Elena Angelom je bila po
ročena in je imela devetletno hčer
ko, že dalj časa pa ni živela z 
možem. Stanovala je v Milanu v 
Ul. Murand 4. Upravnica zgradbe 
je povedala, da je prispela januar
ja, da gre za zedo lepo žensko, z 
dolgimi lasmi, kd je nosila zelo 
kratka krila. Zanimali so se zanjo 
in so izvedeli, da Je bila zaposle
na v redakciji revije «Selezdone». 
Marca pa je podala odpoved, če
prav so jo njeni predpostavljeni 
zelo cenili kot dobro sodelavko. 
Političnemu oddelku kvestura ni 
znano, da bi pripadala levičarskim 
italijanskim gibanjem ln je imel 
z njo opravka samo, ko Je lani 
razobesila letak na katedralo.

CHprčan Gdorgio Tsekuris Je ži
vel prav tako v Milanu, kjer Je 
obiskoval politehniko in kjer je dalj 
časa stanoval v Ul. Bassini 43 s 
svojim študijskim tovarišem. Men
da Je spoznal Marijo Eleno lan
sko zimo, vendar so ju le redko 
videli skupaj.

od Moskve in Kadra umik raketnih 
izstrelišč na položaje izpred 7. av
gusta. To zahtevo pa postavljajo Iz
raelci kot pogoj za nadaljevanje 
razgovorov.

Predstavnik ameriškega zunanje 
ga ministra McCloske.v je danes 
izjavil, da bodo ZDA še naprej po 
šiljale orožje Izraelu. Na zadevno 
vprašanje nekega časnikarja. Me 
Closke.v ni hotel pojasniti, koliko 
krat so Egipčani kršili premirje 
in se je omejil le na ugotovitev, 
da med premirjem ni prišlo do 
medsebojnih oboroženih napadov . 
Poleg tega .je predstavnik zunanje
ga ministrstva povedal, da je ame
riška vlada uradno protestirala po 
diplomatski poti proti kršitvi pre
mirja tako v Moskvi kot v Kairu. 
O teh diplomatskih korakih v Kai
ru in Moskvi, ugotavljajo v Nev; 
Yorku, je bila izraelska vlada ob
veščena že sinoči, ko se je državni 
podtajnik Sisco sestal z izraelskim 
veleposlanikom v Washingtonu Ra
binom. Ta vest potrjuje ugotovitve 
političnih opazovalcev v New Yor- 
ku, da izraelska vlada se ne zado
voljuje samo z diplomatskimi pro
testi.

Washingtonska vlada je torej za
bredla v resne težave zaradi tr
moglavega stališča Izraela. Roger- 
sov načrt je predstavljal zanjo ve
liko diplomatsko pobudo, ki jo je 
podprla tudi Sovjetska zveza. Ra
zumljivo je torej, da Nixonova u- 
prava ne more kar tako vreči pu
ške v koruzo in da skuša zato z 
obljubami Izraelu, da mu bo še 
naprej pošiljala orožje, uresničiti 
svoj načrt. Zato tudi ameriški vodi
telji v privatnih razgovorih poudar
jajo, «da premik proti obrežju Sue
škega prekopa egiptovskih raket
nih izstrelišč, ne predstavlja nevar
nosti za izraelsko vojaško moč ter 
da Izrael namenoma pretirava gle
de tega vprašanja zaradi zaplete
nih vzrokov svojega notranjega po
litičnega ravnovesja*.

Iz Tel Aviva je prišla vest, da 
je nocoj govoril po televiziji gene
ral Dayan, kd je izjavil, «da Izrael 
ne sme sprejeti enostranske kršit
ve premirja*. Pojasnil je, da Izrael 
se ne more obvezati, da bo spošto
val sporazuma, ki predvideva ob 
novitev Jarringove misije, ko je 
bil del tega sporazuma prelomljen 
s kršitvijo premirja. Potem ko je 
izjavil, da bo Izrael zavrnil kateri

»da Izrael lahko sam reši vpraša
nje raketnih izstrelišč, ki so jih 
postavili Egipčani po premirju*. 
Tudi predsednica vlade Golda Meir 
je na sestanku laburistične stran
ke nocoj pozvala ZDA, naj ukaže
jo odstranitev egiptovskih raketnih 
izstrelišč, ki so bila nameščena ob 
Sueškem prekopu po premirju.

V Amanu .je bulo včeraj po ostnh 
spopadih v preteklih dneh n.ed gve
rilci in jordansko vojsko dejansko 
mirno. Danes so se ponovno sestali 
jordanski in palestinski predstavni
ki, da bi uredil' spore. Medtem so 
Palestinci sporočili, da ie bilo med 
predvčerajšnjimi spopadi 33 mrtvih 
in 169 ranjenih jordanskih vojakov 
in gverilcev.

Predsednik Zambije 
o konferenci 
neuvrščenih v Lusaki

LUSAKA, 3. — Predsednik Zam
bije, dežele kjer bo tretja konfe
renca neuvrščenih na vrhu, dr. 
Keneth Kaunda je v razgovoru z 
ravnateljem jugoslovanske agencije 
»Tanjug* Perom Ivačičem, ki je ne
davno obiskal Zambijo, izrazil pre
pričanje, da bodo voditelji neuvršče- 
rvh držav na bodoči konferenci po
svetil največjo pozornost zagotovitvi 
miru. »Kajti mir — je dejal Ka
unda — je največji blagor tako 
za države v razvoju kot za razvite 
dežele. Samo v miru se države lah
ko razvijajo. Brez razvoja pa bi 
ostale neizpolnjene obljube, ki so 
jih vod!telji neuvrščenih držav dali 
svojim narodom*. Od konference na 
vrhu se prav tako pričakuje, pra
vi Kaunda, da bodo neuvrščene dr
žave glede podpore osvobodilnim gi
banjem združile svoje sile, ker bi 
to bilo velikega pomena za osvo
bodilna gibanja. Kaunda je dejal, 
da se strinja s stališčem, ki so ga 
zunanji ministri neuvrščenih držav 
zavzeli v Dar Es Salamu glede 
gospodarskega razvoja in poudaril 
potrebo čim tesnejšega gospodar
skega sodelovanja med neuvrščeni
mi državami.

V nadaljevanju svojega razgovora 
je dr. Kaunda poudaril važnost sti
kov in široke svobodne izmenjave 
informacij med neuvrščenimi drža
vami ter objasnil svojo tezo o ne
uvrščenosti, v kateri je v središču 
pozornosti človek s svojimi vrlinami 
in slabostmi in to ne glede na 
barvo kože, vero, ideologijo in na
cionalno pripadnost. »Neuvrščene dr
žave se ne združujejo proti niko
mur — je dejal Kaunda. Vod'tel.ii 
neuvrščenih držav so realistični dr
žavniki, ki ne poznajo samo svojih 
možnosti, temveč jih razumejo jn 
se ponašajo s svojo lastno združe
no močjo. Zavedajo se, da so ne
uvrščene države močna moralna si
la, s katero se mora računati. Ne
uvrščenost — ie dejal Kaunda — 
je moralna sila, k5 obsoja to kar 
je za obsoditi in podpira to kar 
je za pohvaliti*.

RIM, 3. — Podpredsednik repu
blike Irak general Tikgiti je danes 
prispel na dvodnevni neuradni obisk 
v Italijo. Med obiskom bo imel več 
razgovorov s predstavniki italijan
ske vlade.

Konferenca
generalov
varšavskega pakta

MOSKVA, 3. - Agencija TASS 
sporoča, da se je včeraj v Drez- 
aenu končala konferenca generalov, 
ki odgovarjajo za politična vpraša
nja vojaških enot varšavskega pak
ta. Med trodnevnim sestanku so 
govorili o perečih partijskih vpra
šanjih in o političnem delu. Po 
mnenju opazovalcev, je šlo za preu
čevanje načina političnega dela po 
podpisu sovjetsko - nemške pogodbe
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NA KONFERENCI DRŽAV ORGANIZACIJE AFRIŠKE ENOTNOSTI

Ostra obsodba zapadnih držav 
zaradi dobav orožja rasistom

Sprejeli so tudi resolucijo o podpori osvobodilnim gibanjem 
Jugoslavija s simpatijami spremlja delo te organizacije

ADIS ABEBA, 3. - Na konfe
renci Organizacije afriške enotno
sti so včeraj ratificirali resolucijo, 
ki so jo sestavili zunanji ministri 
in v kateri se obsojajo zapadne dr
žave, ki dobavljajo, ali ki name
ravajo dobavljati, orožje Južni A- 
friki. Resolucija predvideva, da bo
do načelniki afriških držav napi
sali skupno pismo vsem načelni
kom prizadetih zapadnih držav, v 
katerem jih bodo pozvali, da pre
nehajo z dobavami. Podobno akcijo 
bodo izvedli tudi v vseh glavnih 
mestih zunanji ministri.

V resoluiji izrečno obdolžujejo 
Veliko Britanijo, Francijo in Za
hodno Nemčijo, medtem ko se o- 
stale zapadne države obtožujejo na 
splošno in se izrecno kritizira NATO, 
zaradi stališč do Južne Afrike, Ro
dezije in portugalskega ozemlja.

Načelniki držav so tudi odobrili 
resolucijo o povečanju pomoči a-

friškim osvobodilnim gibanjem. Pr
vikrat je na takem zasedanju go
voril vidni predstavnik osvobodil
nega gibanja načelnik organizacije 
»Frelimo* (osvobodilna fronta Mo
zambika) Dos Santos, ki je ostro 
kritiziral razne zapadne države. Pri 
tem se je skliceval na sestanek, 
ki ga je imel s papežem Pavlom 
VI., ki ga je sprejel skupaj z dve
ma predstavnikoma odporniškega 
gibanja iz portugalskega ozemlja. 
Dos Santos je rekel, da je papež 
nedvoumno priznal, da njih giba
nja zakonito predstavljajo ljudstva 
Angole, Gvineje in Mozambika.

Na zasedanju je poročal tudi ge
neralni tajnik organizacije Diallo 
Telli, ki je govoril o državi člani
ci, katere ozemlje je še vedno o- 
kupirano in tako podrpl zahtevo 
predstavnika Egipta, da se tudi gle
de tega vprašanja sprejme resolu
cija. To resolucijo je predlagal de-

MEDTEM KO NARAŠČA NAPETOST V INDOKINI

Zasebna srečanja Bruce -Thuy v Parizu?
PARIZ, 3. — Seja predstavnikov 

ZDA, Severnega Vietnama in saj- 
gonske lutkovne vlade za mir v 
Vietnamu se je pričela v vzdušju 
zmernega optimizma zaradi prihoda, 
po devetmesečni odsotnosti, pred
stavnika DR Vietnam Xuan Thuya. 
Tako so se prvič sestali za isto 
mizo novi ameriški predstavnik Bru
ce, Xuan Thuy in predstavnik lut
kovne vlade, medtem ko se pred
stavnica revolucionarne vlade Juž
nega Vietnama Thi Binh še ni ja
vila. Po nepotrjenih vesteh je še 
vedno na osvobojenem ozemlju, kjer 
ima sedež ZRV.

Xuan Thuy je v začetku seje iz
javil, da je »prišel poslušat, če se 
je kaj spremenilo v ameriških sta- 
liščih*, ter poudaril, da je »odprl*, 
zahteva pa umik ameriških čet iz 
Vietnama kot pogoj za pomirjenje,

kakor tudi vzpostavitev začasne vla
de v Sajgonu, ki naj pripravi de
mokratične volitve. Predstavnik ZDA 
Bruce je odvrnil, da se želi poga
jati tudi o specifičnih vprašanjih 
in na zasebni ravni, na tajnih sre 
čanjih, toda ne sprejema pogojev. 
Po seji je Xuan Thuy izjavil, da 
pristaja na zasebna srečanja z Bru- 
cejem, »če je to želja ameriškega 
predstavnika*.

Medtem se nadaljujejo srditi boji 
v nekaterih področjih Južnega Viet 
nama, predvsem okoli pomorske ba
ze v Danangu in provinci Quang 
Ngai, kjer beležijo ameriške oblasti 
številne žrtve.

Nadaljuje se obleganje Phnom 
Penha. Sihanukovi partizani so trd
no utrjeni v neposredni bližini pred
mestij in vztrajno pritiskajo na pre

stolnico, kjer išče general Lon Nol 
mednarodno podporo. Naslovil je pi
smo vsem državnim poglavarjem, v 
katerem pojasnjuje, da je njegova 
vlada »neuvrščena* in namiguje na 
tol da bi torej imela pravico ude
ležiti se »vrha* v Lusaki. Lon Nol 
utemeljuje svoje trditve s formal
nim izgovorom, da ni n; koli pod
pisal nobenega mednarodnega do
govora o sodelovanju s kakim vo
jaškim blokom, predvsem pa ne s 
SEATO. Dejstvo, da je na kamboška 
tla poklical ameriške in sajgonske 
vojake pri tem nima opravka. Na
sprotno, trdi Lon Nol, se je odstav
ljeni princ Sihanuk povezal z izjavo 
o enotnosti indokitajskih narodov z 
ZRV Južnega Vietnama, Patet La
osom in DR Vietnama, živi pa itak 
na Kitajskem, kjer uživa veliko pod
poro.

legat Senegala in so jo soglasno 
sprejeli.

»Jugoslavija je vedno s simpati
jami in razumevanjem spremljala 
delo organizacije afriške enotnosti, 
podpirala njena italšča in zavze
manja, ker je videla v njej po
membnega dejavnika za uresničenje 
enotnosti držav Afrike, njene polne 
osvobod:tve, rešitve notranjih vpra
šanj za pospešen razvoj, za zago
tovitev nacionalne neodvisnosti in v 
borbi za mir na svetu. Jugoslavijo 
in organizacijo afriške enotnosti po
vezuje tudi skupna opredel;tev na 
politiko neuvrščenosti*, je izjavil na 
današnji tiskovni konferenci zastop
nik državnega tajništva Dragoljub 
Vujiča na vprašanje, kako ocenjuje 
sestanek na vrhu držav članic or
ganizacije afriške enotnosti. Vujiča 
je dodal, da je pomen zasedanja v 
Adis Abebi tem večji, ker je nepo
sredno pred konferenco neuvrščenih 
na vrhu in izrazil prepričanje, da 
bo zasedanje dalo pomemben pri
spevek k reševanju vprašanj, ki so 
na dnevnem redu in ustvarilo še 
ugodnejše ozračje za sestanek ne
uvrščenih v Lusaki. »Mislim — je 
dejal Vujiča — da ni potrebno po
sebno poudariti, da želimo poln 
uspeh delu te organizacije in nje
nemu sedanjemu sestanku na vrhu. 
Prav tako je vsak njen uspeh tudi 
uspeh politike neuvrščenosti, za ka
tero se skupno zavzemamo*.

Na vprašanje, k’ se je nanašalo 
na ugrabitev alžirskega letala, je 
Vujiča odgovoril, da to vprašanje 
spada v pristojnost pravosodnih or
ganov, da so alžirske oblasti zah
tevale izročitev ugrabiteljev in da 
je tozadevni občajni postopek v te
ku.

Konferenca Organizacije afriške 
enotnosti se je danes končala. Na 
konferenci je prisostvovalo 41 dr
žavnih poglavarjev afriških držav, 
katere so spremljali predsedniki 
vlad, zunanji in drugi ministri. Na 
današnjem zaključnem zasedanju je 
imel govor etiopski cesar Haile Se- 
lasie, id je izjavil, da je bHo sed
mo zasedanje izredno uspešno, da 
pa ostane še mnogo nalog, ki jih 
bo treba izpolniti.
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V NEDELJO DOPOLDNE V GLAVNEM MESTU AVSTRU5KE REPUBLIKE

Močno deželno odposlanstvo 
na 92. dunajskem velesejmu

Organizator tržaške razstave jb Odbor za enotno gospodar
sko propagando - V sredo tiskovna konferenca in cocktail

Tret bo prisoten tudi na letoš
njem jesenskem mednarodnem ve
lesejmu na Dunaju, ki ga bodo slo
vesno odprli v nedeljo, 6. septem 
bra in ki bo letos dosegel svojo 
#2. ponovitev. Naše mesto sodelu
je — s presledki — na tej go
spodarski prireditvi že šestnajstič 
t. j. od leta 1952 dalje, in sicer 
po prizadevanju in v organizaciji 
tukajšnjega odbora za enotno go
spodarsko propagando, v katerem 
sedijo zastopniki trgovinske zbor
nice, neodvisne ustanove za trža
ško pristanišče, ustanove za indu
strijsko cono v Žavljah, pokrajin
ske turistične ustanove, tržaškega 
velesejma in pokrajinskega odbo
ra za produktivnost. Ob posameznih 
sejemskih prireditvah na Dunaju 
se tudi redno sestajajo predstav
niki tukajšnjih gospodarskih kro
gov z najvidnejšimi voditelji av
strijskega gospodarskega življenja.

Jesenski dunajski sejem predstav
lja eno najpomembnejših tovrstnih 
prireditev v srednji Evropi, poseb
no zanimanje pa vlada za to in 
za druge avstrijske gospodarske ma
nifestacije nasploh glede na dej
stvo, da se avstrijska republika na
haja nekje na sredi med Vzhodno 
in Zahodno Evropo in zato med 
dvema svetovoma z različno gospo
darsko strukturo. Tako tudi na le
tošnjem jesenskem velesejmu na 
Dunaju se zrcali proizvodnja iz obeh 
gospodarskih «blokov», v okviru ob
širne razstave, ki jo na njej pri
pravlja italijanski zavod za zuna
njo trgovino ICE pa bo odbor za 
enotno gospodarsko propagando iz 
Trsta pripravil svojo specifično raz
stavo o gospodarskih zmogljivostih 
našega ožjega območja in pred
vsem tržaške luke.

Uradna otvoritev sejma bo v ne 
deljo ob 10. uri. Ta dan bo pri 
šotno v glavnem mestu avstrijske 
republike številno gospodarsko od 
poslanstvo iz naše dežele, saj se 
bodo slovesnosti udeležili deželni od
bornik za industrijo in trgovino Dul
ca, tržaški župan inž. Spaccini, 
predsednik deželnega združenja tr
govinskih zbornic prof. Marangone, 
predsednik tržaške trgovinske zbor
ni’« dr. Caidassi in njen glavni 
tajnik dr. Steinbach, načelnik zuna
njetrgovinskega oddelka ustanove 
dr. Maurel, predsednik Neodvisne 
ustanove za tržaško pristanišče dr. 
Franzdl, podpredsednik tržaškega ve
lesejma prof. V eni er ter predsednik

Odbora za enotno propagando kom 
Padoa. Kot strokovnjaki pa boao 
na dunajskih razgovorih s predstav
niki avstrijskih gospodarskih kro
gov ^ sodelovali še podpredsednik 
združenja tukajšnjih špediterjev dr. 
De Polo, podpredsednik združenja 
tržaških ladjarjev dr. Martinoli, po
morski agent d'Adda, zastopnik draž
be Donau - Levaete - Urite, ki vzdr
žuje z Vzhodom iz naše luke redno 
zvezo, in sicer z avstrijskimi lad
jami ter nekatere druge osebnosti 
iz tržaškega poslovnega sveta.

Tržaški stand v okviru kolektivne 
razstave ICE je opremljen z vrsto 
posnetkov, ki prikazujejo kot re

čeno vse pomembnejše gospodarske 
dejavnosti z našega področja. V os
predju so industrija in trgovina, da 
lje naftovod Trst - Ingolstadt z od
cepom v Schwechat, sedanje in bo
doče avto in hitre ceste, turizem, 
pomorske storitve tržaške luke, le
tališče v Ronkah, itd. Tržaški lloyd 
razstavlja model ladje, ki vzdržuje 
skupaj z drugimi ekspresno progo 
Italija - Avstralija in model ladje, 
s katero se po navadi prirejajo 
turistična potovanja okoli sveta. De
želno odposlanstvo bo na Dunaju 
do 10. septembra, v sredo 9. t. m. 
pa bo priredilo tiskovno konferenco 
in cocktail.

V DEVINU-NABREŽINI

SKLICAN OBČINSKI SVET 
V NEJASNEM POLOŽAJU

Pogajanja med strankami leve sredine KD, PSU, SSL in 
PSI niso za sedaj rodila stvarnih sadov - KPI vztraja 
s predlogom za ostvaritev napredne slovenske uprave

V popolnoma meglenem podditič- 
nem ozračju se novoizvoljeni sve
tovalci v devinskonalbreždinslkem 
občinskem svetu pripravljajo na 
svojo prvo sejo, M jo je te dni 
Sklical starejša svetovalec in vrši
lec dolžnosti nabrežinskega župa
na geam. Corberi. Seja bo 14. sep
tembra ob 18. uri v občinski hiši 
v Nabrežini.

Na dnevnem redu te prve seje je, 
po formalni potrditvi izvoljenih 
svetovalcev, izvolitev novega župa
na in odbornikov. Vendar pa je 
še vedno odprto vprašanje politič
ne rešitve dileme: kakšna uprava? 
Kot znano se demokristjani in so
cialdemokrati zavzemajo za levo-
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ITALIJANSKI IZVEDENEC O PROMETNI POLITIKI V EGS:

Poleg gospodarskih in socialnih 
obravnavajmo tudi pravna vprašanja

Danes zadnje predavanje in zaključek XI. mednarodnega tečaja - Dr. Crijns: 
Prometne infrastrukture naj bodo močne posebno na mejnih področjih

Z današnjim zadnjim predavanjem 
na univerzi se bo zakjučil XI. med
narodni tečaj o organizaciji prevo
zov v Evropski gospodarski skupno
sti. Tritedenski poletni trud evrop
skih gospodarstvenikov in izveden
cev s področja prometnih storitev 
se bo tako še enkrat uspešno kon
čal, in sioer brez vsake slovesnosti 
ter ob prisotnost samih docentov 
in okoli 90 domačih in tujih sluša
teljev. Zadnje predavanje bo imel 
načelnik oddelka za promet pri Ev
ropski gospodarski skupnosti dr. W. 
Stabenovv, katerega ime je tesno 
povezano z vsakoletnim prirejanjem 
tečajev o organizaciji prevozov na 
tukajšnji univerzi. Govornik bo ra
zvil dve temi, in sicer temo o de
želni politiki v EGS in temo o uskla
jevanju prometne in deželne politike

šesterici.
Včeraj sta v okviru tečaja pre

davala italijanski strokovnjak prof. 
Talice iz Pescare ter belgijski iz
vedenec Crijns iz Bruslja. Prof. Ta
lice je govoril o problemu, ki se 
ga na splošno le redko dotikajo 
izvedenci, ki nastopajo v okviru te
ga mednarodnega tečaja, to .je o
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POSREDOVANJE ODBORNIKA DULCIJA

Delavci tovarn bombaža 
proti suspenzijam z dela

Zagotovila ravnateljstva niso zadovoljila osebja

Tovarna Cotondiicdio San Glusto 
v Trstu to Ootandtiaio Gardriano v 
Gorici sto sklenili, da bosta vsak 
teden ra tri dni suspendirali vse 
osebje, ki bo prejemalo Skrčeno 
plačo la dopolnilne blagajne. V zve
ni s tem so stodffikailmi predstavniki 
OGIL, CISL lin UIL bili 31. avgu
sta pri odborniku za industrijo to 
trgovino Duloiju, včeraj pa so se 
ponovno sestali z njim. Od odbor
nika so zahtevan jamstvo, da se 
omenjeni ukrep prepreči.

Odbornik Dulci je poročal pred
stavnikom dedavoev o izidu sestan
ka, ki ga je tare! 2. septembra z 
ravnateljstvi dbeh tovarn glede za
htev sindikatov. Preko odbornika 
je ravnateljstvo tovarne Izjavita: 
razdobje, ko bodo delavci dobivali 
dSl plače Iz dopolnilne blagajne, 
utegne trajati tri tedne, nakar bo
do ponovno v oetati raposlili vse 
osebje; glede proizvodnih perspek
tiv ta zaposlitve so zagotovili sta- 
riflteBiimfrm voditeljem, da bodo to
varni okrepili; skrčenje delovnega 
umika je treba pripisati trgovin
skim razlogom, ki izvirajo lz del
nih tedfcoč.

Sindikalne organizacije menijo, 
da omenjeni razlogi itiso utemettje- 
nd to sl pridržujejo pravico spro
žiti razne sindikalne akcije, ld so 
potrebne za zaščito interesov de
lavcev.

Podaljšana nedeljska 
zapora mlekarn

Slovensko gospodarsko združenje 
(poroča:

Tržaška občina sporoča, da je 
začasna zapora mlekarn v nede
ljah, ki je bila določena do 31. 
avgusta t. 1., podaljšana do 31. 
maja prihodnjega .leta.

Nedeljska zapora mlekarn je bi
la sprejeta sporazumno s sindikal
nimi predstavniki zaposlenih v mle
karnah in z njih lastniki na pred
log higienskega urada, ki je to 
zaporo predlagal v poletnih mese
cih za preizkušnjo, da bi raziska
li morebitne kakovostne spremembe 
mleka in njegovih proizvodov.

Glede na to, da se raziskovanje 
ni še zaključilo, je bila nedeljska 
zapora mlekarn podaljšana do 31. 
ma ja 1971.

Skupščina mladinske 
konzul te

Tržaško županstvo sporoča, da so 
(klicali za torek 8. septembra ob 20. 
tiri v sejni dvorani županstva skup

ščino mladinske konzulte z nasled
njim dnevnim redom:

1. Programska razprava za izvo
litev izvršnega odbora.

2. Sporočila predsedstva (bivanje 
tržaških mladincev v Berlinu, podati 
ki o zaposlitvi mladine v podjetjih 
in razno).

Sporočilo staršem
Predsednik občinskega odbora ON 

MI sporoča, da deluje v občinski 
palači, Passo Costanzi štev. 2 v 3. 
nadstropju, soba 322, urad, ki je 
pristojen za reševanje prošenj za 
sprejem otrok v otroške jasli na ob
činskem ozemlju. Ves postopek v 
zvezi s temi prošnjami pa poteka 
preko posvetovalnic ONMI, kamor 
se prizadeti lahko tudi obrnejo za 
pojasnila.

Uslužbenci zdravilišča INPS 
pri odborniku Devetagu

Na deželnem odbomištvu za higie
no in zdravstvo je bil sestanek med 
odposlanstvom uslužbencev zdravili
šča INPS na Trsteniku, ki so ga 
spremljali sindikalni predstavniki 
CGIL, CISL in CCdL-UIL, ter odbor
nikom za zdravstvo odv. Devetagom.

Predsednik uslužbencev so izrekli 
odborniku svojo zaskrbljenost v zve
zi z njihovim pravnim in mezdnim 
položajem ob čimprejšnjem imeno
vanju komisarja na podlagi zako
na št. 132 z dne 12. februarja 1968 
o zdravstvenih ustanovah.

Odbornik je zagotovil, da se bo 
zavzemal za to ,da se ugodno reši 
to kočljivo vprašanje. Pri tem bo 
upošteval izsledke posebne ministr
ske komisije, ki se ukvarja s tem 
vprašanjem. Predsedniki uslužben
cev in sindikatov so izrekli željo, 
da bi bil čimprej imenovan komi
sar ter da bi s tem čimbolj učin
kovito zaščitili njihove pravice.

Festival «Unita>
Festival «Unit&», ki Je bil prejšnji 

teden odložen zaradi dežja, so ju
tri, v soboto to v nededjo v javnem 
parku na Pončani. Začetek festiva
la bo v petek ob 17. uri, olb 20. pa 
bo igral ansambel «The Rangerso; 
s soboto ob 20.30 bosta Edimonda 
Atami to Dullio del Prete imela 
recital Theodoraikdsovih to Ritso- 
sovih pesmi; v nedeljo ob 18. uri 
bo velika tombola, ob 18.45 pa bo
sta govorila Videli im Lovriha. Ob 
20. uri bo igral ansambel «Gld Al- 
trt». Vse tri dni bo tudi srečotav 
z bogatimi darili.

pravnih aspektih deželne politike 
pri organizaciji prometa. V te.i zve
zi je predavatelj preciziral, da se 
danes deželna politika v Italiji lah-> 
ko začne izvajati na osnovi točno 
določenega zemljepisnega obsega po
sameznih dežel. Ker se tudi pro
metna politika izraža navzven v ob 
liki zakonskih pravil in določb, je 
treba temu problemu tudi na ravni 
zakonodaje posvečati veliko pozor 
nost. Gospodarstveniki, strokovnjaki 
z raznih področij in politiki kaj ra
di razpravljajo o deželni politiki, 
vse premalo pa je slišati mnenje 
pravnikov; zato se tudi pogosto po
vsem mešajo pojmi na primer o 
tem, kaj lahko označujemo kot 
«komprenzori j» in kaj moramo na
sprotno pojmovati kot »deželo*.

Glede vprašanja, ali smejo de
žele v Italiji izdajati zakone, ki u- 
rejajo osebni in blagovni promet, 
oziroma kako široka .je njihova pri 
stojnost v tej materiji, je govornik 
naglasil, da je italijanska zakono
daja v tem pogledu precej po
manjkljiva. Nevarnost preti, da bo
do nove določbe, ki jr h bodo za
čele izdajati posamezne dežele, še 
bolj komplioirale celoten sistem za
konskih določb. Zato se zdaj nudi 
naravnost izjemna priložnost, da bi 
Italija korenito revid:rala in izpo
polnila svojo juriddčno osnovo na 
področju prometa. Kar zadeva teh 
nično organizacijo te dejavnosti v 
okviru posameznih dežel pa je go
vornik izrazil mnenje, da bd se 
morale s temi vprašanji ukvarjati 
posebne koordinacijske ustanove pri 
vodstvu posameznih dežel. Kolikor 
v Italiji še nimamo dovolj izkušenj 
glede organizacije dežel — in posa
meznih odsekov njihove pristojno
sti, tako na primer tudi prometa — 
pa bi se lahko oslanjali na izkuš
nje, ki jih imajo o tej materiji v 
tuj;ni. Marsikatera zakonska določ
ba, ki .je danes v veljavi v Belgiji, 
Franciji, Nemčiji, itd., bi lahko pri
šla brez posebnih sprememb tudi 
v italijanski zakonodajni sistem.

Drugi predavatelj, dr. Crijns pa 
je govoril o prometu in proble
mih, ki nastajajo glede ozemeljske 
organizacije posameznih dežel. Go 
vomik .je naglasil, da skoraj ved 
no prevladujejo pri uresničevanju 
novih prometnih infrastruktur poli
tični, in ne morda gospodarski ali 
socialni momenti: na tem področju 
si je torej zaman pričakovati, da 
bo na posamezne odločitve vpliva
lo tržišče s svojimi zakonitostmi. 
Zato je naloga države, da s svo

jimi posegi zagotovi celotnemu o- 
zemlju potrebne prometne infra
strukture glede na gospodarski in 
socialni ustroj .dežel, pokrajin in 
drugih teritorialnih enot.

Glede usklajevanja prometnih in
frastruktur v Evropski gospodarski 
skupnosti je dr. Crijns izrazil mne
nje, da se bo morala šesterica prej 
ali slej odločiti za naddržavno na
črtovanje na vsem prizadetem ozem
lju in za primemo okrepitev pro 
metnih infrastruktur, zlasti na me
jah z zunanjim svetom, to je mi 
mejah s «tretjimi deželami*.

Sestanek za uresničitev 
avtoporta pri Fernetičih

Včeraj so se v Trstu sestali pred
stavniki Neodvisne ustanove, trža
ške občine, Tržaške hranilnice, 
Riunione Adriatica dl Slcurtri in 
drugih javnih uprav in zasebnih 
družb, ki bodo sodelovale pri ures
ničitvi operativne baze pri Ferne
tičih. Kakor smo zabeležili v eni 
izmed zadnjih številk našega lista, 
gre zdaj za to, da se ustanovi po
trebna gospodarska organizacij^, ki 
naj prevzame po eni strani skrb 
za izgradnjo potrebnih naprav in 
za njihovo poznejšo režijo, in ki 
naj bo po drugi strani nosilec pri
spevkov, ki sta jdh v ta namen že 
zagotovila generalni vladni komi
sariat in deželna uprava. Glede 
vprašanja, kakšno obliko naj zado- 
toi nova organizacija, prevladuje v 
prizadetih krogih mnenje, da bi bi
la najbolj primerna oblika delni
ške družbe.

sredinsko koalicijo in so v tem smi
slu tudi stekla pogajanja s pred
stavniki Slovenske skupne liste in 
socialistično stranko, ki pa niso 
rodila stvarnih sadov. 2e na prvjm 
srečanju, pred dobrim mesecem, 
so predstavniki SSL zahtevali zase 
župana in eno odbomiišlko mesto. 
Tedaj je_ demolkristjamski tajnik Iz
javil, da jemlje zahtevo na znanje 
in se o njej ni izrekel.

Pozneje je dosedanji nabreždmski 
župan im sedaj pokrajinski odbor
nik dr. Drago LegiSa poudaril v 
pokrajinskem svetu, da pogojuje 
svojo 1 podporo pokrajinski upravi 
z rešitvijo kočljivega vprašanja 
«neke druge krajevne ustanove, 
kjer še ni župana«. Jasno je, da je 
pri tem mislil na nabrežitnski pri
mer, saj so medtem bile Izvoljene 
občinske uprave v vseh ostalih ob
činah, se pravd na Repantabru, v 
Zgoniku, Miljah to Dolini.

Že od samega začetka pa so se 
svetovalci, izvoljeni na listi levi
čarske enotnosti KPI to PSIUP, ki 
jim načeluje posl. Albin Skerk, za
vzeli za ostvaritev napredne slo
venske koalicije med KPI-PSIUP, 
PSI in SSL. Prišlo je tudi do se
stanka, ki pa tudi ni rodil stvar
nih sadov. KPI se še vedno zavze
ma za tako rešitev, ker meni, da 
ustreza žeajam velike večine obča
nov v Devinu-Nabreždml in tudi sa
mih volivcev SSL, ki se še spomi
njajo podobnih koalicij v še težjih 
in politično bolj zapletenih časih. 
Šesterica svetovalcev KPI-PSIUP 
je tudi zahtevala takojšnje sklica
nje občinskega sveta in kaže, da je 
sklep vršilca dolžnosti župana in 
starejšega svetovalca Oorberija tu
di sad te zahteve.

Jasno je, da bodo stiki med levo- 
sredniskimd strankami (PSU, KD, 
SSL in PSI) v prihodnjem tednu 
še bolj pogosti, ni pa jasno, do 
kakšne rešitve bodo levosredinske 
stranke prišle. Gre med drugim za 
vprašanje župana, glede katerega 
se slišijo govorice, da so demokr- 
fčamski svetovalci med seboj de
ljeni. Polovica naj bd se zavzemala 
za kandidaturo Parentina, druga 
polovica pa za Colombama, med
tem ko zahteva SSL župana zase. 
V teh okoliščinah ne gre izključiti 
možnost da se bo politična razpra
va iz okvira medstrankarskih sti
kov na zasebni ravni prenesla v 
javnost prav na seji občinskega 
sveta.

Koroški mladinci 
pri odborniku Giustu

Deželni odbornik za šolstvo Gdust 
je sprejel včeraj popoldne v Trstu 
na sedežu deželnega odbora skupi
no mladih Koroščev, ki so v gosteh 
v naši deželi, kjer obiskujejo se
minar katerega je organizirala u- 
prava. za italijanske to mednarod
ne podporne dejavnosti (AAI). Mla
di Korošci spadajo v skupino vzgo
jiteljev to voditeljev mladinskih 
gibanj v Avstriji to so prišli k 
nam v okviru programa kulturnih 
in rekreacijskih Izmenjav med 
mladino obeh sosednih dežel.
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HUDA NESREČA DELAVCA NA L0NJERSKI JESTI

PRI ZAMENJAVANJU STREŠNIKOV 
JE PADEL Z 10 M VISOKE STREHE
Zaradi zloma stegnenice, zapestja in stopala se bo zdravil 3 mesce

Včeraj, nekaj po 16. uri so spre
jeli na ortopedskem oddelku glav
ne bolnišnice 22-letnega delavca 
Franca Peraginija iz Školjeta št. 2, 
ki se bo zaradi zloma desne stegne
nice, zapestja in stopalnice leve 
noge moral zdraviti, če ne bodo na
stopile komplikacije, približno 3 me
sece.

Perugini je ob tisti uri splezal 
na streho hiše št. 224 na Lonjer- 
ski cesti, da bi zamenjal nekaj streš
nih opek z novimi. Ker je delo 
opravljal na svoj račun, ni imel 
nobenega, ki bi mu pomagal. Ne
nadoma se je dvignil iz počepa, da 
bi se za trenutek naslonil ob dim
nik, ko je izgubil ravnotežje in 
strmoglavil deset metrov globoko 
na cesto.

Tragična smrt živčno bolnega

Padel je z zida 
in si prebil lobanjo

Sinoči nekaj, pred 21. uro, so a- 
gentt letečega oddelka kvesture na 
telefonski poziv neznanca prihiteli 
v Ul. deirEremo, kjer so zagledali 
na cesti, pod pet metrov visokim 
zidam, moškega, Iti Je ležal s pre
bito lobanjo v mlaki krvi. Ugoto
vili so, da gre za 59-tetnega Mar- 
cella Lorenzona la Ul. Frapace Da 
Vediamo 19 pri Kattoari, ld je že 
več časa bolehal nia živcih. Po u- 

J gotovittvah agentov, se zdi, da se

je moški ob tisti uri oddaljil z do
ma in pričel tekati po bližnjih 
travnikih ta preskakovati zidke, ko 
Je nenadoma izgubil ravnotežje in 
padel. Na kraj je prihitel tudi na
mestnik državnega pravdnika dr. 
Brenči, ki je izdal dovoljenje za 
prenos trupla v mrtvašnico glavne 
bolnišnice, kjer je na razpolago 
sodnim oblastem.

Dva ranjena zaradi 
izsiljevanja prednosti

Včeraj, nekaj po 14. uri sta v 
Ul. Filzi zaradi izsiljevanja pred
nosti trčila tržaški fiat in avto 
renault z registracijo iz Imole, dve 
osebi pa sta bili pri tem ranjeni. 
Ob tisti uri je 24-letni študent Ro
berto Senes iz Ul. F. Severo 16 
vozil svoj filat 500 po Ul. Filzi, 
na prednjem sedežu pa je sedel 
njegov 55-letni oče Vladimiro iz iste 
ulice. Sones, ki je bil namenjen na 
Korzo Italia, je privozil do križi
šča s Trgom Sv. Antona Novega, 
ko je trčil v avto renault, ki ga 
je iz stranske leve ulice privozil 
22-letni Natale Baldiissera iz San 
Rema. Medtem ko so Vladimira 
Senesa zaradi odrgnin po desni -a- 
mi in verjetnega zloma desne po
gačice sprejeli na ortopedskem od
delku bolnišnice s prognozo okre
vanja v 20 dneh, so sinu Robertu 
zaradi manjše rane po čelu dali 
le prvo pomoč in ga odslovili s 
prognozo okrevanja v 7 dneh.

Z Sinoči ob 23.40 so sprejeli na 
nevrokirurškem oddelku bolnišnice 
62-letnega šoferja Francesca Gia 
cominja ;z Ul,. Molino a Vento 05, 
za katerega so si zdravniki pridržali 
prognozo. Bolničarji RK so ga ob 
tisti uri našli onesveščenega z 
globoko rano na čelu v Larko Pe 
stolazzi.

Vpis v sezname 
za brezplačno 
zdravstveno oskrbo

Tržaška občina poroča, da se je 
začelo vpisovanje v sezname oseb, 
ki imajo pravico do brezplačne 
zdravstvene oskrbe za leto 1971. 
Gre za osebe, ki niso socialno za
varovane in ki živijo v revščini.

Za morebitne informacije se priza
deti lahko obrnejo na svoje občin
ske izpostave ali na VII. oddelek 
za podpore in dobrodelnost na Passo 
Costanzi štev. 2, 3. nadstropje, soba 
štev. 317.

Vpisovanje dijakov 
v Slovenski dijaški 
dom v Trstu

Slovenski dijaški dom v Trstu 
razpisuje vpis za šolsko leto 1970/71 
za dijake in dijakinje vseh sloven
skih srednjih šol. Vpisovanje bo od 
1. do 25. septembra v pisarni ime
novanega zavoda v Ul. Ginnastica 72 
ali Čampo S. Lulgi 11 (avtobusa št. 
85 in 26), in sicer vsak delavnik 
ob uradnih urah od 10. do 13. ure. 
Razpis ne velja samo za nove go
jence. ampak tudi za tiste, ki so 
bili že lani v zavodu.

Vsa nadaljnja potrebna pojasnila 
dobite pri vpisu v pisarni.

Ravnateljstvo

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 4. septembra 

IDA
Sonce vzide ob 6(29 in zatone ob 
19.39 — Dolžina dneva 13.10 — Lu
na vzide ob 10.02 in zatone ob 20.38.

Jutri, SOBOTA, 5. septembra
LOVRENC

Vreme včeraj: Najvišja temperatura 
26 najnižja 18,4, ob 19, uri 24 stop., 
zračni tlak 1014,7 rahlo pada, veter 
2 km/h severozahodnik, vlaga 73 odst., 
nebo 9/10 pooblačeno, morje skoraj 
mirno, temperatura morja 24,2 stop.

ROJSTVA, smrti in poroke
Dne 3. septembra 1970 se Je v Tr

stu rodilo 6 otrok, umrle po so 4 
osebe.

UMRLI SO: 79-letna Paolina Okre. 
tic par. Ulen, 55-letni Girolamo Fer- 
rante, 75-letna Pierina Zorzet vd, Ma- 
lccardl, 89-letna Angela Abracht vd. 
Maffi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16, ure)

Blasoletto, Ul. Roma 16. Davanzo, 
Ul. Berninl 4. Al Castoro, Ul. Cava- 
na 11. Sponza, Ul. Montorsino 9 (Ro- 
jan).

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do (.30)

Vielmetti, Trg Borsa 12. Centauro, 
Ul Rossettl 33. AUa Madonna del 
Mare (.argo Piave 2. SanfAnna, Er 
la dl S Afiria 10.

6. SEPTEMBER 1930 
6. SEPTEMBER 1970

Z obsodbo posebnega fašis tičnega sodišča so bili pred 
40 leti ustreljeni v Bazovici štirje slovenski antifaši
sti BIDOVEC, MARUŠIČ, MILOŠ, VALENČIČ.

Ob tej priložnosti bo v nedeljo, 6. septembra 1970 ob 
16.30 na kraju ustrelitve v Bazovici

spominska svečanost
Govorila bosta: senator PAOLO ŠEMA

pesnik FILIBERT BENEDETIČ
PROSLAVO BO ZAKLJUČIL KULTURNI SPORED
Istega dne bo ob 10. uri na mestnem pokopališču polaganje 
vencev na grob žrtev.

VABLJENI!

Odbor za proslavo 25-letnice osvoboditve 
ANPI, ANPPIA, ANED, FIAP

Odbor za proslavo bazoviških žrtev

OB 25.LETNICI OSVOBODITVE 
IN 40.LETNICI BAZOVIŠKIH ŽRTEV

Memorial Mire Bandi
PD Ivan Cankar pri Sv. Jakobu in PD Valentin Vodnik v Dolini
prirejata 6. septembra v počastitev partizanske učiteljice in 
kurirke Mire Bandi in v počastitev bazoviških žrtev v sodelo
vanju z društvi Tabor, Primorec, Slovan, Lipa, Vodnik, Prešeren, 
Slovenec, Slavec

SPOMINSKI POHOD po naslednjem programu:
SPD TABOR — Opčine:
Ob 13.30 zbor v Prosvetnem domu, 
ob 13.30 odhod z Opčin proti Bazovici, 
ob 14.00 pri odcepu za Bane,

14.30 Trebče,
15.00 Padriče,
15.30 Gropada,
16.00 Bazovica.
VODNIK — DOLINA:
14.00 zbirno mesto pred gostilno v Prebenegu,

14.30 krene kolona avtomobilov preko Doline, Boljunca, 
Boršta in Ricmanj v Bazovico,

14,45 Dolina, od spomenika padlim,
15.00 Boljunec, na glavni cesti,
15.30 Ricmanje, na glavni cesti nad vasjo,
16.00 Bazovica

Zborno mesto vseh otrok v bližini spomenika.
Prosimo lastnike osebnih avtomobilov, ki (poleg lastnih otrok 
in svojcev) imajo v svojem avtu še prostora, da pridejo na 

zbirna mesta in nas razbremenijo skrbi za prevoz čim večjega 
števila otrok in ostalih vaščanov, ki niso motorizirani. Otroci 
naj prinesejo šopek rož z domačega vrta.
Taborniška organizacija rodu Modrega vala, PD Ivan Cankar 
pri Sv. Jakobu in PD Škedenj
pa se pridružujeta memorialu s skupnim OBISKOM GROBA 
MIRE BANDI na pokopališču pri Sv. Ani, kjer se bodo 
zbrali člani obeh društev in prijatelji, zlasti pa otroci v 
nedeljo dopoldne od 10. uri

ob
ob
ob
ob
PD
Ob
ob

ob
ob
ob
ob

MLADINEC!
Junaška smrt bazoviških 

žrtev naj nam bo v spodbu
do, da danes nadaljujemo njih 
isti boj. To Je boj proti zati 
ran,ju narodov in boj proti iz
koriščanju delavskega razreda. 
Padlim junakom se oddolžimo 
z našo prisotnostjo na povor
ki, ki bo potekala od strelišča 
na Opčinah do bazoviškega 
strelišča. Zbirališče 6.9.70 ob 
13. url na openskem strelišču.

SAK JADRAN

Narodne noše 
za kraško ohcet

ODBOR ZA PRIPRAVO KRA 
ŠKE OHCET1 poziva vse, ki 
imajo narodne noše, da se 
v nedeljo, 13. sept. udeležijo 
kraške ohceti.
Zbirališče narodnih noš ob 
9.30 pred cerkvijo na Repen- 
tabru. Po poroki bo — kot 
običajno — v restavraciji pri 
Furlanovih zakuska za vse na 
rodne noše.

PROSVETNO DRUŠTVO 
»PROSEK KONTOVEL*

priredi jutri, 5. septembra 
ob 21 uri na prostem na Lu- 
kševi mamdrijd

proslavo
25-Ietnico osvoboditve
Na programu Je nastop pev
skih zborov to proseške godbe.

Razna obvestila
•Pripravljalni odbor za počastitev 

bazoviških žrteva prireja ločeno ko
memoracijo in sporoča:

•Slovenske politične in kulturne 
organizacije iz Trsta in Gorice se bo
do v soboto, 5. septembra oddolžile 
spominu bazoviških junakov. Po po
ložitvi venca bodo spregovorile žive 
priče predvojnega in medvojnega trp
ljenja našega naroda. Nato bodo pev. 
ci s pesmijo počastili spomin bazo- 
viških Junakov in vseh tistih, ki so 
žrtvovali svoje trpljenje in življenje 
slovenstvu in naši lepši bodočnosti.

Spominska svečanost bo pri spome
niku na Bazovici. Nanjo vabljeni po
sebej predstavniki naših kulturnih, 
političnih In športnih organizacij.

Začetek komemoracije: točno ob 16. 
url ji

Partizani in aktivisti NOB: 

..- Cerknega [

Ob štirideseti obletnici 
bazoviške eksekucije 
bo v Prosvetnem domu

v Bazovici

ZGODOVINSKA
RAZSTAVA

V Ljudskem domu v Trebčah 
bo DANES, v petek, 4. sept. 
skupna vaja mešanih pevskih 
zborov za nastop na bazoviški 
proslavi.
Vsi pevci naj prinesejo s se
boj note. Vadili bomo Rado
vana Gobca »Pesem o svobo 
dl», Rada Simonitija »Vstaje
nje Primorske* in Marjana 
Kozine »Naša zemlja*.

Slovenska prosvetna zveza

SOLA GLASBENE MATICE
TRST
Vpisovanje gojencev traja 

do 12. septembra 1970 od 
10. do 12. ure v prostorih 
Glasbene matice (Ul R Man
na 29, tej. 29779).

Vpisovanje v Nabrežini bo 
7.9. od 10. do 12. ure za go
jence iz Devina to Nabrežine;

Vpisovanje v Trebčah bo 8.9. 
od 18. do 19. ure;
Vpisovanje na Proseku bo 4.9. 
to 8.9. od 18 .do 20. ure.

Pouk se prične v ponedeljek, 
14. septembra 1970.

Ravnateljstvo

Društvena gostilna — Opčine

Izlet v Ptuj
Društvena gostilna na Opči

nah priredi v nedeljo, 6. sep 
tembra tradicionalni letni iz 
let z vlakom v Ptuj. Potova 
nje z najmodernejšim motor 
nim vlakom jugoslovanskih že 
leznlc. V vlaku dobro založen 
bife s hrano in pijačo, zvoče- 
nje ter klimatske naprave. Od
hod s postaje na Opčinah ob 
7. uri, povratek ob 24. uri.

Vpisovanje v Društveni go
stilni na Opčinah vsak dan do 
2. septembra. Cena zelo ugod
na: Ur 5.500 vključno potova
nje, kosilo in ogled grajskega 
muzeja.

Zw»dl omejenega števila 
razpoložljivih mest, se pripo 
roža *» čimprejšnji vpis.

MIRAMARSKI PARK
Predstave «Luči in zvoki«: ob 21. 

«Der Kaisertraum von Miramar« * 
nemščini; ob 22.15 «Massimillano * 
Carlotta« v italijanščini.

Avtobus «M» lz Barkovelj (posta
jališče avtobusa «6») od mlramar- 
skega parka in obratno pred vsako 
predstavo in po njej.
Nazionale 16.00 <«Let it be». Un gl°r' 

no con i Beatles. Technicolor. 
Eden 16,30 <oLa donna a una dimen- 

sione«. Frangoise Prevost, MasslmO 
Farlnelll, G. Grimaldi. Technicolor. 
Prepovedano mladini pod 18. letom- 

ž enice 16.00 «Io non scappo . .. fug' 
go«. Allghiero Noschese, Enrico 
Montesano. Technicolor.

Grattacielo 16.30 «11 elan degll uoim- 
ni violenti«. Jean Gabin. Technico
lor. Prepovedano mladini pod 
letom.

Excelsior 16.00 «Un’estate con senu- 
mento«. S-tefania Sandrelli, Rohm 
Phillips. Technicolor.

Rttz 16J30 «Corri, Angel, corri!« 
liam Smith, Valerie Stanrett. EaSt' 
mancolor. Prepovedano mladini P°“ 
14. letom. ,

Alabarda 16.30 «Femina Ridens«. P"1' 
Uppe Leroy, Dagmar Lassander. — 
Technicolor. Prepovedano mladm 
pod 18. letom.

Fllodrammatico 16.30 «Rose rosse Per 
11 Fiihrer«. Mia Genberg, Nino Ca- 
stelnuovo. Colorscope.

Aurora 16.30, zadnja predstava 
no ob 22. «La ballata della cit* 
senza nome«. Lee Marvin, Kllfl 
Eastvvood, Jean Seberg. Technic0- 
lor.

Cristallo 17.00 «Exodus». Paul Ne"'- 
man. Technicolor. Zadnja predsta
va ob 21. url.

Capitol 16(30 «Ondata di calore«. J*a” 
Seberg. Luigi Pistilll. Prepovedan0 
mladini pod 14. letom.

Moderno 16.00 «11 magnifico Irland«- 
se«. Julie Christie, Rod Taylor. — 
Film Johna Forda. Technicolor. 

Impero 16.30 «Paranola». Carol Ba' 
ker. Technicolor. Prepovedano m'a' 
dini pod 18. letom. .

Vlttorlo Veneto 16.45 «Colpo su c0>- 
po«. Frank Sinatra. Technicolor. 

Ideale 16.30 «Kozara». Jugoslovansk 
film o NOB. Technicolor. O. Mat
kovič, B. Jivolinovič.

Astra 16.30 «1 seicento dl Balakti- 
va». Trevor Hovvard, Vanessa Re“' 
grave. Technicolor.

Abbazia 16,30 «11 ladro dl crlmin'»- 
Florlnda Bolkan, J. L. Trintlgnaj1 • 
Technicolor. Prepovedano mladm 
pod 14. letom.

Zveza partizanov v Križu Prlr.^f 
ob 25-letnlcl osvoboditve v nedelj 1 
13. t.m. izlet v kraj, kjer Je P°kopata 
vaški junak Josip Verginella. lz’e. 
se bosta udeležila tudi domača t°' 
ba in pevski zbor. Cena za pceVP 
in kosilo 4500 lir. Odhod (pr! Verl 
ni) ob 5. url zjutraj. Vpisovanje 
baru Ljudskega doma do nedelj • 
S. tgn.

Razstave
V umetnostni galeriji «Ter*e>| .

razstavlja do ll. septembra trias« 
slikar Angel Renar.

V umetnostni galeriji Rossonl,
zo Italija Je odprta razstava trža®*" 
ga slikarja Maria Chlesure. Razst,, 
bo odprta do 10. t.m.

V občinski umetnostni galerij* ®a 
Trgu Uniti bo jutri, 5. t.m. 0 
18 uri otvoritev osebne razstave 
žaškega umetnika Bruna ZePerL 
Razstavljal bo skulpture, temper* 
risbe. Razstava bo odprta do 13. *•

Od torka, 1. t.m. Je v Tržaški k®J 
garnl, v Ulici sv, Frančiška 20, (
ogled obiskovalcem knjigarne de 
olj slovenskega slikarja A. M1*1 ,,ri 
Slike predstavljajo v glavnem s^e. 
Kras in bodo na ogled do konca m 
seča.

CENE NA ZELENJAVNEM 
TRGU NA DEBELO

Pomaranče I.

Naj
nižje

161

Naj
višje

207
Pomaranče II. 92 127
Limone I. 150 184
Limone H. 92 138
Banane 242 319
Fige _ 184
Jabolka I. 132 207
Jabolka II. 35 150
Hruške 1. 69 138
Hruške II. 23 92
Breskve I. 132 207
Breskve II. 52 115
Slive 40 138
Grozdje 104 230
Česen 200 300
Pesa dom. 150 350
Ohrovt 81 92
Kumarice 120 140
Cikorija 60 80
Čebula 46 92
Stročji fižol 207 288
Pižol za lupljenje 184 253
Solata dom. 200 400
Solata uvož. 144 240
Melancani 35 92
Krompir 42 86
Paprika 46 104
Paradižnik dom. 90 130
Paradižnik uvož. 46 173
Zeleni radič dom. 300 1400
Bučke uvož. 115 184
Bučke dom. 120 220

Sred
nje
184
115
173
128
286

T***
baN*a

KlSi
BANCA Dl CREDITO Dl 
TRŽAŠKA KREDITNA

TRST . unc-J-.ng^V

opravila vse bančne Poslfl(fl 
k,mm« tuio vaimkupuie tujo 

Včerajšnji odkupni devizni t»č»i

Ameriški dolar 
Kanadski dolar 
Brit. šterling 
Švic. frank 
Franc, frank 
Belg frank 
Hol. florint 
Nemška marka 
Avst šiling 
Jug. dinar (vel.) 
Jug. dinar (mali)

Mali oglasi

621,-
590,-

1480,-
144,-
110,-

12,-
172,-
170,-

24,-
43, -
44, -

ISCEMO STALNO DELOVNO 
ZA GOSPODINJSTVO pr* "e5eč- 
družini. Reference. 80.000 Uf ',932. 
ne plače. Odlična oskrba. Tel.
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železniški nadvoz, ki bo povezal z železniškim omrežjem novo tovarno Grandi Motori pri Boljuncu, 
je v veliki meri v surovem stanju že dograjen. S slike je razvidno, da dokončujejo na odseku 
Proti Boljuncu zadnji povezovalni člen nadvoza, ki predstavlja eno osnovnih infrastruktur novega

tovarniškega objekta

Z BOGATIM DNEVNIM REDOM

V sredo prva jesenska seja 
miljskega občinskega sveta

Protipredlogi deželnemu odboru za urbanistiko . Spet vprašanje razpli. 
njevalne naprave - Odkritje plošče Almi Vivodi in padlim partizanom

PO PRVI SEJI ODBORA

Sovodenjski športniki začnejo 
v nedeljo z rednim delovanjem

Novi predsednik društva je Viljem Fajt, tajnik pa Davorin Pelicon

J’ sredo, 9. septembra zvečer, se 
v Miljah na prvi jesenski 

JI občinski svet. Občinski odbor 
županom Millom na čelu je ob 

JJ-JdU svetovalcev izdelal okvirni 
red, ki — jasno — ne bo 

, rpan na emi sarmi seji, temveč 
s potrebnimi dopolnili, veljal 

niz sej do izčrpanja.

organov, med termi odbor občinske 
podporne ustanove ECA in uprave 
občinskega prevoznega podjetja 
ACNA.

Občinski svet bo nadalje moral 
ratificirati nekaj sklepov občinske
ga odbora, kot dodelitev Miljam 
kolajne za vojaško hrabrost (v tem 
smislu bo pristojnim državnim or-

Prva seja bo potekala v dveh de- ganom poslan utemeljen predlog), 
3’ Prvi bo javen in ji smejo pri- j odkritje plošče junakinji Almi Vi- 
JrJ^vovati, poleg časnikarjev, tudi j voda in plošče padlim borcem. 
.SCami, drugi pa bo tajen, ker bo-1 Nadalje bo občinski svet imeno- 

ba njem razpravljali o osebnih val komisijo za davčne prizive, ra- 
Jdevah. Gre namreč za zamenjavo čunskega preglednika, komisije za 

Jjčinskega tajnika, kateremu bodo Štetje prebivalstva, za izterjevatni- 
D odhodu dodelili še posebno na- ; co in živinozdravniški konzorcij, 

»rado.
c^devmi red vsebuje med drugim 

več važnih točk. Naj omeimi- 
^ le najvažnejše, kil zadevajo ob- 
^slol regulacijski načrt in pravil- 

gradnjah. K temu je deželno 
jjoormtštvo za urbanistiko poslalo 
r°J* pripombe. Na te pripombe 
.občinski odbor pripravil odgo- 
Jijin nadaljnje predloge za pre- 
„°stiitev prvih težav. V tem smislu

v dnevnem redu dve točki, lo-
za občinski odgovor o regula- 

. »kem načrtu in protipredloge za 
o gradnjah.

, Štruga zadeva, ki znatno razbur
ja Prebivalstvo, je lokacija razpli- 
^valne naprave, o kateri je tudi 
jJJ dnevnik obširno poročal. Mne- 
™ občinskega odbora in levičar
ji”1 svetovalcev sploh je, da bi 
JJ®PHnjevalna naprava v nepo&red- 

bližini naseljenih področij, kot 
/“Milje, Sv. Rok ali Ziindls, po- 

stalno nevarnost za prebl- 
JJ^tvo. Te naprave se namreč ra- 
? vnamejo, pri čemer večkrat pri- 

do nevarnih eksplozij, 
včeraj se je v miljski dvo- 

JjJh sestal ob prisotnosti predstav- 
mestnih kulturnih, družbeno- 

J^tenih in drugih organizacij po- 
j.®111 ljudski odbor prebivalcev 

hdasa, ki se zavzema za drugač- 
takacijo postaje.

® tem v zvezi bo tudi občinski 
ki Je že večkrat zavzel stali-

-še enkrat razpravljal in bo, kot 
kaže, potrdil dosedanja stali- 
Povod za ponovno razpravo v 

..j^hskem svetu je dal svetovalec 
Jflher, ki je predložil posebno re- 
*>jo.
U^fUga resolucija opredeljuje tu
ji stališče miljskega prebivalstva 

krvavih dogodkov v Porto Mar- 
?*ra, ko je policija s streli ranila 

stavkajoča delavca.
Obnoviti bodo morali tudi nekaj

Poziv točke zveze 
vsem vinogradnikom

V nedeljo 13. septembra priredi 
zadruga »Naš Kras* v Repentabru 
KRAŠKO OHCET po starih doma
čih običajnih. Kmečka zveza je 
/sklenila prispevati k uspehu te hva
le vredne pobude s tem, da izvede 
med vinogradniki akcijo za darova
nje vi nlf ‘ra svatovščirib: *•

Zato poziva vse vinogradnike, da 
darujejo steklenice po 1 ali 2 litra, 
ki naj jih izročijo najkasneje do 
5. septembra zaupnikom Kmečke 
zveze v naslednjih krajih:

MILJE Darsella: Josip Scheria- 
ni, Darsella št. 253 

MILJE Fontanella: Piero Čreva- 
tin, Fontanella št. 18 

PREBENEG: Josip Rapotec, št.
18

DOLINA: Josip Sancin, št. 112 
BOLJUNEC: Josip Bolčič. št. 12 
ZABREŽEC: Mario Kosmač, št. 

20/a
LONJER: Silvester Glavina, Lo 

njerska cesta št. 255 
KOLONKOVEC: Marčelo Cok. (JI. 

Gravisi št. 13
MAGDALENA: Alojz Debeliš, Ul. 

Ventura-št. 29
PIŠČANI: Anton Bole, Ul. Sotto- 

monte št. 25
FERLUGI: Just Grmek, Ul. Com- 

mrrciale št. 180
PROSEK in KONTOVEL: Drago 

Starc. št. 552
KRIŽ: Mario Švab, št. 344 
COL: Alfonz Guštin, št. 12

Pretekli ponedeljek je bila v So-: če jesenskega ekipnega tekmova- 
vodnjah prva seja novoizvoljenega ! n ja. 
odbora tamkajšnjega športnega 
društva, o katerega izvolitvi smo 
poročali v zvezi z občnim zborom, 
ki je bi/l prejšnji teden v sejni 
dvorani domačega županstva.

Glavna točka dnevnega reda za 
sejo je bila izvolitev predsednika 
in porazdelitev dela med ostale od
bornike. Za novega predsednika je 
bil izvoljen Viljem Fajt. Podpred
sednik ;e Lucijan Fajt, tajnik Da
vorin Pelicon, ostalih sedem Izvo
ljenih pa so odborniki, ki bodo o- 
pravljali v društvu različne funk
cije.

Tako Je v novem odboru Viljem 
Fajt nadomestil dosedanjega pred
sednika Davorina Pelicona, ki je 
polnih pet let požrtvovalno delal 
za nadaljnji razvoj in okrepitev 
društva ter pri tem dosegel lepe 
uspehe, pri čemer so mu seveda 
pomagali tudi odborniki. Upamo, 
da bo novi predsednik in z njim 
ostali novi odborniki, nadaljevali 
njihovo delo in ga še razvili. Pred
vsem so si stari predsednik in od
borniki prizadevali, da bd domača 

I slovanska nogometna ekipa nosila 
{ slovensko ime ter tako tudd na zu
naj izpričevala svoje slovensko po
reklo in bistvo. To je prvi pogoj, 
da bo ekipa res dosegla tisti cilj, 
ki si ga je dala v svojem delov
nem programu.

Po razdelitvi dela v novem odbo
ru so se na seji porazgovoriii tudi 
o raznih društvenih in drugih 
športnih problemih. Ugotovili so, 
da jih čaka precej napora in da 
bo treba takoj pristopiti k delu, 
če bodo hoteli kaj doseči. Pri tem 
pa morajo odboru pomagati vsi 
člani društva, kar je nujno za do
ber uspeh njegovega dela. Po pri
poročilu trenerja so sklenili, da 
bodo za nedeljo, 6. t. m. obvestili 
ln sklicali vse igralce na sestanek, 
ki bo na igrišču v Sovodnjah. Za
to naj se nogometaši zberejo v 
nedeljo, 6. t. m. ob 9.30 na igrišču 
v Sovodnjah, da se bodo pogovo
rili o bodočih pripravah, o trenin
gu in o vsem drugem, kar se tl-

REPEN: Emil Purič, št. 15 
SALEŽ: Janko Škrk, št. 51 
CEROVLJE: Ivan Antonič, št. 34 
VIŽOVLJE: Josip Pernarčič, št. 3 
NABREŽINA: Danilo Radovič,

št. 79
SLIVNO: Josip Kralj, št. 8 
PRAPROT: Alojz Škrk, št. 20 
MAVHTNJE: Ludvik Pipan, št. 43 
MEDJA VAS: Avgust Radetič, 

št. 10
Kmečka zveza bo poskrbela za 

enake etikete na steklenicah (s po
datki darovalcev). Prepričani smo, 
da se bodo na ta način najbolje 
izkazali naši kmetje in njihove stro
kovna organizacija.
iiitMiiiiiimiiiiimiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiMMiMiiiiimiiiMiMiiiiiiiiMiHimiiiiiMiiiiiiiiiiiiniiiim

bil zaposlen pri nekd hidrooentrali 
v pokrajini Ballumo in za katere
ga so njegovi sorodniki izrazili že
ljo, naj bd počival na pokopališču 
v svojem rojstnem kraju, kar je 
bila menda tudi želja pokojnika. 
Že v torek je bito v Kanalu vse 
pripravljeno za pogreb, ki je bil 
določen za 15. uro in zbrali so se 
sorodniki in prijaiteljd pokojnika, 
da bi ga spremili k zadnjemu po
čitku. Čakali pa so zaman, ker so 
pripeljali pokojnika šele v sredo 
popoldne In šele takrat so lahko 
opravili pogrebne svečanosti.

Prav bi bilo, da se v podobnih 
primerih tisti, ki mu je poverjen 
prevoz trupla čez mejo, pravočas
no pobriga za vso dokumentacijo, 
ki Je potrebna, da bi se taki pri-

Na m«ji ustavljen 
pogrebni prevoz

Že drugič v 15 dneh se je pripetilo, 
da so na mejnem prehodu pri Rde
či hiši v Gorici ustavili prevoz 
trupla čez mejo, ker podjetje, ki 
je skrbelo za prevoz, ni imelo vseh 
potrebnih dokumentov. To se je 
zgodilo pretekli torek in krsto s 
truplom so morali pridržati na 
meji za 24 ur, da so lahko dobili 
z jugoslovanskega konzulata v Tr
stu potrebne dokumente, na kar so 
lahko odpeljali truplo na kraj na
membe.

V tem primeru je šlo za nekega 
delavca iz Kanada ob Soči, ki je gagali.
....................I........ ............................................................................................................................

VESTI IZ PODGORE

PROBLEMI SOCIALNEGA SKRBSTVA

Socialna pokojnina 
je samo izredna pomoč

Zato se jo lahko v danih primerih 
nadomesti z indirektno pokojnino

Zakonska določila, ki urejajo do
delitev pokojnine sorodnikom upo
kojenca pravijo, da starši, samski 
bratje in sestra imajo pravico do 
pokojnine po umrlem upokojencu, 
kadar že sami ne prejemajo kakšne 
pokojnine.

Odkar je bila uvedena tako ime
novana »socialna pokojnina* za tiste, 
ki nimajo nobenih dohodkov, je na
stalo vprašanje, ali imajo prejemni
ki take socialne pokojnine pravico 
tudi do indirektne pokojnine kot je 
v zgoraj navedenih primerih. Ker 
so nas številni upokojenci vprašali o 
zadevi za nasvet, smo se obrnili do 
načelnika za tisk pri INPS v Gorici 
Maria Poleseja, ki nam je dal na
slednje pojasnilo:

Socialna pokojnina ni pravzaprav 
prava pokojnina, ampak nadomestek 
zanjo, ker je nekakšna socialna po

meri na meji v bodoče več ne do-. moč ljudem, ki ne prejemajo po-
I kojnine niti nimajo kakršnih koli

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Koper dobil najsodobnejši 
zimski plavalni bazen

Odprli so ga v Žusterni in je komfortno opremljen - Promet
na nesreča znanega dirigenta ki skladatelja Bojana Adamiča

Koper je končno dobil najsodob
nejši zimski plavalni bazen, ki bo 
skupaj s štiristeznim kegljiščem, 
savno ter drugimi pritiklinami mno
go pomenil za razvoj turizma, obe
nem pa bo to velikega pomena 
tudi za domače prebivalstvo. Ba
zen so odprli v žusterni, dolg je 
25 in širok 12 metrov, vse napra
ve pa so urejene tako, da bo za
radi cirkulacije voda zmeraj čista 
in zmeraj enake temperature. De
la pri zgradnji so se nekoliko za
vlekla, ker so se graditelji odloči
li za najbolj udobno notranjo o- 
premo. Prostor je namreč tlako
van s posebnimi keramičnimi plo
ščicami, tri stene pa so iz stekla, 
ki prepušča sončne žarke in ima
jo kopalci možnost tudi pozimi po
rjaveti.

Naj omenimo še to, da bo slo
venska obala dobila okrog 15. sep
tembra še en pokriti zimski bazen. 
Odprli ga bodo v Portorožu in bo 
enakih dimenzij kot v Žusterni in 
prav tako udobno opremljen. Od-

°bvestilo prijavljenim

IZLET NA VIS!

Poveljstvo mornarice lz Spil- 
nas je obvestilo, da nam 

nekaterih novih ukre
pov v enotah JLA, ne more 
“Pežplačno zagotoviti prevoza 

morju iz Kopra do Visa
in nazaj.

V zvezi z zgornjim sporoci- 
*°ta obveščamo vse prijavlje- 
^ za Izlet na Vis, da pred
etem letošnji obisk otoka

odpade.

Odbor
H. prekomorske brigade

PREDVČERAJŠNJIM V DEVINU

Strupena kača v stanovanju 
mobilizirala za 2 uri agente

Nevarni plazilec se je <dovccm» izmuznil sko
zi radiator in nato skozi razpoke v zidu

prtje kar treh zimskih bazenov (v 
Simonovem zalivu so ga zgradili 
že med glavno sezono) pomeni no
vo etapo v razvoju zimskega tu
rizma na slovenski obali, zlasti še, 
novo zgrajene športne objekte (keg 
ljišče, tenis, igrišča za mini golf 
in druge). # * #

Brez svoje krivde se je vpletel 
v prometno nesrečo znani ljubljan
ski komponist in dirigent Bojan A- 
damdč. Ko je včeraj popoldne vo
zil po prednostni cesti Rižana — 
Koper, mu je v bližini osnovne šo
le Dekani nenadoma zaprlo pot 
vozilo zahodnonemške registraci
je. Le-tega je upravljal Željko 
Kneževič z Reke. Kneževič je s 
svojim volkswagnom z vzvratno 
vožnjo pripeljal z leve strani in ob
stal sredi cestišča. Adamič, ki je 
vozil športni alfa romeo je močno 
zaviral, vendar se ni mogel izog
niti nesreči. Pri trčepju se je volks- 
vvagen vnel in do konca zgorel, še 
preden so prišli gasilci. Na obeh 
vozilih je za okrog 22.000 novih 
dinarjev škode, človeških žrtev pa 

_ ni bilo. Pozneje so ugotovili, da 
! je Kneževiču, ki je začasno zapo- 
j slen v Zahodni Nemčiji, zgorelo 
j tudi vozniško dovoljenje in 4.000 no

vih dinarjev v gotovini.

Veliko preplaha je predvčerajšnjim 
popoldne povzročila v neki vili v 
Devinu približno 25 cm dolga stru
pena kača, sivkaste barve, ki se 
je vtihotapila v stanovanje in mo
bilizirala za dobri dve uri agente 
letečega oddelka kvesture ter ob
činskega strokovnjaka za lov na 
kače.

Bilo je nekaj čez 17. ure, ko je 
23-letna gospodinjska pomočnica Li- 
liana Milan iz Ul. Capitolina 3/1 
telefonirala iz vile, last Daria Al
bertija iz iste ulice. Med telefon
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Telefonirajte na št. 93-808

skim pogovorom s prijateljico je 
nenadoma zaslišala udarce v ste
klo podobne mahljajem, ki so pri
hajali od vežnih vrat. Hitro je 
stopila k oknu jedilnice, poveza
nim z vhodom in opazila strupene
ga gada, kako je z repom mahal 
v steklo in se s približno 30 cm 
visokimi skoki skušal izmuzniti iz 
stanovanja na prosto 

Vsa bleda od strahu je takoj te 
lefonirala lastniku vile, Albertiju, 
na njegov dom, ta pa je prav tako 
hitro zavrtel na številčnici št. 113. 
Agenti letečega oddelka Kvesture 
ter občinski strokovnjak za lov na 
plazilce, Pietro Baldissera iz Ul. Ba- 
iamonti 10, so takoj sedli na svoje 
avtomobile in se podali proti De
vinu Še preden pa so dospeli oo 
vile, se je strupenjača skrila v no 
tranjost radiatorja in tako ube
žala... gotovi smrti. Vsako iskanje 
kače je bilo zaman. Ko so agenti 
razstavili radiator, so opazili v 
zidu globoke reze, skozi katere je 
kača po vsej verjetnosti ušla. Ker 
so uvideli, da je ne bodo mogli ulo
viti, so postavili na raznih mestih 
stanovanja šest majhnih krožnikov 
z mlekom in belim strupom »An- 
top», kar naj bi zvabilo kačo v 
past.

Tovornjaka oplazila 
kolesarja In pešča

Včeraj ob 16.30 so sprejeli na 
kirurško-pljučnem oddelku bolnišni
ce 40-letnega Emilia Bevilacqua iz 
Ul. Ovidio 2, ki se bo zaradi po
škodb po prsih in gornjih udih 
moral zdraviti približno dva tedna.

Bevi)acquo je malo prej na ce
sti, ki od Banov pelje na Opčine, 
oplazil tovornjak s prikolico avstrij
ske registracije, ki ga je vozil 38- 
letni Johan Naderer iz Gradca. Ra
njenec se je tedaj peljal s kolesom 
tik ob tovornjaku.

Podobna nesreča se je včeraj zju
traj okrog 9. ure pripetila tudi 70- 
letni Mariji Crevatin vd. Pinna iz 
Drevoreda XX. septembra 37, ko 
je pešačila vzdolž istoimenskega 
drevoreda. Ko je prišla do vogala 
z Ul. Timeus jo je oplazil tovor
njak pivovarne »Dreher* za vola
nom katerega je bil 39-letni Clau- 
dio Gulvi iz Drevoreda Lamarmo- 
ra 34. Zaradi odrgnin po levi nogi 
ter čelu se bo priletna ženska mo
rala na oddelku za opazovanje v 
glavni bolnišnici zdraviti 10 dni.

i

Popravilo mostu v Stražicah je sicer v zaključni fazi, kakor vidimo 
na naši sliki, vendar pa ni še gotovo. Če bodo z deli zaključili ta 

mesec, ali Jih bodo morali odložiti tja do spomladi

Kdaj bodo zaključili z deli 
na mostu čez Sočo do Stražic?
če dela ta mesec ne bodo zaključena, jih bodo morali odložiti do spomladi 
Most bo širok pet metrov in ga bodo usposobili tudi za avtomobilski promet

Kako je s popravilom mostička 
čez Sočo med Stražicami in Pod- 
goro? Še pred nekaj tedni je pod
jetje, ki mu je bilo poverjeno to 
delo in ki so ga začeli izvajati pre
teklega julija, zagotavljalo, da bo 
z deli zaključilo še ta mesec, se 
pravi pred nastopom jesenske de
ževne sezone. Sedaj pa se govori, 
da se po vsej verjetnosti tega ro
ka ne bodo mogli držati ter na
vajajo za vzrok nepredvideno na
raščanje Soče zaradi deževja v go
rah. V takem primeru bodo moral 
kmalu prekiniti z deli ter jih nada
ljevati šele spomladi.

To pa pomeni, da bodo morali 
Podgorci in pa delavci, ki so za
posleni v tovarnah na obeh brego
vih Soče, še eno leto delati velik 
ovinek preko mostu pri Pevmi od
nosno pri Ločniku. Ostaja le še 
ena možnost: po trditvah predstav
nikov pod.iet.ja, bi z večjim sodelo
vanjem vodstva tekstilne tovarne iz 
Podgore, ki bi morala bolje regu
lirati svoje zapore, lahko v znatni 
meri pospešili dela.

Sedaj zabijajo globoko v strugino 
dno debele nosilce mostu, vsega 12, 
in nekateri od njih so zabiti do 16 
metrov globoko, kjer so končno do
segli skalnato dno. Zabijanje vsa
kega od takih opornikov traja tudi 
do tri dni. Prvotno je imel most 
10 razpornikov s po 20 metrov raz
dalje med enim in drugim. Po se
danjem popravilu jih bo samo de
vet, ker bodo dve razpori povečali 
na po 30 metrov.

Poleg tega bo sedaj mostiček raz
širjen na obeh straneh ter bo do
segel širino pet metrov od doseda
njih dva in pol metra. Ta razširi
tev bo omogočila prehod z moto
cikli in morda tud5 z avtomobili 
izmenično v obe smeri. Poleg tega 
je predvideno, da bodo preko mo 
stu spel,jali tudi cevi za vodovod 
in metanovod.

Graditelji zagotavljajo da bo most, 
ki so ga morali prvič zapreti že 
leta 1965 sedaj tako okrepljen, da 
bo lahko kljuboval tudi pritisku na
rasle Soče. Celoten strošek za se
danja dela je predviden na 50 mi
lijonov lir. Šele z zaključkom teh 
del se bo končno Podgora pribli
žala Gorici, zlasti še če bo preko 
mostu dovoljen tudi avtomobilski 
promet.

Ptičji sejem v Gorici 
odložen na drugo leto

Ptičja razstava in sejem, ki bi 
se moral vršiti preteklo nedeljo v 
občinskem parku v Gorici1 je bila 
onemogočena zaradi skrajno slabe
ga vremena, saj je dež preprečil 
tudi vse druge prireditve, ki so 
bile preteklo nedeljo napovedane 
na odprtem. Takrat so računali, 
da bodo lahko prireditev prenesli 
na kako drugo novembrsko nede
ljo. Kaj takega pa se ne bo dalo 
izvesti ker so ptičarji, ki naj bi 
sodelovali v Gorici, že vezani na 
druge podobne prireditve drugod.
Zato je odbor Pro loco v Gorici, ki 
mu je poverjena organizacija te 
goriške septembrske prireditve, skle
nil, da bo za leto črtal s svojega 
programa ta sejem in se pripravil 
za prihodnje leto.

Da pa ne bodo ostali prijatelji 
ptic in narave popolnoma brez vse
ga, je od nedelje odprta v raz
stavni dvorani v goriški' pasaži za
nimiva razstava nagačenih in ne
katerih drugih gozdnih živali, ki 
je vse te dni deležna lepega obi
ska, zlasti' od strani otrok in nji
hovih mamic.

drugih dohodkov za preživljanje. 
Brž ko taka oseba dobi kakšne dru
ge dohodke, tedaj odpade prejemar 
nje socialne pokojnine. Med social
no in indirektno pokojnino gre vse
kakor prednost tej zadnji, se pravi 
indirektni, ker je za prizadetega 
upokojenca bolj ugodna. (Indirektna 
pokojnina je tudi v svoji mini mali 
višja saj znaša 25.000 lir, socialna 
pa samo 12.000 lir).

Iz tega kar smo navedli sledi, da 
kadar starši, samski bratje in se
stre, ki prejemajo socialno pokoj
nino, predložijo prošnjo za indirekt
no pokojnino po svojcu, bo taka 
prošnja rešena v smislu, da bodo 
prejemali indirektno pokojnino na
slednji mesec po vložitvi take proš
nje in od istega dne jim bo uki
njena tudi socialna pokojnina.

Dvakratno trčenje 
mopeda In avta

Včeraj dopoldne ob 10. uri sta 
trčila v Ul. Carducci v Gorici pri 
hiši št. 63 avto fiat 500, ki ga je 
vozila Francesca Tarantimo, iz Go
rice, Ul. Morelli 16 in pa moped
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Poslovni urnik mejnih 
prehodov II. kategorije

Za meijme prehode II. kategorije 
na Goriškem, ki veljajo za preho
de s prepustnicami in dvolastni- 
šllcimi dovoljenji velja za mesec 
seotember naslednji poslovnik ur
nik:

Mimik od 6. do 19. ure; Jenko
vo od 6. do 20. ure; Pletivo od 6. 
do 20. ure; Vlpolže In Steverjan 
od 6. do 19.30; Podsabotin in Sol
kan I. od 6. do 19.30; Na Rafutu 
od 6. do 19. ure; Šempeter, Miren 
in Devetaki od 6. do 19.30; Jamlje 
od 6. do 21. ure.

Na prehodih Jenkovo, Pletivo, 
Vipolže ln Miren je ob nedeljah 
ln praznikih ter dan pred prazni
kom zvečer odprt prehod eno uro 
več. Prehod pri Podsabotinu je za 
avtomobile zaprt.

motom, ki ga je vozila 21-letna 
Ermenegilda Marini iz Gorice, Ul. 
Etna 40. Pri trčenju je dobila po
škodbe samo Marinijeva, ki so jo v 
goriški bolnišnici pridržali za 7 
dni na zdravljenju, ker so ji ugo
tovili rano na spodnji ustnici, bulo 
na čelu in zlom kazalca na desni 
roki.

Fiat 500 se je v Ul. Carducci 
hotel vključiti v promet, ko je Ma
rinijeva privozila na mopedu od Kor- 
na proti Travniku ter trčila v fiat.

Podobna nesreča se je pripetila 
tudi prejšnji večer nekaj pred 20. 
uro na Travniku. Jugoslovanski av
to iz Kranja, ki ga je vozil iz Ul. 
Mameli na Travnik 29-letm Ivan 
Lorani iz Kranja, Gornjesavska ce
sta 50 je trčil z mopedom, ki ga 
je od Ul. Carducci' proti Ul. Ro
ma vozil 23-letni pleskar Battista 
Baudacco iz Gorice, Ul. Michel- 
staedter. Pri tem je dobil pleskar

manjše poškodbe, v goriški bolniš 
niči so mu nudili prvo pomoč, o- 
kreval bo v treh dneh. V obeh 
primerih so napravili zapisnik ka 
rabinjerji iz Ul. Sauro.

V Štandrežu se je vnela
električna kabina

Prejšnji večer.. .-okrog 22.50 je 
večino Gorice fri ves Štandrež za 
kakih 10 minut zagrnila trdna te
ma. Kaj se je zgodilo? Odgovor 
je kmalu prišel do goriških gasil
cev, ki so dobili poziv naj pri
dejo takoj v Kraško ulico v Štan
drežu, kjer se je vnela začasna 
električna kabina, ki so jo posta
vili za gradnje v tej ulici. Gasil
ci so ugotovili, da se je okvara 
pripetila zaradi' kratkega stika in 
so kmalu odstranili nevarnost po
žara, električarji pa so v 10 minu
tah popravili okvaro. Povzročeno 
škodo cenijo na 350 tisoč lir.
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BENEŠKI DNEVNIK

Nova tovarna v Fojdi zametek 
bodoče industrializacije?

Povečan osebni promet pri Stupici - Za asfal. 
tiranje ceste med Platiščem in Breginjem

Pred časom smo pisali o usta
novitvi konzorcija za industrijsko 
cono v Čedadu. K temu konzorci
ju 50 povabili kot člane in za so
delovanje tudi vse občinske upra
ve s področja čedadskega okraja 
pod katerega spadajo številne slo
venske ali mešane občine vzhod
nega predela Beneške Slovenije, ki 
imajo svojo najboljšo delovno si
lo v emigraciji, ker doma ne mo
rejo najti primernega zaslužka. 
Skoro vse občinske uprave so se 
že od samega začetka odzvale po
vabilu v upanju, da bodo končno 
le našli z ustanovitvijo novih to
varn in obrtniških podjetij primer
no zaposlitev za svoje občane do
ma, ali pa vsaj v neposredni bli
žini domače občine.

Marsikje v Furlaniji so taki po
skusi zaposlitve domačinov v ne
posredni bližini njihovega doma, 
rodili že zadovoljive sadove. Prav 
te dni so v Fojdi začeli z gradnjo 
manjše tovarne za izdelavo tek
stilnih strojev. Tovarno gradi ne
ko podjetje iz Bielle in v njej bo
do že od samega začetka zaposli
li okrog 30 delavcev. S tem bo 
tudi v tej občini, v kateri je tudi 
več slovenskih vasi, storjen prvi 
korak za zajezitev emigracije in 
zaposlitev delavcev doma.

Maloobmejni osebni promet na 
prehodu pri Stupici je v pretek
lem mesecu avgustu zabeležil po
noven dvig števila prehodov oseb 
v obeh smereh, po manjšem naza
dovanju v juliju. Po podatkih ob
mejnih organov je šlo pri Stupici 
na drugo stran 233.084 ljudi s pot
nimi listi in prepustnicami, oziro
ma dvolastniškimi dovoljenji. Od 
tega je bilo s potnimi listi 84.847 
italijanskih in 80.065 jugoslovan
skih in drugih tujih državljanov 
ter 88.182 propustničarjev in dvo
lastnikov. K tem je treba seveda

prišteti še promet na ostalih pre
hodih, ki je seveda tudi v pora 
stu.

Ker smo že pri obmejnem pro 
metu naj dodamo, da je občinska 
uprava v Tipani v zahodni Bene
čiji sklenila, da bo z deželnim pri
spevkom asfaltirala in uredila ce
sto, ki pelje iz Platišča do obmej
nega prehoda Most na Nadiži. Od 
tu pelje cesta dalje proti Bregi- 
nju in Kobaridu na jugoslovanski 
strani. Prav bi bilo, da bi cesto 
uredili čim prej vsaj do Breginja 
m jo potem razširili in asfaltirali 
vse do Kobarida ter povezali tu
di ta kot Beneške Slovenije z o- 
J”0} svetom, kar bo pripomoglo 
tudi k razvoju turizma, ki so mu 
te vasi sedaj preveč odročne.

56 milijonov lir 
za reguliranje Maline

PO hudii nevihti, ki je 15. julija 
divjala na področju hudournika 
Mahne v zahodni Beneški Slove
niji, Je napravila voda zelo veliko 
škodo. Takoj zatem so odšli stro
kovnjaka gozdnega inšpektorata iz 
Vidma na kraj in si ogledali po
vzročeno Škodo. Ugotovili so, da bO 
treba predvsem utrditi bregove hu
dournika m zgraditi nove jezove, 

kar Je potrebnih 50 milijonov 
Mr. Nadaljnjih 6 milijonov lir je 
potrebnih za druga dela.

Spričo tega je deželno odborni- 
štvo za kmetijstvo pozvalo furlan
sko ustanovo za gorsko gospodar
stvo, naj čimprej poskrbi za orne- 
pj®*iA dela ter nakazalo v ta namen 
56 milijonov lir Sklep Je sprejelo 
na podlagi deželnega zakona št. 2 
te leta 1966, ki predvideva nujna 
dela za reguliranje vodil.

Mednarodna balincarska 
tekma v Ronkah v nedeljo

Tri krajevna balincarska društva 
v Ronkah priredijo v nedeljo, 6. 
t. m. pri gostilni «Alla pesa« v 
Ronkah mednarodno ballncarsko 
tekmovanje po ekipah. Tekmova
nja se bo udeležilo šest etkdp iz 
Jugoslavije in sicer Jesenic, Ljub
ljane, Radovljice, Postojne in No
ve Gorioe; te se bodo pomerile s 
i ekipami lz Ronk, ter po eno lz 
Gorioe in Trsta. Začetek tekmova
nja v Jutranjih urah. Zvečer bo 
sleddla razdelitev nagrad zmago
valcem.

ŠOLA GLASBENE MATICE GORICA
Vpisovanje gojencev bo od 1. do 

12. septembra 1970 od 10. do 12. ur« 
v prostorih Glasbene šole (UL 
Malta 2/1, tel. 2495)

Pouk se prične v ponedeljek, 14. 
septembra 1970.

Ravnateljstvo

Iz goriškega matičnega urada
V goriškem matičnem uradu so 

3. septembra prijavili štiri rojstva 
in eno smrt.

ROJSTVA: Oinzia Marini (mrtvo
rojena) ; Mario Cravos (mrtvoro
jen), Erika Schmucker in Maroo 
Michield.

SMRTI: upokojenka 81-letna Te
rasa Visintin vd. Vdslntdn.

VERDI 17.00: «L’ultimo tnamonto 
sulla terra dei McMasters*. J. 
Pallance, N. K vran. Barvni film

CORSO 17.00-22.00: «Goodtoye Mr. 
Chiips«, P. O’ Toole in P. Clark; 
klnemaskopskl film v barvah

MODERNISSIMO 16.45—22.00: «H 
colpo era perfetto ma...», R. 
Crenna in K. Eywood; ameriški 
film v barvah.

VITTORIA 17.30 «L’idea fissa«, M. 
G. Buccella ta S. Koscina; itali
janski film v barvah. Mladim pod 
18. letom prepovedan.

CENTRALE 17.00-21.00: «L’awen- 
tura di Gerardii, C. Cardinale; 
ameriški film v barvah.

/ ržifi
AZZURRO 18.00: «Sartana nella 

valle degli awoltol», W. Berger 
ln W. Preston; barvni film.

EXCELSIOR 17.30: «L’ultimo do
micil io sconosciuto», L. Ventura 
in Jobert. Barvni film.

PRINCIPE 18.00 «Alla ricerca di 
Gregory», J. Cristie ta M. Sara- 
zln; barvni film.

\avu (ruma
SOČA »Pustolovec lz Teksasa*, a- 

meriški barvni film — ob 18. in 
20. uri.

SVOBODA «Pancha Vitla jezdi*, 
amer. barvni film - ob 18. ta 20.

DESKLE «Plytine», francoski barv
ni film — ob 20. url.

RENČE «2ena iz dna morja«, a- 
meriški barvni film — ob 20. uri.

SEMPAS Prosto
KANAL Prosto
POTUJOČI KINO — VOJŠCICA: 

«Pesem prerije«, ameriški barvni 
film — ob 20 url.

PRVAC1NA ((Umazana Igra«, ame
riški barvni film — ob 20. url.

DEŽURNI LEKARNI
V GORICI

V Gori« je danes ves dan ln 
ponoči dežurna lekarna ALESAN1 
— Ul. Carducci 38. tel. 22-68.

V TRŽIČU
V Tržiču Je danes ves dan in 

ponoči dežurna lekarna ALLA SA- 
LUTK dr. Fabbris — Drevored Oo- 
sulich 117 - tel 72-4-80.
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SOVJETSKI ZNANSTVENIKI UGOTAVLJAJO

Kako bomo živeli 
ko bo na Zemlji 
40 milijard ljudi

Enakomerna razdelitev hrane po vseh celinah - Izkoriščanje 
morja - Umetna hrana - Podaljšanje življenjske dobe

V zadnjih 500 letih je prebival
stvo v SZ naraslo za 7-krait. čez 
sto ali največ 200 let bo prebival
stvo na Zemlji doseglo 40 mili
jard. Kalko borno tedaj živeli, s 
čim se bomo hranili, toliko let bo
mo živeli?

Na vse te odgovore so skušali 
odgovoriti sovjetski znanstveniki. 
Predvsem je zanimivo vprašanje o 
dolgosti človeškega življenja. Po 
podatkih, ki so jih proučevali znan
stveniki, najj bi življenje lahko do
seglo 150 let. Toda visd problemi, 
ki govorijo d zdaljšamju človeškega 
življenja, so povezani z možgani 
ki njihovim delovanjem. Nekate
rim raziskovalcem se v določenem 
trenutku lahko zazdi, da so člove
ški možgani večni, da so rezerve 
energije nevtronov v tujih neizčrp
ne in da je v splošnem smrt pro
tinaravna. Včasih v svoji zavzeto
sti zelo resno debatirajo, da je 
dovolj zamenjati določen del orga
nizma, zato da ta lahko živi celo 
tisočletje.

Toda to ni res. Ne smemo se 
ukvarjati, da smo večni in da je 
večnost lahko dosegljiva. Če dobro 
premislimo, bomo ugotovili, dla ni 
večno niti intelektualno delovanje. 
To bi bilo večno, če bi sin lahko 
nadaljeval tam, kjer je oče nehal; 
ski pa se rodi nebogljen, niti hodit- 
ti in govoriti še ne zna in se mora 
najprej dokopati do spoznanj svo
jega očeta, da lahko nato nada
ljuje. Kljub temu pa, da je več
nost mit, s tem ni rečeno, da se 
ne moremo boriti za zdaijšaoje živ
ljenja.

Pri tem je najvažnejše, da izko
ristimo človeka, to je v najboljši 
dobi svojega življenja, da bi dobi
li univerzalne metode za boj proti 
staranju. Nekateri so prepričani, 
da je najboljša doba človeškega 
življenja starost 40 let. V tej sta
rosti človek zbere dovolj življenj
skih izkušenj in spoznanj, da lah
ko uravnovesi razum s čustvi. Ve
likokrat pa se zgodi, da ga bo
lezni srca, ledvic, jetr in drugih 
organov ugonobijo, mu prepreči
jo polno delovanje in ga privedejo 
do prezgodnje smrti.

Človek pa mora živeti več let, 
tot so živeli predniki. Živeti mora 
aktivno in ne dovoliti, da bi se po
časi razkrajal, izgubil spomin in 
postal breme za ostale. Če bomo 
na tak način podaljšali človeško 
življenje, bo postal pojem »ded
nostmi faktor generacij* veliko ob
širnejši, čeprav se kvalitativno ne 
bo spremenil. Civilizacija namreč 
nima meja, če gledamo nanjo kot 
na duhovni napredek človeštva. 
Vsak najmanjši zastoj na Zemlji 
pa lahko povzroči Stagnacijo du
hovnega življenja, kar je še hujše: 
zastoj v duhovnem življenju prive
de dio zastoja v materialnem živ
ljenju. Pri tem je dovolj, da se 
spomnimo na dobo, to so pripad
niki reicha zažigali knjige vseh 
največjdh poetov in hoteli nadome
stiti humanizem z ideologijo ra
sizma.

Vedno važnejši je na svetu pro
blem prostega časa. Postopoma se 
človeštvo razbremenjuje težkega 
dela. V prihodnosti bi se mogel 
človek torej vedno bolj posvečati 
ustvarjalnemu de.u in prepustiti 
strojem nalogo, da proizvajajo ma
terialne dobrine.

Ravno to govorimo o materialnih 
dobrinah, pa se postavlja drugo 
vprašanje. Kato bo mogoče pre
hranjevati 40 milijard ljudi? Ne 
dvorimo je vprašanje lakote aktual
no že sedaj. Statistike pravijo, da 
pripada v Evropi na 20,3 odst. ce
lotnega svetovnega prebivalstva 
33,6 odst. vse razpoložljive hrane, 
na Skrajnem vzhodu na 53,2 odst. 
prebivalstva 29,6 odst. hrane, na 
Bližnjem vzhodu na 4,4 odst. pre
bivalstva 4,2 odst. hrane, v Afriki 
je na 7,9 odst. prebivalstva 4,1 
odst. hrane, v Latinski Ameriki na
7.3 odst prebivalstva 6,4 odst. hra
ne, v Severni Ameriki na 6,4 odst. 
prebivalstva 20,8 odst. hrane in v 
Oceaniji na 0,5 odst. prebiva'stva
1.3 odst. hrane. V bistvu se torej 
že sedaj problem prehranjevanja 
postavlja kot neenakomerna raz
delitev dobrin. Podobno bo tudi 
čez dvesto let.

Nedvomno si bo treba zagotoviti 
proizvajanje hrane tudi na druge 
načine. Tu predvsem z nadaljnjim 
razvojem poljedelstva in zooteh
nike ter z izkoriščanjem morja.
V zadnjem času pa začenjajo po
stajati vedno bolj važne tudi raz
iskave v zvezi s kemično in mi
krobiološko sintezo. To, kar so 
znanstveniki doslej spoznali, bi že 
omogočilo, da bi zgradili tovarne 
in na industrijskem nivoju pro
izvajali umetno hrano: beljakovine, 
kvas, aminokisline, fermente, vi
tamine in bakterije vseh vrst.

Mikrobiološka sinteza omogoča, 
da se za pripravljanje hrane mo
remo poslužiti najrazličnejših od
padkov, četo takih, za katere smo

mislili, da so popolnoma neupo
rabni. Mikroorganizmi se lahko hra
nijo s petrolejem, plinom in drugi
mi neranljivimi proizvodi, ki jih 
nato spremenijo v hrano. Prav 
tem času strokovnjaki proučujejo 
možnost, da bi pridobili mikroor 
ganizme iz parafina. Industrijski 
objekti, ki bi proizvajali umetno 
hrano, bi človeštvu zagotovili hra
no tudi v primeru, da bi naravne 
zaloge hrane prizadela naravna 
katastrofa.

Pred kratkim so na primer 
SZ zgradili prvo tovarno na svetu, 
ki proizvaja 'kvas iz odpadkov, ki 
nastanejo pri čiščenju petroleja 
Uspelo pa jim je že proizvajati mi
kroorganizme na tekočem traku.

Problem, ki se pojavlja v zvezi 
z umetno hrano pa je, da ta nima 
okusa in duha. Aminokisline, slad 
tor, vitamini in druge snovi pa 
imajo svoj okus, ne glede iz česa 
so jih pripravili. Okus umetne hra
ne, ki naj bi nadomeščala ribje 
meso ali navadno meso, pa je od
visen od »surovine*, ki so jo upo
rabili ali od snovi, ki so jo dodali 
med pripravljanjem. Iz tega lahko 
izvajamo, da bo mogoče pripraviti 
umetno hrano, ki bo povsem po
dobna naravni, če bomo snovi iz
oblikovali v obliki ribe ali druge 
hrane in ji dodali naravni okus 
in duh. Javnosti je že znano, da 
sta kaviar in meso, ki so ju -pri
pravili v laboratoriju, popolnoma 
enaka naravnemu kaviarju in mesu

Ko smo že govorili o umetni hra
ni, naj se dotaknemo še proble
ma narave ali produktivnosti bio
loške sfere. Letos so se znanstve
niki 46 držav dogovorili, da bodo 
začeli mednarodni biološki pro
gram, ki naj bi trajal pet let. Prav 
pri tem programu pa je najvažnej
ša osnovna misel, po kateri so iz
vor problema lakota na svetu so
cialni pogoji in ne biološki faktor
ji. Ni mogoče odpraviti problema 
lakote samo s tem, da ugotovimo 
najracionalnejši način pridobivanja 
hrane iz biološke sfere. S pravil
nim porazdeljevanjem hrane in no
vimi metodami pridobivanja hra
ne pa bo mogoče prehraniti pre
bivalstvo, ki bo dvakrat' številne^ 
še od sedanjega.

Sedaj na primer industrija mor
skega ribolova da 52 milijonov ton 
rib in drugih morskih organizmov. 
Toda moderne m/etode ribolova 
niso v ničemer različne od starih. 
Še vedno namreč ribe lovimo in 
jih ne gojimo. Morska gojišča po
znajo sedaj le na Japonskem in v 
Franciji, ponekod pa poznajo go
jišča školjk in rakov. V bližini o- 
bale in na sipinah bi mogli zgra
diti gojišča štoljk, rakov, rib in 
alg, ki bi obsegala površino cele 
Evrope. Organizirali pa bi lahko 
celo podvodne rezervate. Prav ta
ko neizmerne možnosti bi imeli
tudi za sladkovodne ribe. Sedaj da 
ribolov v sladkih vodah 10 do 12 
odstotkov celotnega ribolova. V 
naslednjih desetletjih bi ta odsto
tek mogli trikratno ali celo štiri
kratno povečati. Torej bi bila po
trebna svetovna organizacija za iz
koriščanje morja.

Morje ima neizčrpne rezerve mi
neralov in drugih kemičnih elemen
tov. Vodo bi mogli uporabiti za na
pajanje polj. To bi seveda izbolj
šalo tudi poljedelstvo.

Ko govorimo o raziskavah, pa 
ne smerno pozabiti na medicino.
Le redkokdaj e.ovek živi več tot 
80 db 100 let. Zaradi medicinskih 
odkritij se je doba človeškega živ
ljenja povečala na 70 let. Med naj
bolj razširjene vzroke smrti pa ne
dvomno spadajo bolezni srca in o- 
žilja in rakasta obolenja. Strokov
njaki so ugotovili, da bo mogoče 
s premaganjem srčnih bolezni člo
veško življenje zdaijšati še za 6 
do 7 let, z zmago nad rakom pa 
za poldrugo leto. Za oba primera 
pa govorimo o življenju oseb, ki 
so že stare. To pomeni, da za zdalj- 
šanje življenja niso dovolj le zdrav
niški posegi.

KAKO O TEM MENI PARIŠKI «LE MONDE»

Izvidniška letala in sateliti 
v službi dveh vojaških velesil

Z višine 150 do 200 km fotografirana pomaranča

Po daljšem pohodu se kratek postanek prileže

Odkar se je hrup na meji med 
Izraelom in arabskim svetom ne
koliko potišal in vojaška poročila 
ne govore več sleherni dan, da, je 
ta ali oni prekoračil demarkacij
sko črto ali sprožil svoje strelno 
orožje v to ali ono smer in da je 
bito toliko in toliko mrtvih in ra
njenih na tej ali oni strani, se 
skoraj vsak dan omenjajo dozidev- 
ne kršitve premirja s strani Egipta 
oziroma arabskega sveta in vse 
do včeraj so Američani vztrajali 
na tem, da na arabski strani ni 
bilo premikov, kot so zatrjevali in 
še zatrjujejo Izraelci, kajti tako 
da jim pravijo njihova obvešče
valna sredstva.

In kaj so ta obveščevalna sred
stva? Obveščevalna služba je še 
vedno vezana na človeka, vendar 
so danes na razpolago tudi druga 
sredstva, med katerimi so tudi

vohunska letala in umetni sateliti. 
Tako na sovjetski tot na ameri
ški strani se vohunska ali izvidni
ška služba vrši danes v pretežni 
meri s pomočjo umetnih satelitov, 
saj razpolagajo n.pr. s sredstvi, 
kakršnih bi si pred dvema deset
letjema človek ne mogel niti za
misliti. Pariški »Le Monde* je v 
zvezi s tem zapisal med drugim 
tole:

»Zračno opazovanje ciljev s po
močjo letal v nizkem letu je ru
tinsko delo sleherne vojske, ki 
uporablja za to, majhna letala s 
sistemom avtomatičnega vodenja, 
vendar pa pride to v poštev le te
daj, ko je nevarnost že prevelika. 
Ta rešitev je zelo učinkovita in 
omogoča, da se dobijo zelo po
drobna poročila. Ima pa ta način 
tudi dve neprijetni plati: ni do
volj ali ni kdove kako diskreten, 
hkrati pa se more uporabiti le te-
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S tržaškimi in goriškimi taborniki 
taboru in na izletih po Gorenjski

Tokrat so poljske postelje zamenjale pograde - Naporna pot 
na Begunjščico - Na obisku pri otrocih v Zgornjih Gorjah

V zadnjih sto letih niso zdaljšaU 
človeškega življenja nad 80 tot, 
istočasno pa se je poprečna živ
ljenjska doba celotnega prebival
stva povečala dvakrat. Le s pose
gom v proces staranja bomo torej 
mogli življenje podaljšati.

Se vedno ni znano na primer ka
ko da nekateri organizmi lahko 
podaljšajo svojo življenjsko dobo 
v določenih pogojih. Če se omeji
mo te na čebele, naj povemo da te 
normalno živijo 3 do 4 tedne, če 
pa se pojavijo izredni pogoji; na 
primer smrt maitioe, lahko podalj
šajo svoje življenje petkrat do šest
krat. Nedvomno kaže to dejstvo 
na možnost, da bd nroces staranja 
ustavili, če bi vplivali neposred
no na gene. Za sedaj pa se stro
kovnjaki ukvarjajo s tem proble
mom te taito, da skušajo proces 
staranja ustaviti s spreminjanjem 
sestavin prehrane.

PRVI DAN TABORJENJA

Končno je zame prišel 3. ju
lij. Danes ob 5. uri bom odpotoval 
v Lesce, kjer bom z drugimi bra
ti in sestrami taboril dvajset dni. 
Nekateri, med katerimi tudi jaz, 
bomo prvič spali v spalnih vre
čah in pod šotorsko streho.

Zbrali smo se v Sežani, kjer 
smo ob 6. uri odpotovali z vlakom 
proti Bledu. Starši ali sorodniki 
so posebno tiste, ki letos prvič 
taborijo vneto pozdravljali, da si 
se počutil kar v zadregi. Končno, 
je vlak zapiskal in s tem opozo
ril ljudi na odhod. Po poti smo 
jedli in se pogovarjali o športu, 
pripovedovali smo si smešnice ter 
igrali razne igre. Ustavili smo 
se v Gorici, kjer smo sprejeli še 
brate iz družine Mrzlega Vrtinca 
iz Gorice. Po eni uri postanka 
je lokomotiva potegnila.

Ko so vstopali Goričani, smo si 
jih ogledali tot bi bili redke ži
vali. Vožnja je bila zelo dol
gočasna, razen posameznih tre
nutkov, to si je kdo izmislil smeš- 
nico ali novo igro.

Potovali smo štiri ure. Končno 
smo se ustavili na blejski železni
ški postaji. Tam so nas čakali 
člani, ki so bili v predhodnici. 
Njihova naloga je bila, postaviti 
šotore in urediti tabor. Nahrbtni
ke smo zmetali na kup ob vho
du. Na žalost je že škropilo in 
kazalo je, da bo deževalo še ne
kaj dni. Potem so nas postavili 
na tovornjak in peljali na taborni 
prostor. Po blatnem kolovozu smo 
prišli končno do določanega pro
stora. Še vedno je deževalo, za
to smo se morali zateči v štiiri- 
deseterec, kjer nas je taborovod- 
ja razdelil po šotorih. Mene so 
dali v oranžni, ko je pa pozne
je prišel še repek, to so zadnji 
taborniki, so me prestavili v še- 
sterec, kjer spimo v treh.

Letos je prvič, da ne spimo na 
pogradih, ampak na poljskih po
steljah. Na tla smo si postavili 
papir, da bi nahrbtniki ne ležali 
na mokrem. Potem smo šli na slo
vesni začetek zleta. Govorili so 
predsednik jugoslovanskih tabor
nikov Čoea in drugi. Spuščali so 
tudi padalce. Po slovesnosti so 
naši sosedi prišli v naš štiride- 
seterec, kjer smo skupno zapeli, 
recitirali in prikazali razne igre. 
Po teh veselih skupno preživetih 
urah smo se skobacali v spalne 
vreče, medtem ko so nekateri 
ostali še v šotoru in peli. Zaprli 
smo oči im žvižg taiborovodje nam 
je voščil lahko noč.

Brat Rjavi Bober 
« « «

IZLET NA BEGUNJŠČICO

V četrtek, 9. julija, smo se od
pravili na izlet na Begunjščico, 
na 2063 m visoko goro v verigi 
Karavank.

Izleta smo se udeležili vsi člani 
tabora razen dveh, ki sta ostala 
za straže. Zjutraj smo vstali ob 
petih in se še vsi zaspani odpra
vili na dolgo in naporno pot. Šli 
smo skozi Vrbo, rojstna kraj slo
venskega pesnika Franceta Pre
šerna. Od tam smo šli v Žirov
nico, kjer smo se nekaj časa 
ustavili. Do tod smo hodili po 
ravnini, nato pa smo se začeli

Vsi oprtani in obloženi, vrhu tega pa se pot vije in vleče...

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Vzdušje
ne bo najugodnejše za pogajanja. 
Nikar ne žalite nekega družinskega 
člana.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Ugodne 
okoliščine za uresničitev neke za
misli. Bodite bolj iskreni do ljub-
1 (kpHp

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Od
ložite za kasneje neki načrt, za ka
terega pogoji niso še dozoreli. Bo
dite bolj popustljivL

RAK (od 23.6. do 22.7.) Danes bo
do prišle do izraza vaše dobre last
nosti. Morali boste braniti mir v 
družini.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Z dobro 
voljo se lahko marsikaj doseže. Va-

HOROSKOP
ši najboljši ukrepi bodo ogroženi od 
nekega sovražnika.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Delo 
bo terjalo izredne napore. Izogibaj
te se nepotrebnim razpravam. V 
družini ne dvigajte prahu.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) 
Ne boste sa najbolje počutili in to 
bo motilo vaše delo. V čustvenih 
zadevah bo vse najbolje.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Večje razumevanje med sodelavci 
bo pripomoglo k uspehu. Dobre per

spektive glede čustvenih težav.
STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Ne 

nasedajte glasovom, ki vzbujajo pre
plah. Skušajte biti bolj optimistični 
v čustvenih zadevah.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Bo- 
dite manj nestrpni in vse bo šlo 
gladko. Najmlajši bodo vzrok do
kajšnje zaskrbljenosti.

VODNAR (od 21.1. db 19.2.) Brez 
skrbi lahko sprejmete neko obvez
nost. Preverite, ali vam sedanja 
družinska organizacija res ustreza.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) S svojo 
dinamičnostjo boste premagali vse 
težave. Začelo se bo lepo obdobje 
za vaše srčne zadeve,

vzpenjati po precej strmi poti. 
Kmalu smo prišli v dolino Za- 
vršnice. Tu je bil pravcati ze
meljski raj: ob poti se je med 
zelenjem širil prijeten vonj, na 
drevesih so prepevali ptiči, iz do
line pa je prihajal šum deročih 
studencev. Kmalu nato smo pri
šli do umetnega jezera. Po dobri 
uri hitre hoje smo se le ustavili 
in se odpočili. Tega počitka smo 
bili potrebni. Posebno mi mlajši 
taborniki, ki smo prvič na tabor
jenju in še nismo navajeni na 
dolge in naporne ture. čez nekaj 
časa smo nadaljevali pot. Ker ni 
bilo nobenih znakov, smo pot 
zgrešili. Ker pa smo se tega pra
vočasno zavedli, smo kmalu našli 
pot, ki je vodila na vrh Begunj- 
ščice.

Med potjo smo na planšarij! 
dobili nekaj litrov mleka, ki smo 
ga pozneje z velikim užitkom po
pili. Pot, po kateri smo do takrat 
hodili, smo zapustili in prešli na 
strmo stezo, ki je bila na neka
terih prehodih tudi nevarna za
radi plazov. Ko smo se vzpenjali 
po steza, smo videli ob njej ta
blico, na kateri je pisalo, da bo
mo do koče hodili še dobrih dvaj
set minut. To vest smo sprejeli z 
navdušenjem. In res smo po dvaj
setih minutah prišli do koče. Tu 
smo se malo odpočili.

Pol ure pozneje smo se napotili 
proti vrhu. Od koče do vrha smo 
potrebovali eno uro, saj smo se 
morali povzpeti še za 300 m. Ko 
smo prišli na vrh, smo se dobro 
zavili, ker je pihal hladen veter. 
Z vrha smo opazovali doline in 
vrhove Alp, pa tudi velikane v 
sosedni Avstriji. Posebno nas je 
zanimal razgled na Ljubelj in Ze
lenico, kamor se tako radi hodijo 
smučat naši boljši smučarji. Za
vidal sem bratom, ki so se po
govarjali, kako bodo čez mesec 
dni taborili onkraj Košute, ki se 
je izzivalno belila pred nami. Ve
del sem že, da me doma ne bodo 
pustili na dve taborjenji. Ko so 
se nam vrnile moči, smo se vrnili 
v kočo: dol je šlo kar samo. Ska
kali smo kot gamsi med pritlika
vimi bori in rdečim rododendro
nom.

V koči smo pokosili in polni nove 
energije se odpravili na dolgo 
pot, ki nas je še čakala.

Povratek je bil zelo lahek, ker 
smo hodili po lepi široki poti. Od
počili smo se šele v dolini Drage, 
kjer je spomenik talcem, ki so jih 
Nemca postrelili tu malo stran iz 
same vasi. V Begunjah pa smo 
obiskali njihovo pokopališče. Ime
li smo namen, ogledati si tudi je
čo, žal pa je bila zaprta.

Tako smo se odločili, da obi
ščemo še šoto medvedkov in če
belic, ki so jo imeli tu v Begu
njah. Sprejeli so nas prisrčno, 
povabili so naše najmlajše, da bi 
se igrali z njimi, a bili so preveč 
trudni. Ogledali srno si tudi raz
stavo risb in ročnih del, ki so 
jih otroci v teh dneh izdelali. 
Med njimi je bilo nekaj res ori
ginalnih izdelkov, vsi pa so iz

ražali veselje, ki ga otroci imajo 
dlo taborniškega življenja.

Ker je že padal mrak, smo se 
poslovili od gostiteljev in se ve
selo napotili v tabor. Med potjo 
smo peli taborniške, partizanske 
in narodne pesmi. Ko smo se vr
nili v tabor in odložili nahrbtni
ke, smo sedli v upanju, da se 
torno odpočili, toda čakala nas 
je še večerja. Komaj potem smo 
vsi trudni, a veseli Legli k po
čitku.

Brat Km
iz družine Mrzlega vrtinca 

iz Gorice

OBISK V KOLONIJI 
ZGORNJE GORJE

Že dolgo so nam pravili, da bo
mo v petek, 17. julija, obiskali 
kolonijo v Zgornjih Gorjah, ki 
vsako leto sprejema otroke iz 
Trste in Gorice, to se pravi naše 
sošolce in prijatelje, in ki je že 
nudila prijetne počitnice tudi 
marsikomu med nami. Pokazati 
smo jim hoteli trenutek taborni
škega življenja, ko se vsi bratje 
in sestra zberemo in po dnevnem 
trudu sedemo v krog, da se ma
lo pogovorimo, nasmejemo in si 
zraven tudi kaj zapojemo. Skrat
ka, hoteli smo jim prikazati pri
sten taborna ogenj.

Da bi balo vse najbolj pristno 
smo odločili, dia bo tudi trud na
raven. Zato smo zbrali pot, ki ne 
vodi naravnost v Gorje, temveč 
gre tudi mimo slapa Vintgarja. 
Takoj po kosilu smo jo najbolj
še volje mahnili proti Bledu.’Pot 
pa je obrnila tako, dia je bil grad 
vedno enako daleč, le da smo ga 
videli vedno z druge strani. Po 
poti smo srečali tudi živino na pa 
ši, in tokrat se je ni nihče bal, 
saj je bila med nami električna 
žica. Kmalu smo pa pustili pašni
ke in krendli čez Savo. Tu smo 
hodili mimo majhnih naselij do 
vhoda v Vintgar. Prišli smo na 
stran slapa. Bratje, ki še niso 
bili tu, so kar strmeli v vodo, 
ki pada z visoke skale in se nato 
zaradi drugih skal zopet dvigne 
v visok vodomet. Da bi jih od
vlekli od tega prizora, smo jim 
obljubili, dla bomo na koncu so
teske malicali. Takoj smo bili zo
pet v vrsti in hodili smo po brveh 
mirno temnozelene, svetlomodre 
ali peneče se vode.

Ob pol sedmih smo že bili v 
koloniji. Po pozdravu smo se 
takoj lotili dela. Iz drv, ki so 
nam jih pripravili, je v pol ure 
zrastel ogenj z brinom na vrhu, 
kakor mora biti pravi ogenj. Na
to smo se malo zaklepetali z otro
ki, ki so se precej zanimali za 
naše življenje, za kroje in zna
ke. Po dobri večerji, Id so nam 
jo ponudili, smo s pesmijo poča
kali na temo. Tedaj se je začel 
ogenj.

Posedla smo v krogu ognja in 
ko je nastala tišina, je brat sto
pil k ognju, da bi ga prižgal Str- ) 
medi Sano v vžigalico in kar ocirtoli 
nili smo se, ko smo videli, da

je suha sm^kovina zagorela. Ko 
je plamen oplazil brinovo vejico, 
smo zapeli himno. Nato so si sle
dite pesmi, recitacije in skeči. Pri 
pesmih, ki so jih poznali, so nam 
tudi gostitelji pomagali, pri re
citacijah in skečih pa so z za
nimanjem sledili. Imeli smo vtis, 
da jih ne dolgočasimo. Program 
se je zato kar prehitro končal in 
prišla je desete ura, ko je še 
daleč nismo pričakovala. Ločili 
smo se od otrok z upanjem, da 
sano jim priredili zanimiv večer. 
Vzeli suno pot pod noge in z gla
som, ki nam je še ostal, smo za
peli skozi vas, nato skozi Bled 
naravnost v tabor in v šotore. Pri
nesli so nam še topel čaj s table
to proti prehladu, na kar se je 
v teitoiru slišal te šepet straž, ki 
so nam zavidale, da že ležimo.

Sestra Tisa
(Nadaljevanje sledi)

daj, če nasprotnikova obramba ni 
preveč aktivna.

Zato moderne vojske vedno bolj 
pogosto uporabljajo izvidniška le
tala, ki letijo na velikih višinah 
in ki jih je težko odkriti in zbiti. 
Ta letala nudijo fotografije iste 
kakovosti kot letala z nizkim po
letom, ker so ta letala opremlje
na z mnogo boljšimi fotografskimi 
aparati. (Mimogrede bomo pove
dali, da razpolagajo že s fotoka- 
merami, ki morejo z višine 150 do 
200 km fotografirati kot pomaran
ča velike predmete. Op. ur.).

Eno najbolj znanih tovrstnih iz- 
vidniških letal je ameriško letalo 
«Lockheed U-2*. Od 1955. lete do 
danes so napravili kakih 30 tekih 
letel. Z brzino 750 km na uro mo
re to letelo leteti tudi 4000 km 
daleč na višini 21.000 metrov. Nje
gova posebna oblika mu omogoča, 
da leta tudi z izključenimi motorji, 
to se pravi popolnoma tiho in to 
na zelo dolgih razdaljah. Prav se
strelitev letala «U-2» pri Sverd- 
lovsku v Sovjetski zvezi 1. maja 
1960 je povzročila mednarodno 
krizo.

Združene države Severne Ame
rike so začele leta 1959 graditi iz
vidniška letala, pa tudi močnejša 
letala za vojaške posege, letala 
vrste »Lockheed A-ll* in sicer v 
treh verzijah (YF-12-A, SR-71-A, 
SR-71-B), od katerih so sedem 
že dali v premet, 19 pa jih je šele 
v gradnji. To so prav gotovo naj
sodobnejša letala na svetu. Izde
lana so iz titana in morejo na raz
ličnih višinah leteti tudi s trikrat
no zvočno hržimo, to se pravi, da 
dosežejo okoli 3000 km na uro, 
njihov radius pa je še večji kot 
radius letela «U-», za katero smo 
rekli, da more leteti 4000 km da
leč. Po podatkih iz Londona je 
letalo «SR-71» v spremstvu dveh 
letal «U-2» kontroliralo izraelske 
meje v trenutku prekinitve ognja 
na izraelsko-arabski meji.

Toliko o letalih. Kaj pa sateliti?
Izvidniški sateliti imajo veliko 

prednost pred letali. Nasprotnik 
jih ne more uničiti, vsaj brez ne
kega posebnega sistema, ki ga je 
težko uvesti v mirni dobi. Toda 
hkrati imajo umetni sateliti tudi 
svoje šibke plati v primerjavi z 
letali.

Dvakrat v času 24 ur: Satelit 
mora krožiti po krožnici, v kate
ro je bil postavljen. Če obstaja 
«zanimanje» za neko določeno pod
ročje na Zemlji, je treba čakati, 
da umetni satelit preleti to pod
ročje in šele tedaj se dobi poro
čilo o tem, kaj se na področju 
dogajal

Sorazmerno nizko letenje omo
goča večini umetnih satelitov, da 
preletijo določeno področje po 
dvakrat na dan, torej po dvakrat 
v 24 urah. Bolj redko se zgodi, 
da umetni satelit teti nad »zani
mivim* krajem navpično, zaradi 
tega so tudi fotografije slabše ka
kovosti, ker fotografira določene 
objekte v diagonali, še več, v 
bližini tečajev so področja, ki jih 
umetna sateliti nikoli ne preleta jo, 
kajti za preletanje tečajev bi jih 
morali pognati po polami krožni
ci, medtem ko se umetni sateliti 
po navadi izstreljujejo v odnosu 
na ekvator, ker je to področje 
bolj «zanimivo».

Ena glavnih težav izvidništva s 
pomočjo umetnih satelitov je te
žava s prenašanjem zbranih po
datkov na Zemljo. Od umetnega 
satelita »e more «zahtevati», ali 
da pošlje na Zemljo sliko preko 
televizije, ali pa je treba poča
kati, da se vrne na Zemljo film.

V Sovjetska zvezi se neredko vrne 
na Zemljo sam umetni satelit- 
Prva metoda, to se pravi televi
zijski prenos ima to prednost, °a 
je podatek takoj na Zemlji. Hkra
ti pa je podatek neprecizen, k® 
je televizijska slika slabša od 'li
tografske. Ta sistem se zato up° 
rablja pri splošnem nadziran) 
»sovražnikovega* ozemlja, te S1‘ 
cer pri najavljanju morebitnih P® 
letov nasprotnikovih izstrelkov, a 
jih odkrivajo s pomočjo infra rde
čih žarkov.

Kako do slik? če želimo & 
biti film, se to da doseči samo 
bolj ali manj enakomernih Pr , 
sledkih. V trenutku, ko se sat« 
vrne na Zemljo s svojim tovor0 
filmov (te sistem je v navadi 
SZ), ali ko umetni satelit »vrz 
na Zemljo zabojček s filmi * 
sistem so nekoč uporabljali Am__ 
ričani s sateliti vrste «Discov 
rer*).

Druga težava: Ne more se 0 
umetnega satelita zahtevati, 0 
fotografira kar sproti vsa 
ja na Zemlji, nad katerimi *e’ 
kajti v tem primeru bi moral n 
siti s seboj ogromne količine f 
mov. Poleg tega bi bilo rnalcn 
nemogoče tudi pozneje iz tob»® 
filmskih trakov izbrati tiste, 
bi prišli v poštev, saj vemo, 
posamezni umetni sateliti krojte 
mesece in mesece in koliko fte® 
bd pri tem porabili! Zato je ate*j_ 
riško obrambno ministrstvo pr^ 
videlo že tovrstne umetne ste® 
te s posadko, ker more kozm<tea 
že s prostim očesom ugotoviti 
ločen objekt in nato sprožiti 
kamero. Z druge strani pa se . g 
metnemu satelitu brez Posat\.a 
vnaprej določi, kje in kaj 1110 
fotografirati.

Glavni element vesoljskega Pf? 
grama: Kljub vsem tem Pornani. 
kljivostim se izvidniški sateliti v 
dno bolj uporabljajo in to tako 
Sovjetski zvezi kakor v ZDA. 
gi sateliti vrste Kozmos so 0 . 
jarcko izvidniški sateliti in n® 
ameriški strokovnjak je neda'. 
zatrdil, da so izvidniški Uffl*Ti 
sateliti dejansko glavni elehie 
vsega vesoljskega programa-

Američani so s svoje strani 
strelili že številne tovrstne te” 
ne satelite, začenši s prvin*_ 5"
teliti vrste «Discoverer», ki pa
ne uporabljajo več že od lete 
Lahko navedemo nadalje alarte 
satelite, ki so namenjeni odto"! 
nju in neposrednemu signali2' ^ 
nju izstrelkov, nadalje satelit®.. 
«programa 770», kar ni nič te 
gega kot »fotografsko nadzirate 
Kitajske in Sovjetske zveze, da L 
satelite »programa 920», ki na ^ 
drugega kot razširjeni «Pr0^ra. 
Samos», kar je precizno 
firanje ciljev, odkritih na foto?fl, 
fijah, posnetih s širokokotno. 
mero. Končno, obstaja dote®®^ 
število specializiranih 
satelitov «Piggy back», »Fert® 
in «Vera» za odkrivanje jed®8 
eksplozij v ozračju in v vesolj0'^ 
Američani sedaj nadomeščajo 
satelite z raznimi drugimi iz <'?iu. 
grama 949». Te satelite izstre J^.. 
jejo v tako imenovano sinhron p 
rano krožnico na velike vištee, 
sateliti so opremljeni z i2re° 
občutljivimi aparati. ,£(n

Kljub temu, da se o vsem e 
že marsikaj ve, ostajajo nte* 
tajnosti resnično tajne, med ® 
gim tudi datumi izstreljevanj ,e 
Na vsak način kroži okoli 
na večjih in manjših višinah * 
umetnih satelitov, ki tako r®, ^ 
noč in dan bedijo nad vsete, 
se na Zemlji dogaja.
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TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po

ročila; 7.30 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. narodne; 12.10 Izlet na ko
nec tedna; 12.20 Za vsakogar ne
kaj; 13.30 Glasba po željah; 17.00 
Orkester Casamassima; 17.20 Za 
mlade poslušalce; 18.15 Umetnost 
in prireditve; 18.30 Sodobni ital. 
skladatelji; 19.10 Epigrapn, odraz 
časa in razmer; 19.20 Harmonija 
zvokov in glasoy; 19.45 Beri, beri 
rožmarin zeleni; 20.00 Šport; 20.30 
Delo in gospodarstvo; 20.45 Oper
na glasba; 21.50 Jazz; 22.05 Za
bavna glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran;

15.30 Trio Boschetti; 15.50 P. De- 
gan d’Hammer: «11 Castello di 
Duino*.

KOPER
7.30, 7.45, 8.30, 12.30, 14.00, 18.00, 

20.15, 23.30 Poročila; 7.40 Jutra
nja glasba; 8.40 Vesela glasba;
9.45 Orkester Dan Hill; 10.00 Juke 
box; 10.15 Operna glasba; 11.00 
Celentanov klan; 11.30 Nove sklad
be; 11.45 Plošče Ricordi; 12.00 in
12.45 Glasba po željah; 14.05 Tre
tja stran; 14.20 Lahka glasba;
14.30 Popevke; 15.15 Uspeli mo
tivi; 16.00 Prenos RL; 17.15 Mladi 
izvajalci; 17.45 Kulturna panora
ma; 18.10 Plošča sledi plošči; 19.00 
Simf. koncert; 20.30 Prenos RL;
23.10 Pisana glasba; 23.35 Nočni 
recital.

NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 8.30 Jutranje pesmi; 9.00 
Vi in jaz; 11.30 Plošča za poletje;
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12.10 Kontrapunkt; 13.15 Poje Ro- 
sanna Fratello; 13.30 Strnjena ko
medija; 16.00 Spored za najmlaj
še; 16.30 Glasba za mladino; 18.15 
Poje Jimmy Fontana; 19.05 Glas
bene počitnice; 20.20 Humanizem 
v Evropi; 21.15 Simf. koncert;
23.10 Univerziada.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 19.30 Poročila: 

8.40 Baritonist Puglisi; 9.00 Ro- 
mantica; 10.00 Radijska priredba; 
10.35 Telefonski pogovori; 13.00 
Hit Parade; 14.00 in 16.50 Zakaj 
in kako?; 15.00 Poljudna enciklo
pedija; 15.40 Poleti na morju; 16.00 
in 16.35 Plošča za poletje; 17.55 
Glasbeni aperitiv; 18.35 Univerzia
da; 19.05 Program z B. Martinom; 
20.15 škržat; 21.15 Knjižne novo
sti; 21.30 Grška lahka glasba; 
22.43 Radijska priredba.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 10.45 

Berlioz in Respighi; 11.45 Sodob
na ital. glasba; 12.20 Mozart in 
Schumann; 14.30 Portret avtorja; 
14.55 Bachove skladbe; 15.15 Cal- 
dara: »La caduta di Gerico* (ora
torij); 17.45 Jazz; 18.45 Resna 
glasba; 19.15 Koncert; 20.15 Vzgoj
na oddaja; 21.30 Operetna glasba.

FILODIFUZIJA
8.00 Koncert za začetek; 9.15 

Scenska glasba; 10.10 Iz Suppč- 
jeve operete »Pesnik in kmet*;
11.00 Britten in Casella; 14.25 
Schubertove skladbe; 16.30 Sim
fonična glasba.

SLOVENIJA
8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 12.00,

13.00, 14.00, 15.00, 16.00, 18.00, 20.30 
Poročila; 7.50 Rekreacija; 8.15

Informativna oddaja; 9.10 OP®1.?, 
matineja; 10.05 Pionirski tedaj1?/ 
10.35 Narodne pesmi iz francosK 
pokraj.n; 11.15 Pri vas dote®’
13.10 Richard Wagner: «Sorte . 
bogov*; 13.40 Ansambel H°r _ 
Frank; 14.30 Priporočajo vate';
15.10 Iz del Franza Leharja: 1® _ 
Naši poslušalci čestitajo te P“_ 
zdravljajo; 16.35 Glasbeni 
tnezzo; 16.40 Iz Lisztovih klav 
skih skladb; 17.00 Vsak dati ^ 
vas; 18.05 Človek in zdravje; l°’ 
Koncert po željah poslušal®® Jj 
19.15 Dobimo se ob isti uri; 1JA 
Ogledalo našega časa; 20.15 A 
sambel Štirje kovači; 21.00 J* 
morni zbor iz Celja; 21.30 
pops»; 22.15 Oddaja o morju 
pomorščakih; 23.15 Besede in 2 
ki iz logov domačih; 00.05 J-3 
rami nokturno; 00.15 Jazz; 
Orkester Franck Pourcel.

ITAL. TELEVIZIJA
18.4518.15 Spored za najmlajše;J ^ 

Dežela cirkusa; 19.45 šport ^ 
ital. kronike; 20.30 Dnevnik; v-- 
človekova borba za obstan ' 
22.00 širokokotna kamera; 33' 
Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 22.15 Igra ne 

zna meja; 22.30 Bil je nekoč v 
rajšnji dan.

JUG. televizija
21.00, 00.35 Poročila; 10-3® 

15.40 TV v šoli; 19.00 Obzorte®- 
19.15 McPheetersovo popotovanj
— film; 20.05 Pred konferenco”
angažiranih držav v Lusaki; 20-. 
Cikcak; 21.35 četrtek - ital. f»j^
23.20 Malo jaz, malo ti 
TV Beograd.
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UNIVERZIADA ATLETIKA ŠE VEDNO V OSPREDJU

Svetovna rekorda Rosendhalove in Nordwiga 
Italijan Franco Arese zlata kolajna na 1500 m
Prir° mesto v ženskem peteroboju je osvojila Sovjetinja Kondrašova • Jugoslovana Rak in Stekič 
sta se uvrstila v finale v skoku v daljino - Z značko 777cm je Rak postavil nov jugoslovanski rekord

ATLETIKA V TEKU NA 400 M

turin, 3. -
Po plavanju je atletika tista šport- 

® zvrst, ki polarizira pozornost 
pčinstva na univerziadi. Dva sve- 

akorda sta dokazala, da je 
atletsko tekmovanje zelo 

valitetno. Prvega je dosegla za- 
P-oa Nemka Heide Rosendhal v 

v daljino. Rosendhalova je 
^Jsegla za dva centimetra stari 
**kord Viscopoleanujeve. Značka 0 

” cm .je priča, da bo Rosendha- 
J/V® kot prva ženska verjetno čez 
r^aj časa presegla mejo 7 me- 
l?v- Zaporedje njenih skokov je 

'1° res izredno: neveljaven, 6,70, 
^veljaven, 6,70, 6,69, 6,84. V enem 
/jbed razveljavljeni skokov je sko 
?la gotovo še bolje od novega sve- 
javTiega rekorda, a ji ga sodniki za- 
adi domnevnega prestopa niso pri 

Znali.
Drugi svetovni rekord je dosegel 

•zhodni Nemec Wolfgang Nordwig 
5 akoku s palico. Svoj stari rekord

je presegel za en sam centime- 
Tekmovanje v palici je bilo 

e|° borbeno. Za zlato kolajno so 
,? borili do zadnjega kar trije atle- 
p- Nordwig, Grk Papanikolau in 

rancoz Tracanelli. Zadnja dva pa 
,a morala prepustit1 zmago bolj- 
,emu Nemcu Nordwig ima 27 let 
t?.. je že diplomiral iz inženjerije.

'bb temu pa lahko tekmuje na 
univerzjadi, ker še ni poteklo 3 
e* od diplome.
,, iretja kolajna današnjega dne je 

a Arese.ju. Njegov čas je brez 
kakršne vrednost’ tudi v Italijan- 

*?.em merilu, kaj šele v evropskem 
?1 v svetovnem. Je pa značilno to. 
j® Arese najde vedno pravi korak, 
E* Dride prvi skozi cilj. Drugi Ita- 
“Iftn Del Buono je osvojil bronasto 
.lajno s 3 desetinke slabšim ča 
*°m. „ l

. izhodna Nemčija je dob'la še 
.jato kolajno v metu diska s Karin 
JjJgenovo, ki je z metom 63,Q4,.m 
Sestavila nov rekord Univerziade.' 

a drugem mestu in na tretjem 
JJ^tu sta dve zahodni Nemki: Be 
fandorkova in VVestermannova. Ita 
N®nka Maria Stella Masocco je bi- 
4 osma, Maria Luisa Fancello pa 
r^ajsta. Tudi Sovjetska zveza je do- 

a danes kolajno v atletiki. Osvo 
JJ*a .jo je Kondrašova v peteroboju. 
kV-ičtinja je dosegla 4884 točk in 
f za 25 točk premagala Bolgarko 
jelovo, ki je na koncu zbrala 
** točk.
l^riesenick je osvojil z metom 
iJP m prvo mesto v krogli in po- 

da je sedaj najmočnejši ev 
f?Pski metalec krogle. Z njim je 

Zhodna Nemčija prišla do Še ene 
4 ate kolajne.
•.^a sporedu so bile tudi kvali 
Racije v skoku v dalVno. Jugoslo 
L?na Mil.jenko Rak in Nenad Ste 
S*-. sta za Francozom Bonhemejem 
s',8 m) dosegla najboljši znački 
j4* je s skokom 7,77 m dosegel nov 
^slovanski rekord. Tekmovanje 
JJ še ni končano in v finalu bo 
Spletno Nemec Beer. ki ie bil v 

ackholmu tretji s skokom čez 8 
{i.etrov, gotovo pokazal zobe 'n sko- 
lJ ne čez. vsal brav m8'0 mani 

01 8 m.
l)lvL jpnsIfP'

1 Dlgen Karin (V. Nem.) 62,04 m 
' Rerendork Brigitte (Z. Nem ) 

j 56-78 m
^estermann Liesl (Z Nem.; 

i 56,46 m
Sbelberg Christine (V Nem.) 

t 55,84 m
0 Meniš Argentma (Rom ) 54,44 m
1 nomero Carmen (Kub.) 51,04 m

Srbova Vladimira (ČSSR.)

50,02 m
8. Masocco M. Stella (Ita.)

48,52 m
9. Porter Gay Rogers (VB)

47.60 m
10. Martin Carol (Kan.) 46,14 m
11. Fancello Maria Luisa (Ita.) 

45,68 m
1500 m moški:

1. Arese Franco (Ita.) 3’52"7
2. Kirkbride John (VB) 3'52”9
3. Del Buono Gianni (Ita.) 3’53"0
4. Leborgne Robert (Fra.) 3’53"0
5. Van Manshoven Gilbert (Bel.) 

3'53”3
6. Labenz Charles (ZDA) 3'53”5
7. Murphy Frank (Ir.) 3’54"5
8. Sensburg Ingo (Z. Nem.) 3'54”7
9. Želobovski Miha’] SZ) 3’54”9

10. Brenden Foster (VB) 3’59”7
Peteroboj ženske:

1. Kondrašova Tatjana (SZ) 4884 
točk

2. Nebialka Angelova (Bol.) 4859
3. Sterk Nieke (Niz.) 4820
4. Skolobanova Ljudmila (SZ) 4793
5. Jacob Ulrike (Z. Nem.) 457.1
6. K. Lardi Zmgg (Švi.) 4539
7. Clelland Shirley (VB) 4451
8. Jones Dianne (Kan.) 4428 

Daljina ženske:
1. Rosendhal Heide (Zah. Nem.) 

6,84 m
2. Vintila Elena (Rom.) 6,35 m
3. Jamašita Hikoko (Jap.) 6,17 m
4. Garde.v Marcia (Kub.) 6,17 m
5. Samuel Marina (Kub.) 6,13 m
6. Eisier Brenda (Kan.) 6,11 m
7. Janveson Jean (VB) 6,07 m
8. Schuller Heide (Z. Nem.) 6,06 m 

Palica:
1. Nordvvig Wolfang (V. Nem.) 

5,46 m
2. Papanikolau H. (Grč.) 5,42 m
3. Tracanelli Francois (Fra.)

5,30 m
4 .Engel Heinfried (Z. Nem.)

5,20 m
5. Inoue Koičiro (Jap.) 5,00 m
6. Buli Michael (VB) 5,00 m
7. Isakov Juri (SZ) 4,80 m
7. Dobrosz Zygaunt (Polj.) 4,80 m
9. Pontonutti Giar Vittorio (Ita j

4.60 m
10. Kuretzky Reinhard (Z. Nem.) In

Kane Alan (Kan.) 4.60 m
Krogla moški:

1. Briesemick Hartmut
(V. Nem.) 19,97 m

2. Vojkin Valerij (SZ) 19,30 m
3. Grabe Uwe (V. Nem.) 19,06 m

100 m ovire ženske:
1. Suknievvicz Teresa (Polj.) 13”
2. Podeska Barbel (V. Nem.) 43”4
3. - Bufanu Valeria (Rom.) 13”5

SABLJANJE
Sovjetska zveza je osvojila- ekipni 

naslov v sabljanju. Zadnje 'Čase je 
sovjetsko sabljanje tako med mo
škimi kot med ženskami naredilo 
velik korak naprej in mu sedaj na 
svetu nobena država ni kos. Danes 
so Sovjeti premagali v finalu za prvo 
in drugo mesto ekipo Madžarske, ki 
se je tako morala zadovoljiti z dru
gim mestom

TENIS
Teniški turnir se je danes zaključil 

z zadnjimi srečanji posameznikov. V 
finalu za prvo mesto ženskih posa
meznic je zlato medaljo osvojila 
Sovjetinja Parmasova, ki je v zad
njem dvoboju odpravila Japonsko 
Savamatsu 8:6, 6:8, 6:1, Srečanje je 
bilo zelo dolgo, saj je trajalo kar 
tri ure in deset minut. V tretjem 
setu je Japonka popolnoma odpo
vedala tudi zaradi krčev od utruje
nosti. V borbi za tretje mesto je 
Francozinja De Roubin presenetljivo 
prebagala Nizozemsko Bakkerjevo, 
ki je v ženskih dvojicah osvojila 
prvo mesto

Francoz Patrick Proisy je pripra
vil ravno tako precejšnje presene
čenje z zmago nad Sovjetom Leju- 
som. Proisy je odpravil svojega 
nasprotnika v samih treh setih. Izidi 
v korist Francoza: 6:1, 6:2, 6:3.

V teniškem turnirju so Sovjeti os
vojili skupno dve zlati, tri srebrne 
in bronasto kolajno. Italija se je 
morala zadovoljiti z bronasto me
daljo, ki jo je osvojil Bartoni v dvo
boju z Maiolijem.

KOŠARKA
Ženski košarkarski turnir se je 

zaključil včeraj z zmago Sovjetske 
zveze pred Češkoslovaško in Kubo.

V finalnem kolu ni sovjetska repre
zentanca zgubila niti tekme in ima 
zelo dobro razliko v koših 343:222.

ODBOJKA
V finalnem kolu ženskega odboj

karskega turnirja je italijanska re
prezentanca doživela hud poraz pro 
ti Bolgariji. Tekmo so Italijanke zgu
bile 3:0 in v setih 15:1, 15:4. 15:9. 
Sovjetska zveza je odpravila prav 
tako v finalnem turnirju češkoslova 
ško 3:0 (15:5, 15:4, 15:7).

Italijanska moška reprezentanca 
je premagala Kanado 3:0 (15:3, 
15:7, 15:5)

TELOVADBA
V moški telovadbi je prišlo do 

velikega zmagoslavja Japoncev. V 
mnogoboju so osvojili zlato in sre 
brno kolajno in šele bronasta je 
pripadla Sovjetom. Pravzaprav so 
na prvih devetih mestih sami Ja 
ponči in Sovjeti, če upoštevamo 
dejstvo, da je četrtouvrščeni Sa 
kamoto res državljan ZDA, sicer 
pa čistokrven Japonec. Izmed Ju
goslovanov se je najbolje uvrstil 
Brodnik, in sicer na 11. mesto. 
Nobenega dvoma pa ni, da bi se 
lahko Jugoslovani uvrstili precej 
bolje, če bi ne bili sodniki do 
njih tako očitno krivični pri o- 
cenjevanju.
Končna lestvica posameznikov:
1. Teruiči Okamura (Jap.) 57,50 
2 Ryuji Fudžimori (Jap.) 56,80
3. Vjačeslav Fogel (SZ) 56,70
4. Makato Sakamoto (ZDA) in 

Šiniki Hosokawa (Jap.) 56,45
6. Aleksander Adrianov (SZ) 56,35
7. Taiči Čida (Jap.) 55,85
8. Efine Furmann (SZ) 55,55
9. Vjačeslav Malejev (SZ) 55.25

10. Hermann Hoepner (Nem.) 55,00
11. Imre Molnar (Mad.) in

Janez Brodnik (Jug.) 54,95 
13. Milenko Kersnič (Jug.) 54,80 
19. Miloš Vratič (Jug.)
Ekipna lestvica:

1. Japonska 171,25 točke itd.
2. Sovjetska zveza 168,85
3. ZDA 166,05
4. Jugoslavija 162,95
5 Madžarska 162,80
6. Nemčija 160,65
7. švedska 153,75
8. Italija 153,25 točke itd.
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Veteran Rudi Valenčič 
zmagovalec prve etape

Veteran jugoslovanskega kolesar
stva, Rudi Valenčič, je zmagova
lec prve etape letošnje dirke Al
pe Adria, od Zagreba do Mari
bora (140 km). Zanimivo je, da 
je njegovi zmagi botrovala sreča. 
Na zadnjem križišču v Mariboru 
so samo 50 metrov pred ciljem Čeh 
Patek in Italijana Morutto ter Bal-

SPDT vabt slovenska športna 
društva, naj vpišejo vsaj po 
enega svojega predstavnika na

TEČAJ
ZA POMOŽNE UČITELJE
PREDSMUČARSKE
TELOVADBE

Tečaji bodo v prostorih PD 1. 
Cankar v Ul. Montecchi 9-IV. 
ob petkih 18. in 25, septem
bra ter 2. oktobra od 20. ure 
dalje.
Vpisnina 1000 lir. Tečaj vodi 
prof. Franko Draslč. Vpisova
nje v Tržaški knjigarni.
Tečaj Je namenjen predvsem 
podeželski mladini, ki nima 
priložnosti, da bi se udeleže
vala tečajev v mestnih telo
vadnicah. Tako lahko vsako 
društvo primerno pripravi svo
je smučarje za zimski šport. 
Toplo vabljeni!

dasso zavila v napačno ulico, Va
lenčič, ki je vozil za njimi je to 
pravočasno zapazil in zmagal

Posebna zanimivost letošnje dir
ke je, da na vabilo organizatorja 
sprem1 ia tekmovanie verjetno eden 
največjih kolesarjev, 56-letni G»no 
Eartalii. Na dirki sodeluje 54 ko
lesarjev iz Italije, češkoslovaške in 
Jugoslavije. V prvi etapi so tek
movalci vse do Varaždina vozili 
skupno, šele po Varaždinu je šti
rim uspelo pobegniti in so nato 
svojo prednost do cilja povečali na 
štiri minute.

Rezultati:
L Rudi Valenčič, 2. Morutto (Fur

lanija J. krajina), 3. Baldasso 
(Casagrande), 4. Patek (Bratisla
va) vsi s časom 3.16T3". 5. je bil 
po presledku Favalessa.

Jutri bosta na sporedu dve etapi: 
Maribor - Celovec in Celovec - 
Sled- B. B.

Nov društveni rekord 
borovca Dušana Švaba

V sredo popoldne je bilo v Gori
ci tekmovanje veljavno za sestavo 
reprezentance Furlanije - Julijske 
krajin?, ki se bo prihodnjo nede
ljo srečala v Castelfrancu Vene
tu z ekipama Benečije in južne Ti
rolske.
_ Sestava ekipe je bila praktično 
že odločena v nedeljo, le v ne
katerih disciplinah je bilo še nekaj 
dvomov. Edini borovec, ki bi lahko 
imel nekaj možnosti za vključitev 
v to ekipo je bil Dušan Švab. Bo
rovec je pretekel progo v odličnem 
času 53", ki predstavlja nov dru
štveni rekord, kljub temu pa je 
za le 2 desetinki izgubil možnost 
do uvrstitve v štafeto.

Rezultat je zelo dober in priča 
o kakovosti in vztrajnosti našega 
atleta, ki je v zadnjem mesecu 
res požrtvovalno treniral. Lahko to
rej pričakujemo da bo v tem zad
njem delu sezone Švab zopet po
pravil društvene rekorde na 400 m, 
400 m z zaprekami in na 800 m’ 
ki mu že pripadajo.

Z. P.

■zm
Na mednarodnem vaterpolskem 

turnirju v Kranju je zmagala repre
zentanca Slovenije. 2. je bil Trst* 
3. pa fGradec (Avstrija).

V nedeljo je bil v Lljubljani 
atletski kriterij slovenskih mest. V 
moški in ženski konkurenci sta zma
gali ekipi Celja. Zmaga Celjanov 
pa je bila precej težka. Pri mqških 
so namreč le s težavo zlomili odpor 
Ljubljančanov, pri ženskah pa so 
Celjanke izbojevale zmago po zelo 
izenačeni bitki z Mariborčankami.

OBVESTILO
Zaradi sprememb na turnir

ju sklicuje prirediteljski odbor 
4. mednarodnega ženskega od
bojkarskega turnirja za trofe
jo Sokola, sejo odbora, in si
cer danes, 4. t. m. ob 20.30 
na društvenem sedežu v Na
brežini.

Člani SPDT pred kočo Locatelll pod Tremi Cinami r Dolomitih

' JMJ
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PLAVANJE NA EVROPSKEM PRVENSTVU

Favoriti Sovjeti 
in oboji Nemci

Velike možnosti za osvojitev kolajne ima Šegrto- 
va, dobro mesto pa se obeta tudi Cafligarisovi

Jutri se bo v Barceloni začelo 
evropsko plavalno prvenstvo. Okrog 
bazena Picornell, kjer se bo ve
lika in pomembna prireditev odvi
jala, so v teku zadnja dela. Prvi 
tekmovalci, ki so že prispeli in 
trenirajo, pa se pritožujejo, ker 
organizatorji niso pravočasno od
stranili velikega smetišča, ki leži 
v bližini, in od katerega se širijo 
dokaj neprijetne vonjave prav do 
bazena. Nekateri so že iziavili, da 
bo ta prireditev verjetno šla v zgo
dovino evropskega plavanja kot «pr 
venstvo smradu ...»

V primerjavi z zadnjim evrop- 
skim prvenstvom, leta 1966, bo 
prišlo glede premoči posameznih 
reprezentanc v raznih disciplinah 
gotovo do precejšnjih premikov. 
Pred štirimi leti je Sovjetska zve
za v desetih moških disciplinah 
osvojila polovico prvih mest. Osta
la pa so pripadla Nemcem in Bri
tancem. V osmih ženskih stari ih 
so enakopravno posegale po prvih 
mestih Sovjetinie, Francozinje, Nem 
ke in Nizozemke.

Če pred letošnjim prvenstvom po
gledamo lestvice najboljših plaval
cev, potem nam že orvi pogled po 
ve. da so oboji nemški plavalci 
(zlasti vzhodni) ter Sovjeti v ve 
liki premoči Ta premoč pa ni iz
ražena le na vrhu sezonskih le
stvic, ampak tudi nrecej globoko 
navzdol. Na progi 200 m prsno so 
na primer na prvih desetih me 
stih sami sovjetski in nemški tek
movalci, vsa prva tri mesta pa so 
sovjetska Najboljši čas sezone na 
100 m prosto ima sicer r Fran
coz Rosseau, toda nato mu tik za 
petami sledijo zaporedoma kar štir
je Sovjeti. Podobno je na progi 200 
m prosto, kjer so za vodečim Šve
dom Larssonom zopet zaporedoma 
trije Sovjeti. Na 1.500 m dolgi pro
gi sta zahodna Nemca Lampe in 
Fassnacht dosegla 15, oz. 13. sekund 
boljši čas od Larssona, ki je na 
tretjem mestu

Povsod sicer ni tako. Na 200 m 
hrbtno je na primer na p. ih sed
mih mestih trenutno sedem raz
ličnih držav, vendar pa je tudi tu
kaj na prvem vzhodni Nemec Mat- 
thes_. ki je dosegel skoraj 6 sekund 
boljši čas od drugouvrščenega Lars
sona.

Pri ženskah govori stanje še bolj

v korist Nemk in sicer vzhodnih. 
V prsnem slogu ima sicer dokajš
njo premoč Sovjetska zveza, ki ima 
na primer na 200 m dolgi progi v 
prvi deseterici kar 6 svojih pla
valk, oz. štiri v prvi peterici. Tu
di na polovico krajši progi so vse 
prve tri najhitrejše plavalke So- 
vjetinje. Drugod pa prevladujejo v. 
Nemke. Premoč Sovjetinj in Nemk 
bi lahko načela v posameznih di
sciplinah le nekaj posameznic. Naj
več možnosti imata Jugoslovanka 
Mirjana šegrtova in Madžsrka 
Gyarmati v metuljčkovem slogu. Kar 
se Italijank tiče pa ima možnost 
dobre uvrstitve morda edinole Cal- 

.ligarisova v prostem slogu.
Kot za vsa taka tekmovanja toč

nih predvidevanj seveda ni mogoče 
sestaviti. Lahko pa z dokajšnjo me 
ro verjetnosti rečemo, da bo le
tošnje plavalno prvenstvo tako v 
moških, kot v ženskih disciplinah, 
potekalo v glavnem v znamenju o- 
bojih nemških in sovjetskih barv.

Danes je začela v Barceloni za
sedati (udi Evropska plavalna zve
za. Med zasedanjem so sklenili po
deliti organizacijo prihodnjega ev
ropskega prvenstva leta 1974 Du
naju, ki je prejel na glasovanju 27 
glasov. Za to prvenstvo je kandi
diral tudi Beograd, ki pa je pre
jel 25 glasov, tore) dva premalo.

AVTOMOBILIZEM

V NEDELJO V MONZI

27 pilotov na dirki 
za veliko nagrado Italije

MILAN, 3. — Sedemindvajset pi
lotov se je prijavilo za nastop na 
mednarodni avtomobilski dirki, ve
ljavni za 41. veliko nagrado Italije, 
ki bo na sporedu v nedeljo v Men
zi. To bo obenem tudi deseta vož
nja za svetovno prvenstvo dirka
čev.

Poskusne vožnje bodo opravili že 
danes in jutri. Na podlagi naj
boljši časov bodo pripustili v ne
deljo k startu največ dvajset vo
zil. Tekmovalci bodo morali prevo
ziti v 68 krogih (dolgih 5,750 km) 
skupno 391 km dolgo progo.

S tržaškim slovenskim planinskim društvom 
letos na turi po dolomitskih tritisočakih

Izletniki so se med drugim povzpeli tudi na Piz Boe (3.151 m) 
Cattinacio dAntermoia (3.004 m) in Tofano di Rozes (3.225 m)

Potem ko smo dve leti zapore
doma hodili po priljubljenih do
mačih planinah — Julijskih in 
Kamniških Alpah, smo se letos 
odločili za Dolomite, ki jih veči
na od nas še ni poznala. Navdu
šili smo se zanje še tembolj, ker 
je bilo na programu tudi nekaj 
tritisočakov. Turo je organiziralo 
in skrbno pripravilo naše planin
sko društvo iz Trsta.

Odpotovali smo 6. avgusta z 
dvema avtomobiloma, tretji pa se 
nam je pridružil dva dni kasneje. 
Skupno nas je bilo devet, večino
ma stari znanci in tovariši s prejš
njih tur, nekaj pa tudi novih. Po
tovali smo čez sedlo Mauria in 
skozi Auronzo na prelaz Tre Cro- 
cx, kjer smo pustili avtomobile. 
Od tu je peš poldrugo uro do kq; 
če Vandelli (1926 m), našega pr
vega cilja, oz. baze. Koča leži 
sredi krasnega amfiteatra, ki ga 
tvori skupina Sorapisa. Takoj ,za 
kočo je lepo ledeniško jezerce, 
čudovite modrozelene barve, v 
Ka erem se zrcalijo mogočni oko
liški vrhovi.

Naslednje jutro nas je lepo 
sončno vreme zgodaj vrglo s po
stelje in sklenili smo, aa gremo 
pogledat, kako je s *ferrato», ki 
vodi na Crodo del Fogo (2562 m) 
oz. do bivaka Comici. Ta drzno 
speljana plezalna pot je vseskozi 
precej zračna, poleg tega pa je v 
gornjem delu tudi zelo pomanj
kljiva oz. skoraj nič zavarovana. 
Večje težave so bile seveda s ho
jo navzdol, pa je vendarle šlo vse 
po sreči.

V soboto, 8. avgusta, nas je 
krasno vreme zopet zvabilo na 
izlet. Tokrat smo ili na druoo 
stran, na Terrazzo del Banco, s 
katerega smo imeli veličasten 
razgled na razne velikane: Pel- 
mo, Civetto in Marmolado ter na 
spodaj ležečo dolino Boite, z zna
nim turističnim centrom S. Vito 
di Cadore. Spotoma smo občudo
vali razne ledeniške pojave, lede
nike pod Sorapnsom in čudovite 
barve že omenjenega jezera. Ob 
povratku v kočo smo našli še 
ostala dva tovariša, ki sta poto
vala za nami, tako da je bila 
družba sedaj v polni zasedbi.

V nedeljo zjutraj, 9. avgusta, 
se je naša druščina poslovila od 
prijaznih oskrbnikov koče Van
delli in se odpravila spet v dolino 
k avtom, tokrat, na žalost, v dež
ju, ki je postal proti koncu že 
pravi naliv. Z avti smo se nato

odpeljali dalje skozi Misurino do 
koče Auronzo (2320 m), kjer smo 
si že prej po telefonu rezervirali 
prenočišča. Žal, smo morali pre- 
čepeti tisto popoldne v koči, ker 
je zunaj neprenehoma deževalo. 
Pa je bilo kljub temu lepo, saj je 
bila družba prijetna in vesela.

Naslednje jutro se je vreme 
precej popravilo, celo sonce je od 
časa do časa pokukalo izza obla
kov in nam omogočilo lep izlet do 
koče Locatelli (2430 m) in po sli
koviti stezi, ki se vije okrog slo
vitih Treh Cin (Tre Cime di La- 
varedo) spet v kočo Auronzo. Ta
ko smo si jih ogledali z vseh stra
ni, a najlepši pogled nanje je 
prav iz koče Locatelli.

Sele nazaj grede, v torek, 11. 
avgusta, ko nam je bilo vreme 
bolj naklonjeno, smo lahko ugo
tovili, kako lepa in razgledna je 
tista planinska cesta, ki se od ko
če Auronzo strmo-spušča'v dolino 
k lepemu jezeru Misurina. S pre
laza Pordoi nas je žičnica u ne
kaj minutah potegnila na For- 
cello Pordoi, od tod pa smo jo 
mahnili na naš prvi tritisočak Piz 
Bue (3151 m), s katerega smo 
kljub oblačnemu vremenu imeli 
še Kar dober razgled. Občudovali 
smo neštete vrste grebenov in vr
hov, izmed katerih so mogočno 
izstopali Antelao, Pelmo, Civetta 
in Marmolada. Na Forcello Por
doi smo se vrnili po drugi strani, 
mimo koče Boč, kjer smo czalili* 
naš prvi tritisočak.

Naš naslednji cilj je bila sku 
pina Catinaccio (Rosengarten). Z 
avti smo se 12. avgusta pripeljali 
do koče Gardeccia (1949 m), na
to pa nadaljevali peš do koče Va- 
iolet (2255 m), kjer smo si naj
prej preskrbeli prenočišča. Tod 
smo naleteli na prave procesije 
izletnikov in raznih alpinistov, ki 
so lezli v vse mogoče smeri. Ker 
je bilo vreme kot naročeno, smo 
se takoj odpravili naprej proti ko
či Principe (2601 m) in po zelo le
pi zavarovani poti na najvišji vrh 
v skupini, na Catinaccio d'An- 
termoja (3004 m), naš dr upi tri
tisočak. Bili smo navdušeni, pred
vsem zaradi razgleda, ki se je nu
dil našim očem in katerega smo 
v krasnem vremenu dolgo uživali. 
Tisti večer je vladalo v družbi 
še posebno veselo vzdušje, bilo ie 
mnogo govora, morda tudi zato, 
ker smo na račun drugega triti- 
sočaka spili več litrčkov. Celo pe
nečega se vina ni manjkalo.

Naslednje jutro ie bil na pro
gramu ogled znamenitih stolpov 
Vaiolet. Izpred koče Re Alberto 
1, do katere je dobro uro hoje, 
smo dalj časa opazovali neverjet
no število navez, ki so plezale po 
tistih previsnih stenah. Na neko
liko višjem sedlu (2741 m), kjer 
je tudi planinska koča, pa smo 
kar obstali pred meglenim mor
jem, ki se je zgubljalo v daljavi, 
iz katerega so moleli proti mo
dremu nebu večno zasneženi vr
hovi Velikega Kleka (Grossglock- 
nerja), Wenedigerja in drugih.

P petek, 14. avgusta, smo na
vsezgodaj zapustili kočo Vaiolet 
in prav gotovo je vsakemu izmed 
nas ostal neizbrisno v spominu 
pogled na tiste vrhove, ki so se 
zla ili v jutranjem soncu in se 
mogočno dvigali v neverjetno mo
dro nebo. Odpeljali smo se dalje 
na prelaz Falzarego, s katerega 
smo se povzpeli z žičnico na La- 
gazuoi (2800 m) - pravo orlovo 
gnezdo. Od tu smo st zopet z dru
ge perspektive ogledali ta čudo
viti svet Dolomitov.

Sledile so Tofane, z avti do 
koče Dibona (2000 m), nato pa 
aobro uro peš do koče Cantore 
(2545 m), kjer smo prenočili. Celo 
noč je grmelo in Mo, kot na sod
ni dan, in tudi naslednje jutro e 
še deževalo, vse do 9. ure, ko se 
je nepričakovano zjasnilo In tedaj 
takoj na Tofano di Rozes (3225 
m) — naš tre ji m najvišji tri
tisočak, ki se je dvigal ravno nad 
nami. žal se je t reme spet po
kvarilo, vendar smo vztrajali in 
kljub dežju, močnemu vetru in 
mrazu dosegli vrh O kakem raz
gledu seveda ni bilo govora, do
bro smo videli le osiali dve To- 
fani, za kaj več ga smo bili na 
žalost prikrajšani.

Mlajši smo se .ie isto popoldne 
odpravili domov, medtem ko se je 
skupina starejših zadržala še dva 
dni in se povzpela še na Nuvo- 
lao.

Ko smo v poznem popoldnevu 
brzeli z avti proti domu smo bili 
še enkrat deležni edinstvenega 
sončnega zatona, <i nam ga lah
ko nudijo le Dolomiti. Mogočni 
vrhovi so bili obsejani še z zad
njimi zlatimi žarki zahajajočega 
sonca, medtem ko je njihova po
bočja že pokrivala gosta megla. 
Fravljična, nepozabna slika.

Preden smo se razšli smo skle
nili, da jih pozimi zopet obiščemo.

MARA BRATOŽ

MLADKIN
OLJAČAl

64.

KOZARA
v

Prevedel: Severin Šali
0 Tukaj so dolga leta snovali zarote in vstaje. Od tod so 
Qha)ali v boje na zatiralce, za krti častni in svobodo zlato, 

eden samostanskih arhimandritov je poveljeval upor- 
četi.

Tukaj se je od nekdaj srbovalo. 
ce Pripovedujejo, da je nori Ostja po porazu bosensko-her- 

Q°vske vstaje govoril po vaseh: 
p «Razvil bom srbski prapor, zbral pod njim vse Srbe m 
£pelfal na polje Kosovo, da sl povrnemo svoje carstvo in 

rhaščujemo kneza Lazar j a.»
Tukaj je puška zmeraj bila dražja kot življenje. 

ju Jeseni, za praznik Spremenjenja. ko je samostan slavil 
enjeso se okrog Moštanice že od pradavnih dni zbirali 

l^^rjani, stari in mladi, ženske in otroci. Prihajali so sem- 
tJ k najbolj oddaljenih krajev: plesali kdlo, peli in pili, se 

s kopačami, gorjačami, z noži s pištolami in puškami, 
j. t(tko kljubovali državi, cesarju in žandarjem, preklinjali 

in gospodo, sonce, boga in nebo. Tukaj se je ljubilo

in zaljubljevalo. Tukaj so iz kčla, med pesmijo, sviranjem, 
vriskanjem in streljanjem, včasih pa tudi z javkanjem, krvjo 
in pobijanjem ugrabljevali dekleta lepotice, ki niso ’ hotela 
prostovoljno oditi z ženinom.

Morda je tukaj nastala tudi slavna kozarjanska zdravica, 
ki jo pojo že od davnih dni:

Da bogda se ponosio, 
ko orao visinom, 
ko more dubinom, 
ko oluja munjama, 
ko Lijevče-polje konjima, 
ko Knežpolje bunama.

Gledal Je vojake, M so Jih zajeli v boju. Bilo Jih Je veliko. 
Pokrivali so Jaso, sedeli na travi, dremali ali grizli vejice z 
grmov, potrti, zamišljeni. Na obrazih brazgotine, strah in na
pori, oči brezupne. To niso več bili vojaki, ampak ruševine, 
brez kap. z zmršenimi lasmi, brez bluz in hlač, v srajcah in 
spodnjicah ali v kmečkih capah. V glavnem so bili bosi, le 
vsak deseti ali petnajsti Je imel na nogah ponošene vojaške 
čevlje ali kmečke opanke iz ustrojene kože, z raztrganimi pod
plati in potrganimi jermenčki. Vse, kar Je bilo vrednega na 
njih, so jim po boju pobrali.

«Pobill so nam petdeset borcev,« Je rekel Soša. »Nobeden 
ni imel v torbici za strelivo nabojev. Cevi njihovih pušk so 
razširjene in osmojene od streljanja in smodnika, če jih pu
stimo, bodo spet zgrabili za orožje «

«KaJ naj naredimo z njimi?« je vprašal Ivan.
«PelJl jih v jarek,« je rekel šoša. «Samo pazi, da ne 

pobegnejo. Strelja« ne smeš«
«Bazumem,» Je rekel Ivan.

((Izmisli sl nekaj brez streljanja, toda pobegniti ne sme 
nihče, ker bi se potem razvedelo.«

«Ne bodo pobegnili, če bomo pametno ukrepali,« Je rekla 
Andjelija kasneje na jasi, ko so opazovali trumo ujetnikov. 
((Treba jih Je zbrati in Jim povedati, da bodo po večerji šli 
v štab naše divizije. Da, tako bomo rekli: Zdaj greste v štab 
divizije, potem pa boste šli domov. Pred tem pa jim bomo rekli, 
da bomo vse vpisali v seznam: ime, priimek, leto, kraj rojstva 
in podobno. Nato pa jih bomo posamično ali v skupinicah 
poslali v jarek...«

((Vpisovanje v seznam Je zato, kajne, da jih ločimo in ne
kam odpeljemo. Da se ne bi upirali. Je tako?«

«Jasno,» Je rekla Andjelija. ((Vpisovanje v seznam jih bo 
pomirilo, Jaz Jih bom odbirala in pošiljala v bajto, ti pa jih 
zapisuj. Ko bosta dva, trije zapisani, jih bomo na videz po
slali na večerjo, potem pa naprej, v jarek...«

«Da, tako bomo naredili,« Je soglašal Ivan.
»Najprej moramo zanje imeti govor.«
«Ali bo dovolj časa za govor?«
«Moramo Jih pripravi« za seznam,« Je rekla Andjelija. «če 

Jili ne pripravimo, kako Jih bomo razdvojili?«
«Prav,» Je rekel Ivan. «Stopd na štor in Jim povej, kaj 

smo sklenili. Treba je poklica« tudi ljudi iz zatočišča.«'
«Ljudje se že zbirajo.«
»Pazite, da ne bodo ženske napadle,« Je rekel Ivan. »Nihče 

ne sme napas« ujetnikov, ker bi se razbežali.«
«Kako bomo razporedili naše?« je vprašala Andjelija.
«Dva naj bosta pred vra« bajte,« je rekel Ivan. «Drugl 

pa pri tebi, okrog ujetnikov.«
«Malo je nas,« je pripomnila Andjelija. «Komaj osem.«
«Saj imamo ljudi,« je rekel Ivan. «Tistd, ki bo prišel žen

skam v roke, ne bo ušel, pa naj bd imel sto glav.«
«Pred vra« bi morali sta« štirje,« Je rekla Andjelija. «Eni 

morajo straži« vhod, drugi pa spremljati ujetnike.«

iz if Pn!?^LIvaa (<Vzemlte ^ nekaj mladincev
J® Potrebno. Samo pazite na red in tišino V

pride drugi*!* ^ enegB: ko 88 bom zaPisal ta odpustil, naj
Borci so razumeli: izmučeni, ,ačni, zaspani, s krvavimi 

očmi. bi najraje postrelili ujetnike, da se jih čimprej znebijo. 
Toda streljanje je bilo prepovedano.

S!°Pil V h*1*0 12 Krekovih brun. V polmraku je 
Pod nizkim stropom zagledal mizo in stol. Usedel se je, odprl 

.polno,kn'liS” brošur tn razglasov, našel nekaj listov 
naUTO° P®™’ W 88 je bil v spopadu

Mar sem si mogel kdaj zamisliti, da bo treba voditi borbo 
sredstvi? če bi bil odšel z Lazarjem čez cesto, 

M to ogabno delo opravil kdo drug. Spomnil se je komandirja, 
t Je odvlhral P™0 Planinicd na &,lu trume in deklet, med- 
tam ko je on na levem krilu trčil ob tanke. Tako se Je četa

^ j® °Stala na obrt>nklh K ozare z Ivanom 
1 Hamdijem, okrog petdeset borcev pa je odšlo z Lazarjem 

Vstopil je prvi ujetnik.
«Kako se pišeš?« Je vprašal Ivan.
«Ramiz Idrizovlč.«
«Poldic?»
»Drvar.«
«Od kod?«
«Iz Han-Pijeska.»
»Rojen?«
«1921.»
«So vam povedali, kam greste?«
•Rekli so... Pravijo, da gremo na večerjo, potlej v divizijo 

P« domov...«
((Lahko greš,« je Ivan zapisal zadnje besede Ramiza Idrizo- 

viča, drvarja iz Han-Pijeska.
(Nadaljevanje sledi)
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OSTRA POLITIČNA BORBA V ČILU

Pomembne volitve 
v Latinski Ameriki
Stavka rudarjev v premogovnikih - Boj proti vmešavanju ZDA

SANTIAGO DE CHILE, 3. - 
Prejšnji ponedeljek je začelo stav
kati 11.000 rudarjev premogovnikov 
Lota - Schwager, ki ležijo nekaj 
čez 500 km od Santiaga. TT premo
govniki so največji proizvajalci pre
moga v vsej državi. Rudarji zah
tevajo zvišanje osebnih prejemkov 
v višini 50 odst., medtem ko ravna
teljstvo rudnikov ponuja le 34 odst. 
poviška.

Čilska vlada je sporočila, da bo 
začela uvažati premog iz tujine, če 
bi dobavljanje premoga prenehalo 
zaradi stavke.

Prejšnji ponedeljek so neznanci 
streljali na policijske agente ki so 
stražili zasebno rezidenco ameriške
ga veleposlanika Edwarda Korryja. 
Ameriško veleposlaništvo je bilo že 
večkrat obtoženo od levičarskih 
predstavnikov v teku predvolilne 
kampanje, da se zavzema za to, da 
bi spet prišel na oblast kandidat 
konservativne stranke Jorge Ales- 
sandri.

Ta sta dva pomembna dogodka, 
ki sta se odigrala tik pred volit
vami novega čilskega predsednika, 
ki bodo prav jutri. Napetost v 
državi je zelo velika, saj je prišlo 
v bližnji preteklosti do hudih spopa
dov med delavstvom in študenti na 
eni strani ter policijskimi organi 
na drugi.

Čile je ena izmed najbolj zao
stalih in revnih držav Latinske 
Amerike. Šteje 10 milijonov pre
bivalcev, toda komaj ena tretjina 
ljudi je zaposlena v kmetijstvu ali 
v industriji. Kmetijstvo jje vsekakor 
najvažnejša panoga, saj zaposluje 
veliko večino prebivalstva. Komaj 
kakih 18 odstotkov aktivnih članov 
čilske družbe dela v industriji. Pla
če so zelo nizke, saj v večini pri
merov ne zagotavljajo niti osnov
nega minimuma za preživljanje. V 
zadnjih letih je prišlo do straho
vite inflacije, ki je povzročila po
dražitev cen za več kot 4!)0 odstot
kov. Najhuje pa je, da so se živ
ljenjske potrebščine podražile mo
goče kar za 500 odstotkov.

Zato ni nič čudnega, če so se 
rudaiji rudnikov Lota - Schwager 
spoprijeli z ravnateljstvom podjetja 
ter zahtevali 50 odst. povišanje plač. 
Brez dvoma pa ni njihova pobuda 
samo sindikalna, temveč ima tudi 
političen pomen.

Nezadovoljstvo v Čilu je zajelo 
tudi srednje sloje, ki so bili zelo 
nezadovoljni s politiko demokristjan- 
ske vlade predsednika Freiya. Jutri 
se bo bila v Čilu bitka med tremi 
osnovnimi političnimi silami. Desni
čarske sile zastopa kandidat Jorge 
Alessandri, stranko sedanjega pred
sednika Freiya kandidat Radomir 
Tomič, združene levičarske sile (so
cialisti, komunisti, radikalci, social
demokrati, levičarsko krilo KD, ki 
je izstopilo iz stranke zaradi desni
čarske usmeritve Freiyeve vlade ter 
Neodvisna ljdska akcija), ki so po
stavila za svojega kandidata socia
lista Salvadorja Allende.ia.

Sodeč po vseh znakih, zastopa kon
servativni kandidat stališča, ki se 
ujemajo s tradicionalno politiko šte
vilnih južnoameriških držav do vpra
šanja ohranitve starih družbenih 
odnosov ob podpori velikega sever
noameriškega kapitala. Gre za po 
litično silo, ki se opira na mogoče 
10 odst. prebivalstva, ki pa prejema 
vsaj polovico vsakoletnega družbe
nega dohodka.

Demokristjanska vlada predsedni
ka Freiva je svoj čas obljubila, da 
se bo pogumno lotila velikih so
cialnih reform, toda ta obljuba je 
ostala le na papirju. Freiy je v 
bistvu nadaljeval staro politiko 
odprl na široko vrata inflaciji in po
polnemu obubožanju dežele. Sedanji 
kandidat stranke Radomir Tomič 
obljublja sicer ponovne reforme, 
toda tudi te obljube so zelo nego
tove spričo korenitega posega ame
riškega velekapitala v čilske zadeve.

Združena levica predstavlja v teh 
razmerah edini možni izhod iz kri
ze, toda opazovalci so zelo skeptič
ni glede možnosti njene zmage na 
volitvah.

Vsa južna Amerika živi danes v 
tesnem oklepu gospodarske, socialne 
in politične nadvlade ZDA. Ameri-

kanci se predvsem zavzemajo za 
vprašanje varnosti svojih diploma
tov, strokovnjakov in izvedencev v 
raznih deželah Južne Amerike. Prav 
v teh dneh se je sestal uprayni 
odbor organizacije ameriških, držav 
(OAD). Delegati so se sestali v 
Rio de Janeiru. Do 31. oktobra bodo 
morali sprejeti sklepe glede kolek
tivnih ukrepov proti terorizmu in 
še posebej proti ugrabitvam diplo
matskih predstavnikov na ameriški 
celini.

Iz Caracasa pa sporočajo, da je 
poslanska zbornica Venezuele spreje
la v sredo nov zakon o reformi vse
učilišč. Praktično so sedaj vsa vse- 
učitelišča pod nadzorstvom vlade, 
medtem ko so bila do sedaj popol
noma samostojna. Opozicijske stran
ke, študenti in profesorji ter sindi
kalne organizacije so se trmasto bo
rili proti vladnim naklepom. Ko 
je poslanska zbornica sklepala o vse- 
učiliški reformi, je bila palača 
zastražena z močnimi policijskimi 
oddelki.

KLJUB POGAJANJEM ZA MIR

V teku tekma v oboroževanju 
med državami vzhoda in zahoda

Neravnotežje na raznih področjih oborožitve - LR 
Kitajska bo okrepila svojo proizvodnjo raket

LONDON, 3. — Letno poročilo 
ustanove »Institute for strategic Stu- 
dies», ki ga vsako leto objavljajo 
v Londonu objavlja podatke o spre
membah, ki so jih zabeležili v zad
njem času na področju mednarod
ne oborožitve. Kljub pogajanjem na 
Srednjem vzhodu in pogovorom o 
omejitvi strateških oborožitev (SA 
LT), se tekma na najbolj kritičnih 
področjih mednarodnega dogajanja 
še vedno nadaljuje.

V ZDA so že operativne prve ra
kete tipa «MIRV» (rakete z večjim 
številom konic), Sovjetska zveza pa 
še nadalje proizvaja orjaške rake
te tipa »SS-9*. Po omenjenem poro
čilu je sedaj Sovjetska zveza od
ločno prehitela druge države glede 
števila medcelinskih balističnih ra
ket s kopenskimi vzletišči.

Egipt in Izrael še vedno poveču-
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NA PROCESU PROTI <SATANU»

Obtoženka Susan Atkins 
zavira sodno obravnavo
Baje ne more biti navzoča zaradi hudih bolečin v trebuhu

LOS ANGELES. 3. - Včeraj so 
se v Los Angelesu spet zbrali po
rotniki, tožilci, branilci, obtoženci 
in predsednik sodišča, da bi nada
ljevali proces proti »Satanu* Char
lesu Mansonu in njegovim trem 
»sužnjam*, ki jih dolžijo pokola v 
Tateini vili v Bel Airu in umora 
zakoncev Labianca kmalu pa so 
ga tudi prekinili. Kakor je znano 
se proces odvija že dolgo časa in 
zdelo se je, da bo »stekel*, ko so 
začeli zasliševati Lindo Kasabiano- 
vo. Dekle je res podajala svoje 
pričevanje nepretrgoma dvanajst 
dni, še štiri dni pa so jo protiza- 
sliševaJi branilci obtožencev. Ko so 
začeli zasliševati ostale priče, med 
katerim je bilo v začetku največ 
policijskih izvedencev, ki so pre
iskali okoliščine pokola v Benedict 
Camyonu in »kazenskega* umora, 
je najprej začel zavirati potek sod
ne obravnave Manson. ki se je pri
toževal, da so čuvaji v zaporu z 
njim slabo ravnali. Sodnik Older 
je vedno odločno odklanjal vse nje
gove pritožbe, vendar je moral ob 
vsaki tudi izvesti krajšo preiskavo, 
kar je pomenilo precejšnje zamude 
in zastoj.

Zadnje dni je Manson prenehal 
s svojimi pritožbami, začela pa se 
je pritoževati Susan Atkins. Že pred 
časom je dekle izjavilo sodniku, 
da se slabo počuti in sodnik Older 
je prekinil razpravo za nekaj ur. 
Dekle je bilo tudi podvrženo zdrav
niškemu pregledu. Ker je zdrav
nik izjavil, da njeno zdravstveno 
stanje ni slabo, je morala biti na
vzoča pri' razpravah. Res je, da 
je prihajala v sodno dvorano ble
da in izmučena, vendar se pose
bej ni pritoževala. Samo še enkrat 
je moral sodnik prekiniti zasliše
vanje za krajši čas. Včeraj pa se 
je Atkinsova nenadoma dvignila s 
svojega stola in zagrozila sodniku, 
da bo začela vpiti od bolečin, če 
ji ne bo dovolil, da zapusti takoj 
sodno dvorano. »Morate mi dovo
liti, da grem iz dvorane,* je zavpi
la, »ne morem več prenašati bo
lečin. preveč me boli. ..»

Sodnik Older je spet prekinil raz
pravo in poklical iz bolnišnice ne
kega zdravnika, ki naj bi končno 
ugotovil, na čem boleha Atkanso- 
vo. Pred časom je namreč de
kle bilo v bolnišnici zaradi hujše 
operacije v trebuhu, vendar ji ta

Cape Kennedy — Alan Shepard jr. a kolegoma Edgardom Mltchel- 
lom In Staurtom Roosom med vsakodnevnim treningom. Približno 
■edem ur so preživeli v posebnem aparatu, Id točno posnema 

višinski ambient

ne bi smela pustiti tako hudih po
sledic.

Javni tožilec Stovitz je izjavil 
časnikarjem, da dekle hlini bole
čine, ki jih v resnici ne čuti ali 
jih vsaj ne čuti tako močno. Zdi 
se vsekakor, da je dekle zaprosilo 
sodnika Olderja, naj bi ji dovoli], 
da sledi procesu po mikrofonu iz 
bližnje sobe, kjer je zasilna bol
niška postelja. Older je njeno proš
njo odklonil.

Zanimivo je, da je dekle preki
nilo razpravo oziroma zasliševanje, 
prav ko je neki izvedenec policij
skega oddelka izjavil, da so odkri
li na oblekah, ki so jih imeli na se
bi morilci Sharon Tate, nekaj las, 
ki so bili iste vrste in barve kot 
lasje Susane Atkinsove.

WILLEMSTADT, 3. — Zaradi
eksplozije v strojnem oddelku je 
na španski ladji »Ruisenada* iz
bruhnil požar, ki na srečo ni po
vzročil žrtev, temveč samo večjo 
škodo. Posadko je sprejela liberij
ska ladja «Wayfarer», poškodovano 
ladjo pa «pelje» proti Cucaracu vla
čilec.

jeta vojaške izdatke, sovjetsko vo- | tovo pa je, da bo kitajska vlada
jaško osebje v arabskih državah pa 
je baje v porastu.

Glede razmestitve kopenskih sil 
pravi poročilo, da je v porastu 
število sovjetskih divizij na kitaj
ski meji, a da se na drugi strani ni 
znižalo število divizij na evropskih 
mejah.

Kitajska še ne razpolaga z ope
rativnimi raketami, čeprav je že 
izstrelila v vesolje umetni satelit.

Strokovnjaki, ki so pripravili po
ročilo, trdijo, da Sovjetska zveza 
razpolaga sedaj z 240 medcelinskimi 
balističnimi raketami tipa »SS-9* 
s silo od 20 do 25 megatonov. Te 
rakete razpolagajo s tremi jedrski
mi konicami. Število medcelinskih 
sovjetskih balističnih raket na ko
penskih oporiščih presega za 246 
enot število ekvivalentnih ameriških 
raket (1300 proti 1050). Glede pod
mornic na jedrski pogon in ki so 
oborožene z medcelinskimi raketami 
pa poročilo pravi, da v Sovjetski 
zvezi izdelajo vsako leto od 5 do 
10 podmornic tipa «Y». Kljub temu 
pa so ZDA še vedno na prvem 
mestu.

V ZDA se zdaj zavzemajo za si
stem večkoničnih neodvisnih nabo
jev. Ta razvojni proces se je začel 
z namestitvijo treh konic na ra
keto »minuteman 3». Sedaj pa vo
jaške oblasti uvajajo na vseh pod
mornicah sistem «poseidon» s ka
terim je mogoče prepeljati in izstre
liti raketo z desetimi konicami. Pra
vijo, da bo ta raketa nared v ja
nuarju prihodnjega leta. Pravijo, 
da bi moral novi sistem zagotoviti 
ZDA številčno nadoblast na raket
nem področju.

Glede vojaških izdatkov poročilo 
pravi, da ti polagoma rastejo v So
vjetski zvezi, medtem ko so se v 
zadnjem letu nekoliko skrčili v ZDA 
(79 milijard dolarjev v letu 1969 in 
74 milijard dolarjev v letu 1970).

Primerjava med vojaškimi sila
mi NATO in varšavskega pakta v 
Evropi kaže na določena nevarno- 
težja. Države varšavskega pakta 
razpolagajo z 11.000 tanki in 2.000 
taktičnimi letali več kot države 
NATO. Zahodne države pa razpola
gajo z večjimi pomorskimi silami.

Na kitajski meji je sedaj devet 
sovjetskih divizij več kot lani in 15 
več kot pred dvemi leti. Sovjetska 
zveza ni do sedaj skrčila svojih 
oboroženih sil v Evropi. Tudi LR 
Kitajska je okrepila svoje obmejne 
sile. Te so sedaj sicer številčno 
večje, toda glede težke oborožitve 
so šibkejše od sovjetskih.

LR Kitajska razpolaga sedaj z je
drskimi naboji, ki pa jih lahko pre
važa samo z zastarelimi letali. Go-

NiimiiiiiiiimiiimimiiiiiimiiiMiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiitiMfiimiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiii

KARAVANA BRATSTVA IZ MARIBORA V SRBIJO

Pozdrav Srbije 
bivšim izgnancem

Pobratenje Maribora in Kraljeva
MARIBOR, 3. — Včeraj dopoldne 

se je v Domu družbenih organi
zacij sestati organizacijski odbor 
«Karavane bratstva in enotnosti 
70». Predsednik občinske konferen
ce SZDL Maribor Stane Gavez in 
sekretar te konference Gorazd Ma
zej sta člane odbora seznanila z 
dosedanjimi pripravami na to ve
liko manifestacijo sodelovanja med 
slovenskimi in srbskimi občinami.

Vlak ((Karavane bratstva in enot
nosti-) bo odpeljal z mariborske 
železniške postaje 12. oktobra ob 
18. uri. Do Kriškega se bo ustav
ljal na nekaterih postajah, da bo
do lahko vstopali tudi udeleženci 
«Karavane» s celjskega območja. 
V Beogradu bodo udeležence pri
čakali in pozdravili predstavniki 
srbskih občin. Poleg bivših izse
ljencev bodo v Srbijo potovale tu
di kulturne Skupine in predstavni
ki občinskih Skupščin, družbeno
političnih organizacij in gospodar
stva iz 18 občin severovzhodne Slo
venije od Gornje Radgone do Kr
škega.

Železniška transportna podjetja 
Ljubljana, Zagreb in Beograd so 
pokazala za manifestacijo izredno 
razumevanje in so odobrili 50-od- 
stotnl popust. Iz Maribora bo na 
delavskih športnih igrah v Kralje- 
vu sodelovalo 20 športnikov, ki se 
bodo pomerili s predstavniki 14 
mest Jugoslavije v šahu, strelja
nju, namiznemu tenisu in keglja
nju. Predstavniki občin iz Sloveni
je in Srbije so se dogovorili, da 
bodo septembra in oktobra pripra
vili izmenjalne razstave del likov
nih umetnikov in o NOB.

Uradna delegacija mariborske 
občine se bo udeležila 14. oktobra 
v Kraljevu seje tamkajšnje občin
ske skupščine, na kateri bodo Iz
menjan listini o pobratenju Mari
bora in Kraljeva. Kulturne skupi
ne iz Maribora, Celja, Šentjurja 
in nekaterih drugih krajev bodo v 
srbskih občinah pripravile kultur
ne prireditve.

Kot Je znano, so Nemci Izselili 
1. 1941 v Srbijo veliko ljudi iz Šta
jerske in tudi Gorenjske.

Zbežal je iz zapora 
elan «moril$ke skupine»

SAO PAULO, 3. — Edini policij
ski agent, ki Je bil priprt zaradi 
obtožbe, da je pripadal zloglasni 
((morilski Skupini*, je zbežal prejš
nji torek iz vojaškega zapora v 
državi Sao Paulo.

Policista Adiemara Augusta de 
Oliveiro so obtožili, da je zabodel 
z nožem nekega brivca, ki je de
lal na odseku za kriminalne pre
iskave In nekega moškega, M ga 
je obdolžil, da je skupaj z njthn 
trgoval z mamili.

Kmalu po aretaciji «Pininha» 
(policist je bil znan pod tem ime
nom) je neznanec telefoniral pre
iskovalnemu sodniku. Povedal je, 
da je glasnik «morillske Skupine« 
in da. zahteva, naj Fininha takoj 
Izpustijo na svobodo. V nasprot
nem primeru naj se sodnik pripra
vi na smrt. PoMcija išče ubežnika 
po vseh osrednjih četrtih Sao 
Paula.

v bližnji prihodnosti zastavila vse 
svoje sile za razvoj na raketnem 
področju.

Tudi Egipt in Izrael sta zastavila 
vse svoje sile na področju oboro
žitve. Izrael potroši danes eno četr
tino svojega narodnega dohodka v 
vojne namene, Egipt pa eno petino. 
Egipčanska vojska razpolaga danes 
s 70.000 vojaki več kot lani, letal
stvo pa je zelo boljše opremljeno 
kot za časa vojne šestih dni. šte
vilo sovjetskih vojaških svetovalcev 
je baje naraslo od 4.000 na 10.000. 
V Egiptu je nadalje okoli sto lovcev 
tipa »Mig 21» s sovjetskimi piloti 
in 22 raket tipa »sam 3» s sovjetski
mi tehniki.

Za trg z orožjem se posebno zani
majo države Latinske Amerike in 
Srednjega vzhoda.
llllllllllllllllllllllllllimilllllHIIIIMIIimillimi

V VIDEMSKI BOLNIŠNICI

Po eksploziji pred ameriškim poslaništvom v Atenah

Izboljšalo se je stanje 
13-letne Luise Tomasino
Verjetno bo morala prestati lažjo operacijo ■ Ugra
bitelja še vedno zaslišujejo v videmskem zaporu

VIDEM, 3. — Mala Luisa To
masino iz Povoletta, ki jo je v 
soboto popoldne ugrabil 26-letni 
Giorgio di Lenardis, je še vedno 
v videmski bolnišnici, v katero so 
jo odpeljali že včeraj zjutraj. Nje
no stanje se je nekoliko izboljša
lo, čeprav je deklica še vedno ze
lo prestrašena. Zdravniki so naj
prej poskrbeli, da so jo odžejali 
in nasitili, nato so pa pregledali 
sicer lahke rane. Verjetno bo mo
rala deklica v kratkem prestati 
lažjo operacijo, da ji bodo zdrav
niki sneli z nadlakti kroglo, ki jo 
je zadela ob prvem mladeničevem 
strelu. Zdravniki odlašajo z opera
cijo, takera pa ne predstavlja no
benega problema, kajti krogla ni 
poškodovala ne mišice ne kosti. Ob 
Ludsi je seveda neprestano mati 
34-letna Mirella Rizzotti. Deklica 
danes zjutraj ni hotela videti no
benega časopisa. Kakor smo ome
nili je še velno zelo prestrašena, 
kar je tudi razumljivo. Zdi se tudi, 
da so zdravniki ugotovili, da je 
ugrabitelj ni posilil, pač pa je na
meraval samo zahtevati za deklico 
odškodnino. V pretrganih stavkih 
je sicer deklica povedala, da jo 
je mladenič gledal z občudovanjem 
in ji tudi povedal, kako mu je všeč. 
Vsekakor Luisa m znala povedati, 
kaj ji je vsega naredil. Zelo ver
jetno je. da ji ni storil nič zlega.

Giorgio di Lenardis je sedaj v 
videmskem zaporu v Ulici Spalato, 
kjer ga je danes spet za nekaj ur 
brez oddiha zasliševal namestnik 
državnega pravdnika dr. Diez, ki 
sedaj vodi preiskavo. Kakor smo 
že včeraj omenili, dolžijo mlade
niča cele vrste zakonskih prekr
škov. Po zadnjem zasliševanju se 
je število prekrškov še povečalo. 
Gre za ugrabitev mladoletnika za 
izsiljevanje odkupnine (di Lenardis 
je namreč poslal staršem male 
Luise pismo, s katerim je zahteval 
odškodnino), osebne poškodbe s 
strelnim orožjem, dvojno krajo av
tomobilov (ena v Vidmu, druga pa
v Alessandriji) in poskus umora lov
skega čuvaja. Poleg tega so mlade
niča že iskale vojaške oblasti zara
di dezerterstva.

Verjetno bodo Giorgia di Lenar- 
disa podvrgli tudi psihiatričnemu 
pregledu, da bi ugotovili, če je 
popolnoma zdrav. Med podrobno 
preiskavo so agenti odkrili tudi, 
da je mladenič že pred krajšim ča
som izvršil več manjših tatvin. Te 
prekrške morajo vsekakor še do
kazati. Med zasliševanjem je di 
Lenardis vse zgornje prekrške pri
znal, ne da bi preveč okleval.

Kasneje so prišle na dan tudi vse 
podrobnosti v zvezi s pismom, ki 
ga je napisala Luisa staršem in s

Prispevajte za šolo- 

apomenik v Cerknem !

katerim je ugrabitelj zahteval od
škodnino. Oče bi bil moral izročiti 
milijon Jir v bankovcih po 5 in po 
tisoč lir v sredo ob štirinajstih pred 
neko videmsko tovarno, do katere 
bi se moral privoziti z avtomobi
lom. Ob pristanku bi moral posta
viti za avtomobil rdeči trikotnik.

Namestnik državnega pravdnika 
je tudi javil, da bodo deklico za
slišali šele čez nekaj dni, da bi je 
še bolj ne prestrašili in izmučili.

PO PODATKIH USTANOVE 0MS

V SZ je bilo 443 
primerov kolere
Večina bolnikov je ozdravela - Tečaji za boj proti koleri v Afrik'

ŽENEVA, 3. — Mednarodna or
ganizacija za zdravstvo (OMS) je 
danes objavila nekaj uradnih po
datkov o epidemiji kolere na sve
tu

Iz teh podatkov je razvidno, da 
je Zdravstveno stanje v Sovjetski 
zvezi že popolnoma pod nadzor
stvom zdravstvenih oblasti. Okuž
ba se je pojavila v Astrahanu, kjer 
je bilo 352 primerov bolezni in se 
nato razširila še na Odeso (63 pri
merov) in na Kerč (38 primerov). 
V skoraj vseh primerih je bil po-

Sinoči Je bila v rimslkeim gle
dališču Stotima premiiieira pred- 
staive «Halr», ki je že povzročila 
veliko polemik zaradi «revolucio- 
nairmih« idej. Delo obravnava od
hod ameriškega mladeniča k vo
jakom in torej v Vietnam, izra
žalo pa naj bi kontesitacijo ame
riške mladine. Največje polemi
ke je povzročila zadnja scena

prvega dela, ko Je protagonist 
stopil gol na oder. V Rimu je 
režiser nekoliko spremenil konec 
prvega dela in se tako Izognil 
cenzuri: protagonist je oblečen, 
slečejo pa se vsi ostali igralci... 
v skoraj popolni temi, talko da 
gledalci lahko njihovo slačenje 
samo slutijo. (Na sliki: gledali
ška skupina med vajo).

A vtomobilska dirka»proti onesnaženju zraka
PASADENA, 3. — Zaključila se 

je posebna avtomobilska dirka, ki 
so jo organizirali ameriški študent
je, da bi preizkusili, če je mogoča 
in kakšni so rezultati vožnje z av
tomobili, ki sploh ne oddajajo iz
pušnih plinov, ali jih oddajajo sa
mo v minimalnih odstotkih. Orga
nizacija te dirke spada namreč 
med vrsto demonstracij in akcij, 
ki so jih sprožili ameriški študent
je proti onesnaženju zraka. S to 
dirko so točneje skušali dokazali 
tovarnam avtomobilov, kakšne in 
kolike so možnosti izdelovanja av
tomobilov, ki bi le malenkostno 
tkvarili zrak*. Istočasno so rezul
tati namenjeni (udi proizvajalnem 
goriva. Podatke, ki so jih tekmo
valci zbrali med izredno dirko, bo

do najprej preštudirali znanstve
niki in tehniki, ki bodo v kratkem 
tudi posredovali javnosti zaključke. 

No dirki je sodelovalo skupno 33 
avtomobilov različnih vrst. študent
je so bili istočasno organizatorji in 
vozniki. Proga je bila dolga 5.800 
kilometrov in se je odvijala od 
Cambridgea v Massachusettsu, kjer. 
ima svoj sedež Massachusetts In
stitute of Technologg, do Pasadene 
v Kaliforniji, kjer ima svoj sedež 
istoimenski inštitut. Ob prihodu v 
Pasadeno je elektronski stroj takoj 
sprejel in registriral vse podatke 
za vsak posamezni avtomobil. Hi
trost je bila brez vsakega pomena, 
upoštevali so jo samo kot komple-

vsak avto oddajal, gotovostjo, ki so 
jo vozila lahko nudila, in z gibč
nostjo vozil.

Prvo nagrado je dobil avtomo
bil vrste zcapri 1971*, ki so ga iz
menično vozili Brian Gerarghti/, 
Dan Harmon, Mike Riley in Ri
chard A. Jeryan z Wayne State V- 
mversitg iz Detroita v Michiganu, 
kjer imajo sedež največje avtomo
bilske tovarne. Nagrado so podelili 
na osnovi formule «S = E (P-f R)», 
v kateri «S» pomeni končno skup
no točkovanje, »E* emisijski fak
tor, »P* storilnost in «R» čas, ki 
so ga porabili za pot od Cambrid
gea do Pasadene. Prvi je dospel v 

1 Pasadeno avto vrste «plymouth 
I

mentarni faktor v zvezi s količino 
in vrsto izpušnega plina, ki ga je11970», ki so ga vozili študentje z

University 0f California iz Berke- 
leya. Kot pogonsko sredstvo so u- 
porabljali propan.

Posebej so organizatorji nagra
dili avtomobile po skupinah in vr
stah goriva, ki so ga uporabljali. 
Motorji so bili izdelani na najraz
ličnejše načine. Največ pozornosti 
so vzbudili motorji na notranje iz
gorevanje, pri katerih skoraj ni 
bilo izpušnih plinov. Na drugih vo
zilih so bili še motorji na notranje 
izgorevanje, ki so kot gorivo upo
rabljali utekočinjen propan ali al
kohol, na električni pogon, na tur
bino in na vodno paro. Zanimivo 
je, da avtomobili na vodno paro 
niso dospeli do cilja. Tehniki sku
šajo sedaj ugotoviti, kje so bili mo 
torji te vrste pomanjkljivi.

tek bolezni »ožje narave in so z 
beležili le malo smrtnih primero* 
Pristanišče v Odesi je spet odpri 
za mednarodni promet.

Mednarodna organizacija 
zdravstvo meni, da so bili u'r y 
pi sovjetskih oblasti (omejitve 
prometu oseb in blaga) v sW8 
z dejanskimi potrebami in da . 
predstavljali uspešen obrambni 
proti širjenju epidemije. , a

OMS je sprejela medtem tirad 
obvestilo iz Gane glede smrtne® 
primera potnika, ki je prišel iz r. 
nakrija v Gvineji. Medna«*1" 
zdravstvena organizacija je že , 
dela za številne primere oboi 
zaradi kolere v Gvineji (okoli 
od katerih vsaj 50 smrtnih P11113 
rov). . „ v

Zdravniške oblasta v Siriji so , 
nekaterih primerih ugotovile F 
sotnost vibriona «el thor», ki 
vzroča sedanjo epidemijo kolere'jg 
zvezi s tem odkritjem so spra
li s, trezne ukrepe. V Jordaniji Pa • 
baje ugotovili nekaj sumljivih F 
merov obolenj, ki so podobna 
leri. Primere so ugotovili v befP* 
skih taboriščih. .

Spričo nevarnosti širjenja eP'a> 
mije kolere v afriških državah J 
Mednarodna organizacija za zdra 
stvo sklenila, da bo priredila m 
tečaja za pobijanje te nevarne 
lezni. Tečaja, ki so namenjena ^ 
friškim strokovnjakom, bosta 
Ibadanu (Nigerija) in v Bobo-PJ 
lasso (Zgornja Volta).

Glasnik OMS je izjavil, da ni 
bene nevarnosti, da bi se ef*j 
rndja razširila po zahodni Evri^ 
spričo visoke ravni higiene.

Alžirska vlada 
zaprosila Jugoslavijo 
naj vrn« «gusarjc»

BEOGRAD, 3. Alžirska vla? 
je zaprosila jugoslovanske obl® 
naj bi izgnale tri mlade f®?eVi 
gusarje*, ki so pred nekaj dn-r 
preusmerili letalo vrste «cW’Li- 
640». Vest je sporočil tajnik m 
strstva za zunanje zadeve Dr ^ 
ljub Vujiča. Kakor je znano, 
mladeniči zaprosili jugoslovab . 
oblasti, naj bi ne javile n.i 
imen. Kar se tiče zahteve alz'r ^ 
vlade je Vujiča izjavil, da F® 
izključno kompetenco jugoslova«® 
sodnih oblasti, kajti proti 
jem* je že v teku sodni postoF

V tihotapljenje hašiša 
vpletena libanonska 
parlamentarca

BEJRUT, 3. — Libanonski n°^a- 
nji minister Kamal Jumblatt J® j^. 
nes javil, da sta v zadevo ^ 
topljenja mamil vpletena tud' ^ 
libanonska parlamentarca. 9- 
zaplenitev ameriškega letala 'j1 $ 
retacijo petih Američanov, K ^je- 
jih pred nekaj dnevi ujeli * v [3 
ra ki ionu, ko je bilo na leto 
vreč hašiša. Po Jumblattovern ^ 
nju je take prevoze pred časoy ^ 
opravilo približno sedem *evL^u(' 
so se pa vedno pravočasno 
nila policiji.

PRAGA, 3. - Dva mlada 
slovaška speleologa sta bila °?. jr 
tekle nedelje v neki nwr®v,*riseb' 
mi, v katero sta plezala za 
ne vrste ogled. Ko sta* • - 28® ča dosegla dno jame je 'jjr na;
la nevihto, ki je povzroči 
rastek vode. Narastla je to*\,avil* 
podzemska reka, ki je F^Lva^ 
jamo. Pri reševanju je sod jo 
približno 700 oseb. Reševale1 
prišli prepozno — če je bu trllp)t 
tev sploh možna — in na »Jota* 
mladeničev, ki ju je voda z 
prav na dnu.


